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Odeszli od nas

z gminy Nysa:
Krystyna Bąk l. 85

Franciszek Dziki l. 80
Aldona Krzyżanowska l. 92

Helena Wójcik l. 88
Janina Łoza l. 75

Katarzyna Maziarz l. 27

z gminy Głuchołazy:
Jan Krzaczek l. 80

Katarzyna Skrzypiec l. 97

Zdanie niepoprawneLICZBA TYGODNIALICZBA TYGODNIA

Janusz Sanocki

Z OSTATNIEJ CHWILI
ObiektywnieObiektywnie

CYTAT TYGODNIACYTAT TYGODNIA

WYDARZENIEWYDARZENIE

Wręczenie nagród 
odbyło się na uroczystej 
gali, która odbyła się w 
auli PWSZ w Nysie. Ideą 
konkursu jest docenienie i 
wyróżnienie przedsiębior-
ców, którzy reprezentują 
ponadprzeciętny i godny 
naśladowania poziom. 

Konkurs podzielony 
jest na trzy kategorie - mi-
kro i małe przedsiębior-
stwo; średnie i duże przed-
siębiorstwo oraz „młody 
biznes”. O tytuł najlepsze-
go pracodawcy walczyło 
dziewięć fi rm. Werdykt 
ogłosił starosta nyski An-
drzej Kruczkiewicz, który 

Policjant w Koninie zastrzelił uciekającego chłopaka, 
który nie popełnił żadnego przestępstwa, żadnej odraża-
jącej zbrodni, nikomu nie groził - po prostu uciekał. Może 
coś miał na sumieniu, ale w oczywisty sposób nie zagrażał 
funkcjonariuszowi, który ot wyciągnął spluwę i strzelił mu 
w plecy. 

I z miejsca przełożeni policjanta zaczęli uzasadniać, że 
wszystko jest okej. Że funkcjonariusz „był zmuszony użyć 
broni” – że nie przekroczył uprawnień, a chłopak miał przy 
sobie „biały proszek” i nożyczki.

Nawet gdyby uciekający był dilerem narkotyków – cze-
go oczywiście nie pochwalam – i za co należałaby mu się 
kara więzienia, to jednak nie powód, żeby mu pierwszy 
lepszy stójkowy strzelił w plecy i zabił. Bo to już nawet nie 
ociera się o „państwo prawa”, ani o jakiekolwiek cywilizo-
wane normy.

Tymczasem przełożeni funkcjonariusza bronią go łżąc 
przy tym w żywe oczy. Jest bowiem oczywiste, że policjant 
nie miał prawa strzelać. 

Funkcjonariusz przezornie skrył się w szpitalu psychia-
trycznym bo - rzekomo - jest w ciężkim stanie psychicznym. 
Oczywiście jest to możliwe, w końcu świadomość, że się za-
mordowało młodego człowieka – bo to jest morderstwo, 
a nie żaden tam wypadek – nie jest sytuacją luksusową. 
Ale też zastanawiać musi gdzie byli psychiatrzy, kiedy tego 
funkcjonariusza przyjmowano do służby, kiedy dawano mu 
pozwolenie na noszenie i używanie broni? 

I jak wyglądała jego służba przed tym wypadkiem? Czy 
nie nadużywał siły wobec skutych aresztantów – jak to się 
zdarzało funkcjonariuszom w moim rodzinnym mieście - 
czy nie raził prądem bezbronnych ludzi – jak we Wrocła-
wiu Igora Stachowiaka i w ogóle czy ktoś go jako człowieka 
wyposażonego w prawo użycia siły obserwował, oceniał, 
ostrzegał, wychowywał?

Tego się oczywiście nie dowiemy, za to już widzimy, w 
którą stronę idą tłumaczenia jego przełożonych. Zanim 
czegokolwiek się dowiedzieli już bronili kolegę – taka u 
nich solidarność występuje.

Zjawisko tej „solidarności” grupowej policjantów ob-
serwuję od dawna. Jego pochodzenie jest oczywiście natu-
ry takiej samej jak „solidarność” dowolnego gangu, gdzie 
żadnej etyki nie ma, a jest tylko krycie kolesi, bo oni - kiedy 
ty będziesz miał kłopoty – będą kłamać w twojej obronie. 

I bynajmniej nie tylko policjanci w Polsce zorganizowa-
ni są według zasady „solidarnego kolesiostwa” inne grupy 
funkcjonariuszy państwowych dokładnie działają tak samo. 
Widzimy na samym szczycie jak przyłapany na interesach 
z półświatkiem przestępczym wysoki funkcjonariusz pań-
stwa olewa dziennikarzy, nie tłumaczy się i bynajmniej nie 
krępuje. Kto mu co zrobi dopóki szef całego geszeftu i to-
warzysze z kierownictwa stoją za nim murem?

Ale przecież nie tylko politycy stosują w praktyce „so-
lidarność kolesi”. Ten wzorzec płynie z instytucji obecnej 
w życiu publicznym i prywatnym Polaków. Z Kościoła 
katolickiego Matki Naszej. Piszę to jako wierzący i prak-
tykujący katolik, wiedząc, że się wielu osobom narażę, 
a już mój proboszcz mnie chyba kropidłem prześwięci. 
Jednak moja obserwacja jest następująca: wzorzec kole-
siostwa daje nam w swojej praktyce Kościół katolicki. To 
właśnie „solidarność kolesi” sprawiła, że Kościół okazał 
się niezdolny do uporania się z problemem pedofi lii i tzw. 
lawendowej mafi i wśród księży. I taki – niebywale uczci-
wy kapłan jak ks. Tadeusz Isakowicz-Zaleski – nawołujący 
od lat do oczyszczenia - pozostaje „głosem wołającego na 
puszczy”.

Smutne to jest - bo dopóki nie uporamy się z tą nisz-
czącą wadą – kolesiostwem, które wyklucza etykę, niszczy 
pojęcie honoru i prawdy – nie zbudujemy żadnego po-
rządnego państwa. Bo państwa bez honoru zbudować się 
nie da. 

Bez etyki, bez szacunku do prawdy będziemy ciągle 
słuchać bezczelnych tłumaczeń kolesi udających funkcjo-
nariuszy państwowych. A jak ci kolesie ładnie wyglądają na 
defi ladach z okazji 11 listopada czy 3 Maja? 

Jak patriotycznie maszerują, jak deklamują! Żołnie-
rzom wyklętym nawet gotowi są wieńce na grobach skła-
dać – chociaż to przecież byli ludzie z całkiem innej gliny. 
Honor dla wielu z nich coś znaczył.

„Każdy kto miał dru-
gie dziecko, ma pierwsze 
dziecko, a jeszcze jest część 
osób, które drugiego dziec-
ka nie miały, a pierwsze 
jest” 

skarbnik gminy Nysy 
Marian Lisoń

Wiceminister 
Bortniczuk?
Jak się dowiedzie-
liśmy, poseł ziemi 
nyskiej Kamil Bort-
niczuk ma objąć 
funkcję sekretarza 
stanu w jednym 
z ministerstw. To 
efekt nowej umo-
wy koalicyjnej po-
między PiS-em, 
Solidarną Polską 
i Porozumieniem 
Jarosława Gowi-
na. 

Do jej zawarcia do-
szło w ubiegłym tygo-
dniu, ale do tego ponie-
działku nie zdradzono 
jej szczegółów. Nam 
udało się ustalić, że po-
chodzący z Głuchołaz 
poseł ma objąć funkcję 
sekretarza stanu (pierw-
szy zastępca ministra) w 
jednym z ministerstw. 
Którym? Ma okazać się 
w tym tygodniu. 

r.

Republika 
kolesi

ponad 
4 mln zł

ma dopłacić w 2020 roku 
powiat do działalności 
Powiatowego Urzędu 

Pracy w Nysie

Uwaga: 2 lata więzienia 
za handel psuedomarkami 

Od ponad trzech tygodni jest uszkodzony znak drogowy znajdujący się przy wjeździe 
do Niwnicy. Oznacza on wjazd do miejscowości stanowiącej obszar zabudowany. Trudno 
jednak dostrzec tablicę, która leży w rowie, zwłaszcza w nocy. Jak widać nikogo to nie 
interesuje. 

wd

Kontrolerzy z KAS 
podczas tych rewizji zna-
leźli ponad 600 sztuk bie-
lizny, skarpet, legginsów, 
bluz, butów trekkingowych 
i pasków skórzanych ozna-
czonych podrobionym zna-
kiem towarowym.

Przesyłki nadano na 
terenie województwa ma-
zowieckiego, a ich adresa-
tami mieli być mieszkańcy 

Opolszczyzny. Teraz Urząd 
Celno-Skarbowy w Opolu 
ustala fi rmy, których prawa 
zostały naruszone. 

Właścicielom zatrzy-
manych podróbek za pró-
bę wprowadzenia ich do 
obrotu grozi kara grzywny, 
kara ograniczenia wolności 
albo pozbawienia wolności 
do lat dwóch. 

dw

Funkcjonariusze Krajowej Administra-
cji Skarbowej skontrolowali przesyłki 
kurierskie zamówione przez mieszkań-
ców województwa opolskiego. Znaleź-
li w paczkach podróbki znanych marek 
odzieżowych o wartości 55 tys. zł.

Służba Celno-Skarbowa 
przetrzepała kurierów

Powiat: Kto najlepszym przedsiębiorcą?

Pracodawcy Roku Pracodawcy Roku 
Powiatu NyskiegoPowiatu Nyskiego

Laureaci ze starostą Laureaci ze starostą 
nyskim Andrzejem nyskim Andrzejem 

KruczkiewiczemKruczkiewiczem

Powiat Nyski i Powiatowy Urząd Pracy w Nysie już po raz 11. 
nagrodzili najlepszych pracodawców roku 2019 r. Zwycięzcy 
to przedstawiciele służby zdrowia, przemysłu przetwórczego i 
spożywczego z Nysy, Goświnowic i Głuchołaz.

był przewodniczącym kapi-
tuły konkursu. 

„Pracodawca Roku Powiatu 
Nyskiego 2019”:
- Vita sp. z o.o. z Nysy - w 
kategorii mikro i małe 
przedsiębiorstwo. 
- Bioagra S.A Goświnowice 
- w kategorii średnie i duże 
przedsiębiorstwo. 
- PicoPolska sp. z o.o. z Głu-

chołaz - w kategorii „młody 
biznes”. 

Pierwsza fi rma działa na 
rynku usług medycznych, 
prowadzi przychodnie pod-
stawowej opieki zdrowot-
nej. Druga to znany pro-
ducent biopaliw, a trzecia 
to producent znakomitych 
słodkich krówek.

pw
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Zaczęło się od tego, że Wiesław 
odczuwał dyskomfort w trak-
cie siedzenia. Dokuczało mu to 
szczególnie w trakcie dłuższych 
kursów nocnych busem. Stwier-
dził, że musi coś z tym zrobić 
i poszedł do lekarza rodzinnego. 
Dostał skierowanie do poradni 
proktologicznej, gdzie trafił dwa 
miesiące temu. Dziś mówi, że 
miał niebywałe szczęście.
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Jak się przygotować do badania
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Jesteś tym co jesz

-

-

-

-

-

-

-

Badanie i leczenie w jednym
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Objawy często ukryte
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JAK     WYGRAĆ     Z RAKIEM JELITA GRUBEGO

K A M P A N I A  E D U K A C Y J N A

Wiktoria, 
czyli zwycięstwo

To była trzecia ciąża 
Angeliki Tyczyńskiej. Wcze-
śniej nie udało się jej jednak 
urodzić dzieci. Ze względu 
na poważną i bardzo rzad-
ką wadę narządów rodnych 
dwukrotnie poroniła. Dlate-
go po zajściu w kolejną ciążę 
pozostawała pod szczególną 
opieką lekarską. Każdy ko-
lejny tydzień dawał coraz 
większą szansę, że tym razem 
się uda, że donosi ciążę. - Ze 
względu na moje problemy 
od razu wiedziałam, że nie 
będę rodziła naturalnie tylko 
przez cesarskie cięcie - opo-
wiada kobieta. Poród od-
był się w nyskim szpitalu 24 
października 2017 roku. Na 
świat przyszła długo oczeki-
wana, zdrowa dziewczynka, 
która otrzymała 10 punktów 
w skali Apgar. - Dałam jej 
na imię Wiktoria, bo to było 
zwycięstwo. Wreszcie się uda-

ło, wreszcie zostałam mamą 
- wspomina ze wzruszeniem 
Angelika Tyczyńska.

Boli, bo musi
Kobieta wyszła ze szpita-

la wraz maleństwem w nor-
malnym terminie - ani mat-
ka ani córka nie wymagały 
spędzenia dodatkowych dni 
na oddziale. - Po powrocie 
czułam się źle, ale cały sama 
siebie uspakajałam: „Dopie-
ro urodziłam. Która kobieta 
czuje się dobrze po cesarskim 
cięciu? Żadna”. Wiedziałam, 
że obkurcza się macica i to 
może powodować ból - opo-
wiada.

Jednak w przypadku An-
geliki Tyczyńskiej „dolegliwo-
ści poporodowe” nie trwały 
tygodnie... - Mijał czwarty 
miesiąc a ja nadal cierpia-
łam - mówi dalej. - Śledziłam 
jednak strony internetowe 
i wpisy na forach na ten te-
mat i to mnie dalej uspaka-

jało - tak może się dziać. A, 
że od zawsze unikam wizyt 
lekarskich nie poszłam tego 
skonsultować. Poza tym każ-
da matka wie, że zostawienie 
małego dziecka - nawet na 
kilka godzin - nie jest łatwe i 
nie zawsze możliwe. Doszło 
jednak do takiej sytuacji, że 
zaczęłam zażywać silne leki 
przeciwbólowe, a co się z tym 
wiązało - musiałam przestać 
karmić piersią. Zresztą nie-
wiele miałam pokarmu, bo 
przestałam jeść. Każdy posi-
łek skutkował tym, że bolało 
mnie jeszcze bardziej i bar-
dziej. Pomyślałam, że pewnie 
mam wrzody żołądka, że zro-
bią mi gastroskopię i... tym 
bardziej postanowiłam nie iść 
do lekarza - przyznaje.

Angelika Tyczyńska 
dodaje, że tylko zażywanie 
bardzo silnych leków prze-
ciwbólowych pozwalało jej w 
tamtym momencie funkcjo-
nować. - Po prostu kiedy leki 

zaczynały działać ogarniałam 
dom, zajmowałam się dziec-
kiem, a kiedy przestawały 
działać kładłam się do łóżka a 
o pomoc przy dziecku prosi-
łam rodzinę - przyznaje.

Tak było do maja 2018 
roku, kiedy to młoda kobieta 
udała się do lekarza rodzin-
nego. - Kiedy zobaczyła mnie 
pani doktor to pierwszą rze-
czą, którą kazała mi zrobić 
było wejście na wagę. Zawsze 
byłam szczupła, ale wtedy by-
łam po prostu przeraźliwie 
chuda - ważyłam 39 kg! Potem 
zbadała mnie dotykając jamę 
brzuszną i COŚ wyczuwała. 
Według niej mógł być to guz 
jajnika. Od razu skierowała 
mnie bez kolejki na USG. 
Badanie potwierdziło, że 
COŚ jest i że jest to wielkości 
pomarańczy. Od razu wypisa-
ła mi skierowanie do szpitala. 
Boże, co ja wtedy przeżyłam! 
Do bólu fi zycznego doszedł 
psychiczny! Dopiero urodzi-

Kontrowersje: - Po zabiegu lekarz stwierdził, że w moim wnętrzu znajdował się... 

kompres, który spowodował przedziurawienie jelita

Mogłam umrzeć przez błąd lekarza!
Agnieszka Groń
- W czasie cesarskiego cięcia zostawiono mi w ciele kompres. Przez miesiące żyłam w potwornym bólu. 
Mogłam nawet umrzeć! - mówi Angelika Tyczyńska, która przed sądem domaga się od nyskiego szpi-
tala odszkodowania za swoje cierpienie.

wornym bólu.
iego szpi-

łam dziecko i mam guza! Co 
ze mną będzie?! Czy będę w 
stanie wychować dziecko?! - 
takie myśli kłębiły się w mo-
jej głowie.

To nie guz - 
to kompres

Pani Angelika dodaje, 
że poczuła jednak wielką de-
terminację - to, że dla dziec-

ka musi być zdrowa. - W 
szpitalu zrobiono mi USG 
tradycyjne, dopochwowe i 
za każdym razem słyszałam 
„coś jest, ale nie wiadomo 
co” - opowiada dalej młoda 
matka. - Potem zrobiono mi 
rezonans magnetyczny i usły-
szałam to samo. 

Dokończenie na str. 6

- Czarę goryczy przepełniło to, że nikt nie powiedział - Czarę goryczy przepełniło to, że nikt nie powiedział 
mi za to co przeszłam zwykłego słowa „przepraszam” mi za to co przeszłam zwykłego słowa „przepraszam” 
- mówi rozgoryczona Angelika Tyczyńska- mówi rozgoryczona Angelika Tyczyńska
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- 24 listopada w godzinach 
wieczornych pogotowie zostało 
powiadomione przez konku-
benta Katarzyny M. 27-letniej 
mieszkanki Nysy, która nie da-
wała oznak życia – mówi Stani-
sław Bar, rzecznik Prokuratury 
Okręgowej w Opolu. - Przybyły 
na miejsce oddział ratowniczy 
podjął próbę resuscytacji, która 
trwała ponad 20 minut jednak 
nie przyniosła ona efektu. Le-
karz stwierdził zgon kobiety. Z 
uwagi na okoliczności i młody 
wiek kobiety została powiado-
miona policja i prokurator. Cia-

ło kobiety zostało zabezpieczone 
w celu przeprowadzenia sekcji 
zwłok – dodaje rzecznik.

Jak informuje dalej proku-
rator Stanisław Bar w opolskim 
mieszkaniu, które wynajmowali 
nysanie ujawniono trzy puste 
opakowania po lekach, których 
zażycie w znacznych ilościach 
mogło spowodować zwiotczenie 
mięśni i doprowadzić do niewy-
dolności oddechowej. -Przeszu-
kano mieszkanie – kontynuuje 
prokurator Stanisław Bar. - Dal-
sze czynności nie dostarczyły 
jednak informacji, że zgon ko-

biety został bezpośrednio spo-
wodowany przez działanie innej 
osoby. Prokuratura Rejonowa w 
Opolu będzie prowadziła jednak 
śledztwo w kierunku występku z 
artykułu 151 k.k. „Kto namową 
lub przez udzielenie pomocy do-
prowadza człowieka do targnię-
cia się na własne życie, podlega 
karze pozbawienia wolności od 
3 miesięcy do lat 5” – stwierdza 
rzecznik PO w Opolu.

Kobieta osierociła dwoje 
dzieci, które w tamtym czasie 
przebywały u dziadków.

ag

Tragedia: Kobietę próbowano ratować 

przez dwadzieścia minut. Niestety nie udało się

Tajemnicza śmierć 
młodej nysanki
Nie żyje 27-letnia mieszkanka naszego miasta. Kobietę przez dwadzieścia 
minut próbowało ratować pogotowie ratunkowe wezwane na miejsce przez 
jej konkubenta. Niestety nie udało się jej uratować. Do tragedii doszło w 
Opolu, gdzie para wynajmowała mieszkanie.

Kontrowersje: Starosta 
odciął się od PiS-u?

Pęka koalicja 
w powiecie 
nyskim 
Jak się dowiedzieliśmy, Prawo i Sprawiedliwość 
po roku obowiązywania, wypowiedziało umowę 
koalicyjną w Radzie Powiatu Nyskiego. Partia rzą-
dziła tam razem z Forum Samorządowym i Komite-
tem Kordiana Kolbiarza. – To nie jest prawdą, nie 
doszło do zerwania koalicji. Ktoś z premedytacją 
rozpowszechnia fałszywe informacje! – uspokaja 
Artur Kamiński, szef powiatowych struktur PiS-u.

Na mocy umowy, PiS ma staro-
stę i wicestarostę, Forum - członka 
zarządu powiatu, a Komitet Kor-
diana Kolbiarza - etatowego człon-
ka zarządu powiatu i przewodniczą-
cego rady powiatu. Artur Kamiński 
informuje, że po roku obowiązywa-
nia umowy, z inicjatywy wszystkich 
jej stron, chcą one wspólnie zak-
tualizować obecne porozumienie. 
- Jego zapisy z czasem uległy zdez-
aktualizowaniu i wymagają zmian w 
różnych obszarach współpracy, któ-
rej dalej jestem gorącym orędowni-
kiem. Intencją nowej umowy, ma 
być wręcz zaciśnięcie współpracy z 
naszymi koalicjantami i to jest ini-
cjatywa obu stron, zgłaszana mi oso-
biście od kilku miesięcy przez Bur-
mistrza Nysy Kordiana Kolbiarza 
– podkreśla Artur Kamiński, lider 
PiS. Nowa umowa, jak i stara, ma 
dotyczyć nie tylko powiatu, ale też 

gminy Nysa. W gminie Nysa rządzi 
Komitet Burmistrza Kordiana Kol-
biarza, gdzie PiS jest wspierającym, 
a w powiecie rządzi PiS, a Komitet 
Burmistrza Kordiana Kolbiarza, w 
tym wypadku jest wspierającym.

Jak się dowiedzieliśmy nieofi -
cjalnie od kilku członków PiS w po-
wiecie, „aktualizacja” umowy koali-
cyjnej, w części ma na celu zmianę 
na stanowisku starosty nyskiego, 
gdyż PiS „teoretycznie” rządzi w 
powiecie, ale tak naprawdę, nie ma 
żadnego wpływu na powiat. Jak nam 
mówią, starosta Andrzej Kruczkie-
wicz odciął się od struktur powia-
towych PiS i nic nie uzgadnia ze 
swoim środowiskiem politycznym. 
Czarę goryczy przelały fakty, wyrzu-
cenia ze zwykłej pracy w powiecie i 
mobbing wobec Marka Święsa, któ-
ry jest radnym PiS w gminie Nysa 
oraz wizerunkowa klapa rządów 
PiS w powiecie, brak pomysłów na 
powiat i merytoryczna słabość Sta-
rosty, który wytwarza paraliż decy-
zyjny. – Nie będę tego komentował 
– ucina Artur Kamiński.

Dodajemy, że w grudniu ma od-
być się głosowanie nad wnioskiem 
o odwołanie starosty, który złożyli 
radni opozycji. 

pw

Jak się dowiedzieliśmy, skarga 
kwestionuje decyzję burmistrza 
Nysy, który uznał, że taka inwesty-
cja nie wymaga przeprowadzenia 
oceny oddziaływania na środo-
wisko. - W skardze podkreśla się 
znaczną uciążliwość tej inwestycji 
ze względu na zakładane poziomy 
emisji, jednocześnie zestawia się ją 
z innymi inwestycjami w regionie, 
mniej ingerującymi w środowisko, 
w których tzw. postępowania w 
sprawie oceny oddziaływania na 

Rzecznik Praw 
Obywatelskich 
pyta o Umicore

Do biura Rzecznika Praw Obywatelskich wpłynęła skarga mieszkańców Nysy, 
którzy kwestionują decyzję burmistrza Nysy w sprawie budowy fabryki Umico-
re. Władze miasta uznały, że nie jest konieczne zbadanie jej wpływu na środowi-
sko. Stało się tak pomimo tego, że produkcja opierać się będzie na niebezpiecz-
nych związkach chemicznych. - Aktualnie trwa analiza, jednakże na podstawie 
wstępnej oceny można stwierdzić, że zarzuty podniesione we wniosku budzą 
nasze poważne wątpliwości – poinformowano nas w biurze RPO.

środowisko jednak przeprowa-
dzono – poinformowała nas Jo-
lanta Lipnicka, naczelnik wydzia-
łu cywilnoprawnego i gospodarki 
nieruchomościami biura RPO. 
Ponadto część istotnych dla spra-
wy dokumentów obrazujących 
zakres ingerencji w środowisko 
miała nie zostać ujawniona pu-
blicznie. - Decyzja w jej istotnej 
części miała się opierać wyłącz-
nie na stanowisku inwestora, co 
w świetle orzecznictwa sądowego 
jest nieprawidłowe i świadczy o 
nierzetelnym zbadaniu sprawy – 
dodaje przedstawiciela RPO. 

Aktualnie trwa dokład-
na analiza sprawy przez biuro 
RPO. - Na podstawie wstępnej 
oceny można stwierdzić, że pod-
niesione zarzuty budzą nasze 
poważne wątpliwości. Ponieważ 
sprawa wymaga gruntownego 
wyjaśnienia, w najbliższym cza-
sie rzecznik zwróci się do bur-

mistrza Nysy o nadesłanie akt 
postępowania administracyjne-
go. Wówczas możliwe będzie 
przeprowadzenie analizy sprawy 
w kontekście niestwierdzenia 
przez organ potrzeby przepro-
wadzenia oceny oddziaływania 
ww. inwestycji na środowisko – 
wyjaśnia Jolanta Lipnicka.

Powstający pod Nysą zakład 
ma produkować baterie do sa-
mochodów elektrycznych. W 
procesie tym wykorzystuje się 
szkodliwe dla środowiska związki 
chemiczne. Pomimo tego władze 
miasta nie uznały za konieczne 
wykonania raportu oddziaływa-
nia na środowisko (raport taki 
np. wykonano dla powstającej 
galerii handlowej przy ul. Ko-
lejowej). Tym samym uniemoż-
liwiono udział społeczeństwa, a 
w rezultacie rzetelnej informacji 
na temat fabryki. 

pw

Kontrowersje: „Decyzja miała się opierać wyłącznie na stanowisku 

inwestora, co świadczy o nierzetelnym zbadaniu sprawy”

Czy Andrzej Czy Andrzej 
Kruczkiewicz Kruczkiewicz 

może martwić się może martwić się 
o stanowisko?o stanowisko?
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Dziękuję wspaniałym Czytelni-
kom za te niezapomniane lata! 

Byłam sekretarzem redak-
cji, zastępcą naczelnego, a potem 
przez wiele lat redaktorem naczel-
nym. Przede wszystkim byłam jed-
nak dziennikarką i bardzo swoją 
pracę lubiłam, bo uwielbiam ludzi 
i kontakty z Czytelnikami.

Dziękuję dyrektorowi Janu-
szowi Sanockiemu, który był moim 
mentorem i wprowadzał mnie w 
tajniki dziennikarstwa. Dzięku-
ję wszystkim współpracownikom, 
wcześniejszym i obecnym, a zwłasz-
cza Agnieszce Groń, wieloletniej 
koleżance po piórze i od babskich 
pogaduszek.

Obecnej ekipie dziękuję za 
wspaniałe pożegnanie, a zwłasz-
cza za specjalne wydanie: „Nowin 
Emerytalnych”. 

Trudno całkowicie pożegnać 
się z pracą, dlatego jeszcze od cza-
su do czasu coś jeszcze „skrobnę do 
„Nowin”. 

Gratuluję Piotrkowi Wojtasiko-

wi wyboru na stanowisko redaktora 
naczelnego i życzę mu sukcesów. 
Na stanowisko dyrektora wydaw-
nictwa powrócił poseł Janusz Sa-
nocki, który stworzył przed 25 laty 
obecny kształt „Nowin Nyskich”. 
Jestem pewna, że nasz tygodnik 
nabierze jeszcze większego rozma-
chu pod jego kierownictwem. 

Szanowni Czytelnicy pamiętaj-
cie, że „Nowiny Nyskie” są jedyną 
gazetą zajmującą się problemami 
mieszkańców powiatu nyskiego - 
TO JEST WASZA GAZETA!

Z wyrazami szacunku 
Danuta Wąsowicz-Hołota

była redaktor naczelna 
„Nowin Nyskich”

Dziękuję za 25 lat z „Nowinami”!
Minęło ćwierć wieku, odkąd związałam się zawodowo z „Nowinami Nyskimi”. 

Teraz przyszedł czas na odpoczynek - 26 listopada br. przeszłam na zasłużoną emeryturę. 
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Do wypadku doszło w 
nocy z 21 na 22 listopada. Ko-
bieta prowadziła samochód, 
kierując się z ul. Ogrodowej 
na ul. Jagiełły w Otmuchowie. 
Zaraz przy skręcie w tę drugą 
ulicę wjechała na chodnik, 
lecz tam tylko odbiła się od 
siatki ogrodzeniowej jednego 
z domów. Jak opowiadali nam 
mieszkańcy okolicznych do-
mów uderzenie obudziło wła-
ścicieli, ale sprawczyni nawet 
się nie zatrzymała. Po prostu 
pojechała dalej. Po niecałych 
50 metrach „zatrzymała się” 
na bramie wjazdowej do po-
sesji przy Jagiełły. - To było 
około godz. 21.40. Postawił 
mnie na nogi ogromny hałas 
dobiegający z ulicy - opowia-
da mieszkaniec domu, w któ-
rego bramę wjechała kobieta. 
- Gdy wyszedłem na zewnątrz 
zobaczyłem samochód. To był 
opel corsa, który zatrzymał 
się na murowanym słupku 
bramy. Przód samochodu był 
całkowicie zniszczony. Na-
tychmiast zadzwoniłem na 
numer 112. Samochód prowa-
dziła kobieta. Bardzo mocno 
było czuć od niej alkohol. Na 
przednim siedzeniu siedziała 
jej córka. Dziecko było prze-
rażone! Bardzo płakało. Na 
szczęście szybko przyjechała 
karetka pogotowia i okazało 
się, że oprócz kilku zadrapań 
dziewczynce nic się nie stało 
- oczywiście z wyjątkiem trau-
my, którą musiała przeżyć. 
Policja, która przyjechała na 

miejsce zbadała kierującą al-
komatem. Usłyszałem wtedy, 
że ma 3 promile alkoholu! 
Jak można było prowadzić sa-
mochód, wieźć w nim własne 
dziecko będąc kompletnie pi-
janym?! - pyta retorycznie.

Informacje rzecznika Ko-
mendy Powiatowej Policji w 
Nysie Mateusza Schweigera 
potwierdzają to co wcześniej 
powiedział świadek zdarze-
nia. - Policjanci z Otmucho-
wa po przybyciu na miejsce 
zastali w pojeździe, który 
wjechał w bramę posesji dwie 
osoby. Były to kierująca po-
jazdem mieszkanka powiatu 
nyskiego w wieku 31 lat oraz 
siedząca na miejscu pasaże-
ra 5-letnia córka kierującej. 
Kobietę poddano badaniu na 
zawartość alkoholu. Badana 
miała prawie 3,5 promila. W 
wyniku zaistniałego zdarzenia 
delikatnych obrażeń ciała do-
znała dziewczynka.

Według dalszych infor-
macji rzecznika, kierującej 
zatrzymano prawo jazdy oraz 
dowód rejestracyjny samocho-
du. - 31-latka usłyszała zarzut 
prowadzenia pojazdu w stanie 
nietrzeźwości za co grozi kara 
do dwóch lat pozbawienia 
wolności. Komisariat Policji 
Otmuchowie prowadzi w tej 
sprawie dalsze czynności wyja-
śniające. Po zdarzeniu dziew-
czynka została przekazana 
pod opiekę dziadków. Z kolei 
do sądu rodzinnego została 
przekazana notatka urzędo-
wa, w celu określenia dalszego 
postępowania w kwestii opie-
ki nad dziewczynką - dodaje 
rzecznik policji.

Według naszych nieofi cjal-
nych informacji kobieta, która 
spowodowała wypadek kilka 
lat temu była policjantką, któ-
rą usunięto z pracy ze względu 
na spożywanie alkoholu w cza-
sie służby.

kd

Otmuchów: Była policjantka prowadziła 

samochód mając ponad 3 promile

Pijana matka jechała z dzieckiem
Kobieta, która kilka lat temu straciła pracę w policji spowodo-
wała wypadek na ul. Jagiełły w Otmuchowie. Okazało się, że 
miała ponad 3 promile alkoholu we krwi, a w samochodzie - na 
przednim siedzeniu - wiozła swoją 5-letnią córkę.

Mogłam umrzeć 
przez błąd lekarza!

Dokończenie ze str 3

Wreszcie przyszedł le-
karz i zapytał, czy wyrażam 
zgodę na badanie laparo-
skopowe. Dodał zaraz, że 
może się jednak okazać, że 
problem nie leży w narzą-
dach i trzeba będzie prze-
prowadzić operację. Pamię-
tam, że powiedziałam do 
niego: „Zróbcie ze mną co 
chcecie, tyko żeby skończył 
się ten potworny ból”...

Jak się później okazało 
operacja była niezbędna. 
- Po zabiegu lekarz wytłu-
maczył mi, że trzeba było 
mnie otworzyć i że nie mam 
żadnego guza. W moim 
wnętrzu znajdował się... 
kompres, który spowodował 
przedziurawienie jelita. W 
czasie operacji musiano mi 
go zespolić. Zrozumiałam, 
że ten kompres w moim 
ciele musiała zostawić eki-
pa, która przeprowadzała 
cesarskie cięcie - stwierdza 
w emocjach kobieta. Kon-
tynuując relację przyzna-
je, że na taką wiadomość 
zareagowała potworna 
złością. - Byłam wrakiem 
psychicznym i fi zycznym do 
tego stopnia, że chyba dwa 
dni po operacji wyszłam na 
własne żądanie ze szpitala. 
Zbliżała się wyznaczona 
data chrztu mojego dziecka 
- to wszystko się tak bardzo 
kotłowało w mojej głowie. I 
to, że przez błąd człowieka, 
który przyrzekał „przede 

wszystkim nie szkodzić” 
mogłam umrzeć! - dodaje z 
wielkimi emocjami.

Okazało się jednak, że 
Angelika Tyczyńska mimo 
determinacji nie wzięła 
udziału w chrzcie swojej có-
reczki. Kobieta nie zdawała 
sobie sprawy, że po opera-
cji będzie musiała bardzo 
uważać co znajduje się na 
jej talerzu i przez niewiedzę 
zjadła nieodpowiedni po-
siłek. - Całą noc wymioto-
wałam i rano zabrała mnie 
karetka. Znowu cierpienie. 
Na szczęście nie trzeba było 
ponownie mnie operować - 
doprowadzono mnie do ży-
cia farmakologicznie, jednak 
wspomnień ze chrztu Wikto-
rii nie mam... - dodaje.

Nie usłyszałam 
„przepraszam”

Kilka miesięcy temu sąd 
zasądził na rzecz Angeliki 
Tyczyńskiej 40 tys. zł. z po-
wodu pozostawienia w jej 
ciele kompresu w czasie za-
biegu cesarskiego cięcia. To 
jednak nie koniec roszczeń 
mieszkanki naszej gminy w 
stosunku do szpitala. - Na 
początku w ogóle nie my-
ślałam o ubieganiu się o ja-
kiekolwiek odszkodowanie. 
Ale to co przeszłam zbiegło 
się w czasie z informacjami 
w mediach o nietrzeźwym 
ordynatorze, nietrzeźwej 
położnej na oddziale i po 

prostu nie wytrzymałam.
Angelika Tyczyńska wy-

szukała w internecie praw-
nika, który zajmuje się tego 
typu sprawami, który po za-
poznaniu się ze szczegółami 
sprawy podjął się reprezen-
towania jej przed sądem. 
Wspomniane odszkodo-
wanie, które uzyskała ko-
bieta jest równoznaczne z 
przyznaniem się lecznicy do 
błędu. Angelika Tyczyńska 
oczekuje obecnie na sądo-
we rozstrzygnięcie dotyczą-
ce wypłacenia jej odszko-
dowania i comiesięcznego 
świadczenia. - Nikt nie wie 
ile wycierpiałam w tym cza-
sie. Zwijając się z bólu stra-
ciłam najpiękniejszy okres 
jaki matka może spędzić z 
dzieckiem - czyli pierwsze 
miesiące. Muszę być pod 
stałą opieką dietetyka i do 
końca życia będę musiała 
uważać na to co jem, sto-
sować się do lekkostrawnej 
diety. Czarę goryczy prze-
pełniło jednak to, że nikt 
nie powiedział mi za to co 
przeszłam zwykłego słowa 
„przepraszam” - kwituje.

Nasza redakcja zwróci-
ła się do dyrekcji nyskiego 
szpitala o komentarz do 
sprawy Angeliki Tyczyń-
skiej. Do zamknięcia tego 
numeru „Nowin” nie otrzy-
maliśmy stanowiska w tej 
sprawie.

•

Kobieta prowadziła samochód mając Kobieta prowadziła samochód mając 
ponad 3 promile alkoholu we krwiponad 3 promile alkoholu we krwi
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Trudno będzie mieszkańcom otrząsnąć się z tej tragedii

Ryzykowali życie, 
by ratować innych

Ponad tydzień temu ogień strawił budynek wielorodzinny w Nadziejowie. Pożar wybuchł na pierwszym piętrze korytarza, do którego 
przylegają dwa mieszkania. W kamienicy znajdowało się siedem lokali mieszkalnych i świetlica wiejska. Zginęło dwóch mężczyzn 62 
i 39-latek, który osierocił synów. Dwóch uratowanych chłopców trafi ło do szpitala. 16-letni Dawid wykazał się wielkim heroizmem. 
Narażając własne życie przedarł się przez płomienie, aby ratować młodszego brata Oskara. Mieszkańcy kamienicy stracili dorobek 
swojego życia. Zostali bez dachu nad głową. Teraz potrzebują pomocy. O dramatycznej akcji ratunkowej i walce strażaków z żywio-
łem rozmawiam z prezesem Ochotniczej Straży Pożarnej w Nadziejowie Waldemarem Sommerem, naczelnikiem OSP Szymonem 
Talarowskim, sołtysem Nadziejowa Janiną Janowską i ofi arami pożaru.

„Nowiny Nyskie” - Jako 
miejscowa OSP pierwsi roz-
poczęliście akcję ratunkowo-
gaśniczą?

Waldemar Sommer - W tę 
pechową sobotę, około 17.45 
usłyszeliśmy rozbrzmiewają-
cą syrenę, która znajduje się 
na budynku naszej remizy. 
Uruchomił ją Dawid miesz-
kaniec palącej się kamienicy. 
On zaalarmował współloka-
torów i swojego dziadka o 
tym, że wybuchł pożar. Jako 
pierwszy na miejscu pojawił 
się naczelnik naszego OSP 
Szymon Talarowski, ze swo-
ją rodziną, która przybiegła, 
aby mu pomóc. Za chwilę 
pojawili się kolejni druho-
wie. Akcja rozwijała się bar-
dzo dynamicznie. Szymon 
wspierał Dawida, który po 
uruchomieniu syreny i po-
wiadomieniu wszystkich o 
pożarze wrócił do płonące-
go mieszkania, aby ratować 
młodszego brata Oskara.

„NN” - Dawid wybiegł 
z palącego się budynku za-
alarmował o pożarze i wrócił 
z powrotem po brata?

Szymon Talarowski - Ra-
zem z Dawidem pobiegliśmy 
do remizy, która znajduje się 
blisko palącej się kamienicy. 
Dawid pomógł mi otworzyć 
bramę i zaraz zniknął mi z 
oczu. Okazało się, że nara-
żając własne życie wrócił do 
budynku po brata, przedarł 
się przez płonącą klatkę 
schodową, dym i czad do 
mieszkania. Z żoną i rodzi-
cami zaczęliśmy gasić pożar 

z zewnątrz. Nagle ludzie 
zaczęli krzyczeć, że Dawid 
stoi w oknie mieszkania a za 
nim unoszą się kłęby czarne-
go dymu. Nie miał już dro-
gi ucieczki. Ponieważ lokal 
znajdował się na pierwszym 
piętrze przyłożyłem drabi-
nę strażacką i poszedłem 

po niego. Niestety w pokoju 
nie było jego brata Oskara. 
Otworzyłem drzwi do następ-
nego pomieszczenia, ale tam 

już było ogromne zadymie-
nie i bez masek tlenowych 
nie dało się tam wejść. Kiedy 
schodziliśmy z Dawidem po 
drabinie on krzyczał „ratuj-
cie mojego brata”.

Lucyna Nowak, miesz-
kanka spalonej kamienicy: 
- Widząc co się dzieje pobie-

głam zadzwonić na numer 
alarmowy 112, aby wezwać 
pomoc. Z budynku wydo-
bywały się kłęby czarnego 

dymu. Strażacy przyjechali 
bardzo szybko i rozpoczęli 
akcję ratunkową. 

„NN” - Kto uratował 
9-letniego Oskara i czy Da-
wid był mocno poparzony?

Szymon Talarowski - 
Bardzo szybko na miejsce 
przyjechały jednostki OSP z 
Kopernik i PSP z Nysy. Oska-
ra uratował strażak z PSP.

Waldemar Sommer - 
Przybiegłem na miejsce 
około 17.55. Szymon wła-
śnie wyprowadził Dawida z 
płonącego budynku. Dawid 
usiadł w naszym samocho-
dzie. Okryliśmy go kocem. 
Miał poparzone ręce. Około 
18.05 przyjechały pierwsze 
jednostki strażackie. To była 
OSP Koperniki i zaraz za 
nimi PSP z Nysy. Z tego co 
się orientuję strażacy z Ko-
pernik nie mieli chyba butli 
tlenowej i masek. PSP ten 
sprzęt posiadała. Powiedzie-
liśmy im, żeby przystawili 
drabinę do okna drugiego 
pomieszczenia, bo tam może 
być Oskar. Wybili szybę i 
weszli do środka. Jeden stra-
żak szedł przodem, drugi go 
asekurował. Sytuacja była 
bardzo dramatyczna. To było 
już jakieś 25 minut od wybu-
chu pożaru. Baliśmy się, że 
chłopiec mógł się zaczadzić. 
Pokój był całkowicie wypeł-
niony dymem, w sąsiednim 
pomieszczeniu szalał ogień. 
Strażak z PSP później nam 
powiedział, że Oskara zna-
leźli pod łóżkiem, przykryte-
go kołdrą. Chłopiec zachował 
się bardzo racjonalnie. Nie 

wiemy, czy poinstruował go 
Dawid czy on sam intuicyjnie 
tak zrobił, ale uratował swoje 
życie.

„NN” - Co się działo dalej?

Szymon Talarowski - My 
zajęliśmy się podawaniem 
wody.

Waldemar Sommer - Do-
wodzenie przejął koordyna-
tor PSP z Nysy. Dojeżdżały 
kolejne jednostki. Ostatecz-
nie było ich około 15 jedno-
stek i około 20 aut strażac-
kich. Strażacy z naszej OSP, 
Szymon z Arturem zostali 
przydzieleni do podawania 
wody. W którymś momen-
cie hydrant zaczął odmawiać 
posłuszeństwa. Nie był na 
tyle wydajny, aby zabezpie-
czyć wszystkie jednostki. 
Chcieliśmy pobierać wodę z 
sąsiedniego wyrobiska, ale 
jak się okazało duży sprzęt 
strażacki nie był w stanie tam 
dojechać. Braliśmy wodę 
z Kijowa, z fi rmy Agrovi-
ta. Pożar gasiliśmy bardzo 
długo. Płomienie na dachu 
pojawiły się po godzinie od 
wybuchu pożaru. Później 
rozprzestrzeniały się na dal-
szą część budynku. Strażacy 
zalewali górną część połaci 
dachowych. Woda spływała i 
dusiła ogień, dlatego płomie-
nie nie wyszły tak szybko na 
dach. Płomienie i temperatu-
ra były tak duże, że wysadziło 
okna w budynku. Nie było 
mowy, aby wejść do środka. 
Oskara było łatwiej znaleźć 
niż pozostałych lokatorów. 
Wiedzieliśmy gdzie go szu-
kać. Pozostałych ludzi trzeba 

było szukać po omacku. Kie-
dy udało się przytłumić ogień 
na klatce schodowej strażacy 
mogli wejść i prowadzić dal-
sze poszukiwania ludzi.

„NN” - Dużo czasu minęło 
od wybuchu pożaru do wydo-
stania z płonącego budynku 
ostatniej osoby?

Szymon Talarowski - W 
kamienicy mieszkało siedem 
rodzin. Większość mieszkań-
ców ewakuowała się sama. 
Największy dramat rozgrywał 
się w dwóch mieszkaniach. W 
jednym był Dawid, jego brat 
Oskar i ich ojciec Artur. W 
drugim mieszkał sąsiad. Da-
wida i Oskara udało się wycią-
gnąć niemal od razu. Za chwilę 
rozpętało się prawdziwe piekło. 
Podawaliśmy wodę z zewnątrz, 
przez okno na klatkę scho-
dową. Musieliśmy przytłumić 
ogień, aby można było wejść 
do środka. Inaczej byłoby to 
niemożliwe. Dopiero wówczas 
strażacy z PSP w aparatach tle-
nowych z linią gaśniczą, tłumiąc 
płomienie mogli się tam dostać 
i szukać kolejnych poszkodo-
wanych. Pierwszą, jak się po-
tem okazało ofi arę śmiertelną 
wyciągnięto po około 30 min. 
od wybuchu pożaru. Był to pan 
Adam. Później odnaleziono 
Artura. 

Waldemar Sommer - Uda-
ło się odnaleźć 62-letniego 
pana Adama, ale wciąż nikt nie 
wiedział gdzie jest Artur. Od 
samego początku pytaliśmy 
chłopców gdzie jest tato? Nie 

Zbiórka na rzecz 
pogorzelców 
z Nadziejowa

Drodzy Czytelnicy!
Jak już Państwo wiecie w pobliskim Nadziejowie do-

szło do tragicznego pożaru, w którym życie straciły dwie 
osoby, a bez dachu pozostało 6 rodzin. Wspólnie z komi-
tetem mieszkańców z Nadziejowa postanowiliśmy pomóc 
– w miarę możliwości – poszkodowanym i w dniu 15 grud-
nia (niedziela) br. przeprowadzimy w Nysie publiczną 
zbiórkę pieniędzy. Zebrana kwota zostanie przekazana 
na konto komitetu zorganizowanego przez ks. probosz-
cza parafi i w Kopernikach, do której należy Nadziejów 
oraz przez społeczność siedmiu wsi należących do parafi i. 
To piękny gest solidarności mieszkańców. 

Zbiórka publiczna potrzebuje wolontariuszy. Zapra-
szamy wszystkich, którzy chcieliby pomóc pogorzelcom i 
wziąć udział w zbiórce na spotkanie organizacyjne w re-
dakcji „Nowin” (ul. Prudnicka 3) w dniu 7 grudnia (sobo-
ta) o godz. 10.00.

Pomagajmy potrzebującym, bo jak sami sobie nie po-
możemy, to kto to za nas zrobi?

Janusz Sanocki
Prezes NTSK

(Dokończenie na 
str. nr. 9)

Strażacy z Ochotniczej Straży Pożarnej z Nadziejowa pierwsi 
rozpoczęli akcję ratunkowo-gaśniczą. Od lewej: prezes OSP 
w Nadziejowie Waldemar Sommer, naczelnik OSP Szymon 

Talarowski, druh Wojciech Zawadzki, sołtys Nadziejowa Janina 
Janowska i druh Artur Sitnik
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Przeżyliśmy traumę, którą zapamiętamy do końca życia - mówią 
mieszkańcy poszkodowani w pożarze kamienicy w Nadziejowie

Prenumerując „Nowiny” wspierasz 
także nyskie hospicjum!

Ryzykowali życie, by ratować innych
(Dokończenie ze str. nr. 8)

byli zorientowani. Nie wie-
dzieli, że ojciec jest w domu. 
Sąsiedzi również dopytywali 
o Artura. Kiedy na piętrze 
ogień był już całkowicie opa-
nowany strażacy poszli jeszcze 
raz przeszukiwać pomieszcze-
nia. Wówczas znaleźli Artura. 
Mimo dramatycznej akcji re-
animacyjnej mężczyźni zmar-
li. Obaj się zaczadzili. Adama 
dosięgły płomienie, bo miał 
poparzone nogi. Artur nie 
miał na ciele widocznych 
oparzeń.

Szymon Talarowski - 
Strażacy nie wiedzieli jaki 
jest stan osobowy. Czy w bu-
dynku może ktoś jeszcze się 
znajdować. Nie mogli wejść 
w otwarte płomienie, bo 
sami by zginęli. Musieli naj-
pierw utorować sobie drogę i 
przytłumić ogień. Gdybyśmy 
wiedzieli, w których pomiesz-
czeniach znajdują się ludzie, 
to udałoby się dotrzeć do 
nich dużo szybciej. My takiej 
wiedzy nie mieliśmy. Nikt nie 
wiedział czy Artur w ogóle 
jest w domu.

„NN” - Czy ktoś ze stra-
żaków ucierpiał podczas 
akcji?

Szymon Talarowski - Z 
tego co wiemy, nie ma takich 
informacji.

„NN” - To była bardzo 
trudna akcja ze względu na 
wielkość pożaru i wiejący silny 
wiatr?

Waldemar Sommer - Ga-
szenie było bardzo trudne ze 
względu na konstrukcję budyn-
ku. Kamienica była wypełniona 
różnego rodzaju boazeriami, 
wykładzinami, lenteksem, dach 
był cały pokryty papą. Znajdo-
wało się tam mnóstwo materia-
łów łatwopalnych. Dodatkowo 
wiał silny wiatr, który utrudniał 
gaszenie i jeszcze podsycał pło-
mienie.

Szymon Talarowski - Po-
żar był bardzo rozległy. Bardzo 
trudno było go ugasić. Żeby 
dotrzeć do zarzewi ognia i je 
ugasić trzeba było podawać 
dużo wody. Dlatego mieszka-
nia są tak bardzo zalane.

„NN” - Po ilu godzinach 
udało się opanować ogień?

Waldemar Sommer - Oko-
ło 23.00 nie było płomieni, ale 
wciąż był żar, który strażacy 

dogaszali do rana. Jednostki 
zakończyły akcję w niedzielę 
około 11.00 przed południem.

„NN” - Co mogło być przy-
czyną pożaru?

Waldemar Sommer - My 
w tej kwestii nie możemy się 
wypowiadać. Trwa śledztwo w 
tej sprawie.

Szymon Talarowski - Nie 
wiemy co było przyczyną poża-
ru. Wygląda na to, że wybuchł 
on na klatce schodowej, bo 
tam pojawiły się pierwsze pło-
mienie. To widziała moja żona.

„NN” - Wśród pogorzel-
ców są wasi koledzy z jednostki 
OSP w Nadziejowie?

Szymon Talarowski - W 
tej kamienicy mieszkali nasi 
koledzy, druhowie z OSP Na-
dziejów. Wojtek i jego brat to 
są nasi strażacy. Dawid należy 
do naszej młodzieżowej dru-
żyny pożarniczej. Ta tragedia 
dotknęła naszych strażaków. 
Dlatego jest to dla nas szcze-
gólnie trudne. Ubolewamy nad 
tragedią wszystkich rodzin.

Dziękuję za rozmowę
Rozmawiała Dominika Wolak

Straciliśmy cały 
dorobek życia

Mieszkańcy, którzy ucierpieli w pożarze kamienicy nie zostali sami. 
Pomoc płynie zewsząd. Jednak potrzeby są ogromne, ponieważ 
rodziny straciły wszystko co miały i nie mają dachu nad głową.

„NN” - Co do tej pory 
udało się zrobić dla rodzin 
poszkodowanych w pożarze?

Janina Janowska, sołtys 
Nadziejowa - Mieszkańcy 
wioski zorganizowali zbiórkę 
pieniędzy, które podzieli-
liśmy pomiędzy poszkodo-
wane rodziny. Cały czas ich 
wspieramy. Gmina Otmu-
chów wypłaciła rodzinom 
pieniądze. Ludzie cały czas 
dzwonią, przywożą różne 
rzeczy, oferują meble. Szkoła 
w Kopernikach zorganizo-
wała zbiórkę darów. Są orga-
nizowane kwesty. Proboszcz 
parafi i w Kopernikach ksiądz 
Damian Jurczak założył kon-
to dla rodzin poszkodowa-
nych w pożarze. My nale-
żymy do tej parafi i. Link do 
konta jest w internecie. W 
naszym kościele była zorga-
nizowana zbiórka pieniędzy. 
Sołtysi z ościennych miej-
scowości również włączyli 
się w pomoc. W najbliższą 
niedzielę, 8 grudnia odbę-
dzie się kwesta w kościele w 
Jarnołtowie. Ofi arność ludzi 
jest bardzo duża.

Waldemar Sommer - 
Najpierw musimy rodzinom 

zabezpieczyć lokale zastęp-
cze, żeby mogli spokojnie 
spędzić święta. Ludzie stanęli 
na wysokości zadania. Pomoc 
płynie zewsząd. My ze swojej 
strony zrobimy wszystko, 
żeby pomóc poszkodowa-
nym mieszkańcom. Zrobimy 
wszystko, aby ułatwić im ży-
cie po tej tragedii. Zdajemy 
sobie sprawę, że sytuacja jest 
bardzo trudna.

„NN” - Państwo byliście 
w budynku, kiedy wybuchł 
pożar?

Wojciech Zawadzki po-
szkodowany w pożarze - Nas 
nie było w domu. Przyjecha-
liśmy później. Nie było już co 
ratować. Nasze mieszkanie 
znajdowało się pod tym, któ-
re się paliło. U nas wszystko 
zostało zalane. Zostaliśmy 
bez niczego.

„NN” - Jaką pomoc 
otrzymaliście?

Wojciech Zawadzki - 
Cały czas dostajemy pomoc. 
Ludzie się interesują. Pytają 
co potrzebujemy. Pomagają 
jak mogą. Przynoszą rzeczy, 

meble. Z gminy otrzymali-
śmy pieniądze. Teraz szuka-
ją nam lokalu zastępczego. 
Na razie trwają rozmowy.

Lucyna Nowak poszko-
dowana w pożarze - Bur-
mistrz stanął na wysokości 
zadania. Cały czas się nami 
interesuje. Gmina szybko 
wsparła nas zapomogą.

Wiktoria Dziasek po-
szkodowana - Nasza część 
budynku nie ucierpiała. 
Ocalały jedynie dwa miesz-
kania. Nic się nie zalało i 
nie spaliło. Jest straszny 
smród. Na razie nie może-
my wrócić do mieszkania i 
nie wiadomo, kiedy to na-
stąpi. Przeżyliśmy traumę, 
którą zapamiętamy do koń-
ca życia.

„NN” - Gdzie teraz 
mieszkacie?

Wiktoria Dziasek - 
Część osób mieszka u swo-
ich rodzin, inni w hotelu na 
zamku w Otmuchowie.

Rozmawiała 
Dominika Wolak

Wywołał ją radny Piotr 
Woźniak. - Co w tej kwestii 
zrobiliście w ciągu tego roku? 
- pytał. - My jako poprzedni 
zarząd też mieliśmy problem 
z tamą, nie udało się nam 
przywrócić ruchu, czyli cze-
goś, czego oczekują wszyscy 
mieszkańcy - przyznał Piotr 
Woźniak wnioskują również 
o podanie perspektyw czaso-
wych, w których można było-
by się spodziewać możliwości 
przejazdu przez tamę, a także 
tego, czy zabiegi o to będą 
wiązały się z wydatkami pu-
blicznych pieniędzy.

Starosta Andrzej Krucz-
kiewicz zażartował, że na jed-
nej dacie już „popłynął” (cho-
dzi o sprawę naczyniówki, 
której powrót do Nysy miał 
nastąpić jeszcze w tym roku, 
a w związku z tym opozycja 
domaga się jego odwołania). 
Terminu, ani żadnych kon-
kretów w tej sprawie więc nie 
podał. - Efektem końcowym 
naszych starań będzie zgoda 
ministerstwa - rzucił krótko 
starosta Kruczkiewicz.

Radny Woźniak drążył 
jednak temat domagając się 
szczegółów poczynań obec-
nego zarządu w tej kwestii. 
Zaraz po nim głos zabrał były 
starosta Czesław Biłobran, 
który przypomniał, że po za-
kończeniu prac na Jeziorze 
Nyskim z przejazdu przez 

drogę na tamie nie można 
było korzystać przez pięć lat. 
- Pięć lat minęło i moglibyśmy 
tamtędy jeździć, ale wtedy 
wydarzyło się coś dziwnego. 
Nastąpił pęd, żeby nasze pań-
stwo wzmocnić obroną teryto-
rialną. Zaczęto szukać obiek-
tów, które by ta obrona miała 
chronić. Mówię prawdę, bo 
znam to z kontaktów bezpo-
średnich z ludźmi, którzy się 
tym zajmowali. Stała się rzecz 
bardzo zła dla nas - wpisano 
naszą tamę jako „obiekt stra-
tegiczny infrastruktury kry-
tycznej”. Nie zrobiono tego z 
tamą otmuchowską, czy tamą 
paczkowską - tylko nyską. 
Zrobiono w tym celu jedno 
show - przyjechali ludzie z ka-
rabinami. Show się skończył, 
obrony tam nie ma, nie ma 
zasieków, a jedynie są kamer-
ki. To jest po prostu bzdura, 
ale obiekt jest wpisany na tę 
listę i to jedyna przeszkoda, 
żeby tamtędy można było jeź-
dzić - stwierdził Czesław Biło-
bran dodając, że sam przejeż-
dża przez tamę. Dodał także, 
że zmienił się minister, a więc 
prawdopodobnie zmienił się 
klimat w resorcie. - Nie ma 
już pana Macierewicza, który 
był nakręcony na bronienie 
wszystkiego. Trzeba pojechać 
do ministerstwa i powiedzieć 
jak jest - dodał. 

Słowami byłego starosty 

oburzony był Jacek Chwale-
nia. - To co pan powiedział 
należy włożyć między bajki. 
Był pan starostą i powinien 
pan wiedzieć, że o infra-
strukturze krytycznej należy 
mówić z ostrożnością. To, że 
pan mówi, że obiekt nie jest 
chroniony świadczy o małej 
powadze stanowiska, które 
pan pełnił - rzucił wicesta-
rosta dodając, że obecny za-
rząd robi w sprawie tamy to... 
czego nie zrobił w tej kwestii 
poprzedni. - Pierwszą rzeczą 
jest wykonanie dokumen-
tacji - my ją kończymy, tak 
jak kończymy uzgodnienia z 
ABW, ministerstwem i z Wo-
dami Polskimi, ale nie będzie-
my mówić o terminie. Około 
lutego, marca będziemy mieli 
wszelkie uzgodnienia - dodał 
stwierdzając, że wizyty w tej 
sprawie w ministerstwie już 
się odbyły. - Nie mamy pod-
staw, żeby panu wierzyć. Na 
tej sali mówił pan, że za dwa 
tygodnie ruszy przystań kaja-
kowa i nie ruszyła... - powie-
dział do Chwaleni Woźniak. - 

Gorąca wymiana zdań na 
ten temat trwała jeszcze jakiś 
czas, a zakończyła się infor-
macją, że szczegóły dotych-
czasowych poczynań zarządu 
powiatu w sprawie przejazdu 
przez tamę zostaną przed-
stawione komisji bezpieczeń-
stwa.                                     ag

Wojna 
o tamę

Nadal nie wiadomo, kiedy zostanie otwarty przejazd przez nyską 
tamę. Pod bezwzględnym zakazem wjazdu pojawiła się informacja, 
że mogą się tamtędy poruszać samochody „upoważnione” przez za-
rządcę drogi, ale samych upoważnień nikt nie sprawdza. Ta sprawa 
wywołała gorącą dyskusję podczas piątkowej sesji rady powiatu.

Zachęcamy Państwa do prenu-
meraty „Nowin Nyskich” – na 
nadchodzący rok 2020.  „Nowi-
ny Nyskie” są najpopularniej-
szym tygodnikiem w naszym 
regionie, pismem wypełniają-
cym wiele ważnych społecznych 
funkcji i odgrywającym ważną 
rolę w społeczności naszego 
miasta i powiatu.

Prenumeratę zamawiać można 
telefonicznie w redakcji 

„Nowin Nyskich”
Tel. 77 -433-46-78

Lub mailowo:
prenumerata@nowinynyskie.com.pl

Koszt prenumeraty wynosi:  
Prenumerata roczna - 120 zł 

Prenumerata półroczna - 65 zł
Prenumerata kwartalna - 33 zł

Wpłaty na prenumeratę 
dokonywać należy na konto 

„Nowin Nyskich”:
89 1050 1490 1000 0023 

1618 7455

Instytucje proszone są 
o podanie danych do faktury.

Uwaga: 20% wpływów z prenu-
meraty przekazywane będzie 
na prowadzenie nyskiego ho-
spicjum.
Tak więc przez zamówienie 
prenumeraty „Nowin” wspie-
racie Państwo także i tę ważną 
instytucję opiekuńczą jaką jest 
hospicjum.

Polecamy także Państwu 
prenumeratę e-wydań

„Nowin Nyskich”.

Elektroniczne wydania dostarcza-
ne są drogą mailową na podany 
przez Państwa adres. Elektronicz-
na prenumerata jest szczególnie 
korzystna w sytuacji gdy ktoś z na-
szych bliskich mieszka za granicą 
– możemy mu wówczas regularnie 
przesyłać kolejne wydania „No-
win” drogą mailową.

Koszt e-prenumeraty wynosi:
Prenumerata roczna – 90 zł

Prenumerata półroczna – 49 zł
Prenumerata kwartalna - 25 zł

Zachęcamy Państwa do korzysta-
nia z informacji dostarczanych w 
tej formie przez najlepszy regio-
nalny tygodnik „Nowiny Nyskie”. 

Redakcja tygodnika 
„Nowiny Nyskie”.   

Zaprenumeruj „Nowiny Nyskie”

- To jest po prostu bzdura, ale obiekt jest wpisany na tę listę i to jedyna 
przeszkoda, żeby tamtędy można było jeździć - stwierdził Czesław 

Biłobran dodając, że sam przejeżdża przez tamę
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Kłopot w tym, że jeszcze 
miesiąc temu radni zgodzili 
się na sprzedaż tego samego 
terenu przez gminę w otwar-
tym przetargu, a dochody z 
tego tytułu miały zasilić kon-
to gminy. Sprawa ma drugie 
dno, bowiem wg naszych 
informacji chodzi o to, żeby 
teren trafi ł do konkretnego 
nabywcy. Zresztą w jednym 
z wywiadów radiowych zdra-
dził to burmistrz Kordian 
Kolbiarz, który chwalił się, że 
jeden z deweloperów będzie 
budował mieszkania przy ul. 
Zwycięstwa. Wtedy okazało 
się, że działka, o której mó-
wił burmistrz, wciąż należa-
ła do gminy. Zapytany o to 
przez radną Danutę Pasiekę 
zapewnił, że teren zostanie 
zbyty tylko i wyłącznie w 
drodze nieograniczonego 
przetargu. Potwierdzeniem 
tego miała być uchwała rady 
miasta z października br., 
która zezwalała na sprzedaż 

tego atrakcyjnego terenu. 
Plany zmieniły się nagle. 
Projektu uchwały w sprawie 
przekazania gminnego tere-
nu do spółki ARN nie było 
w planie listopadowej sesji. 
Nie był on więc rozpatrywa-
ny przez żadne komisje rady 
miejskiej, a radni nie mieli 
możliwości zapoznania się z 
tym pomysłem burmistrza. 
Co więcej, nie był nawet 
znany przed rozpoczęciem 
sesji, bo burmistrz uchwałę 
wrzucił... w przerwie obrad. 
- Od ostatniej sesji zmie-
niły się okoliczności, które 
uzasadniają wniesienie tej 
działki aportem do spółki 
ARN, pozwoli to na spraw-
ne skomercjalizowanie tego 
terenu, a jednocześnie po-
zwala na zmniejszenie do-
kapitalizowania (ARN-u) w 
przyszłorocznym budżecie - 
tłumaczył wiceburmistrz Ma-
rek Rymarz. Niestety nikt z 
radnych nie zapytał, co to za 

okoliczności? Poza dwójką 
radnych (Feliksem Kamieni-
kiem i Danutą Pasieką) cała 
rada zgodziła się na przeka-
zanie działki do ARN (w tym 
dwóch pracowników tej spół-
ki A. Zelent i Ł. Bogdanow-
ski). Kluczowe wydaje się tu 
słowo „skomercjalizowanie”. 
Otóż Agencja Rozwoju Nysy 
skomercjalizowała już jeden 
gminny teren przy ul. Zwy-
cięstwa, dziwnym trafem 
sąsiadujący z działką, którą 
teraz otrzymała za darmo od 
gminy. 

Jak ustaliliśmy 7 sierp-
nia br. Agencja Rozwoju 
Nysy sprzedała działki (ok. 
15 arów) w Nysie przy ul. 
Zwycięstwa fi rmie Milez De-
veloper. Sprzedaż nastąpiła 
na podstawie przeprowadzo-
nego w dniu 26 lipca 2019 r. 
przetargu ustnego nieograni-
czonego. Jednak informacja 
o przetargu nie została upu-
bliczniona ani na stronie in-

ternetowej ani w Biuletynie 
Informacji Publicznej ARN. 
To zaś pokazuje, że gminna 
spółka ma doświadczenie 
w sprzedaży terenów „po 
cichu”, a więc po cenie wy-
woławczej, która w wyniku 
przetargu nieograniczonego 
mogła wzrosnąć. Wszystkie 
działki przeznaczone są pod 
zabudowę mieszkaniową 
wielorodzinną. W Nysie jest 
duże zapotrzebowanie na 
mieszkania. Jeden z dewe-
loperów oferujący lokale w 
nowo wybudowanym budyn-
ku na 50 mieszkań ma wol-
nych tylko 3. 

Mamy nadzieję, że wła-
dze Nysy szybko odniosą 
się do naszego artykułu (np. 
na stronie internetowej lub 
Kronice Nyskiej) i pytania 
postawionego w nadtytule. 
A to w związku z tym, że na-
sza redakcja może zadawać 
pytania tylko na piśmie.

•

Kontrowersje: Czy radni zgodzili się na korupcję?

Gmina zamiast sprzedać, Gmina zamiast sprzedać, 
oddała za darmooddała za darmo
Piotr Wojtasik 
Na ostatniej sesji radni na wniosek burmistrza zgodzili się na bezpłatne przekazanie do 
Agencji Rozwoju Nysy działki pod budownictwo mieszkaniowe przy ul. Zwycięstwa w Ny-
sie. Zaledwie miesiąc wcześniej zagłosowali za sprzedażą tej samej działki przez gminę 
w otwartym przetargu. ARN, której prezesem jest Bogdan Wyczałkowski (skazany nie-
prawomocnie na karę m.in. zakazu sprawowania funkcji publicznych) nie ma w planach 
budowy tam czegokolwiek, tylko zamierza ją sprzedać. I ma już klienta, który gdyby prze-
targ organizowała gmina nie miał gwarancji, że działka trafi  właśnie do niego.

Samorząd: 4 mln zł z powiatu 
na urząd pracy

Podczas ostatniej se-
sji rady powiatu obyło się 
jednak bez dyskusji na ten 
temat. Kilka miesięcy temu 
radny Woźniak określił po-
wiatową 4 mln dotację dla 
PUP jako kuriozum, gdyż 
poziom bezrobocia jest 
bardzo niski, a tymczasem 
nakłady na funkcjonowa-
nie pośredniaka wcale się 
nie zmniejszają, a wręcz 
przeciwnie. W nyskim PUP 
jest zatrudnionych ok. 70 
urzędników. Warto dodać, 
że do całej powiatowej 
oświaty starostwo dokłada 
5 mln zł. 

Być może dyskusja 
na temat planowanych 

przyszłorocznych kosztów 
związanych z funkcjono-
waniem nyskiego PUP 
rozgorzeje 30 grudnia, 
kiedy rada powiatu będzie 
uchwalała budżet na 2020 
rok.

Nieofi cjalnie wiadomo, 
że nietykalność nyskiego 
PUP gwarantuje porozu-
mienie między władzami 
powiatu a burmistrzem 
Kordianem Kolbiarzem, 
który wywodzi się z PUP 
(podobnie jak wszyscy jego 
najbliżsi współpracownicy) 
i przed zwycięstwem w wy-
borach samorządowych był 
jego dyrektorem. 
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Ponad 4 mln zł ma dopłacić w 2020 roku 
Starostwo Powiatowe w Nysie do dzia-
łalności Powiatowego Urzędu Pracy. O 
informację na temat kwoty, którą powiat 
będzie musiał dołożyć do pieniędzy, 
które na funkcjonowanie pośredniaka 
przekazuje rząd wnioskował radny Piotr 
Woźniak.

Bezrobocie 
spada, 
a wydatki 
na PUP
już nie

Nowy przystanek powstał po-
wyżej przejazdu kolejowego przy 
ul. Morcinka w Nysie patrząc w 
stronę Opola. Przystanek Nysa 
Wschodnia zacznie funkcjono-
wać od 15 grudnia br. wraz z od-
daniem do użytku remontowanej 
linii Nysa – Opole, kiedy zacznie 
funkcjonować nowy rozkład jaz-
dy. Po remoncie czas podróży z 
Nysy do stolicy województwa bę-
dzie krótszy o około 40 minut. 
Dotychczas pokonanie tej trasy 
zajmowało ponad półtorej go-
dziny. Podróżujący do Opola nie 
będą musieli wsiadać do pociągu 
na dworcu głównym. Nowy przy-
stanek został dostosowany do 
potrzeb osób niepełnosprawnych. 
Peron po zmroku jest oświetlony. 

Jak informuje wojewoda opolski 
Adrian Czubak odcinek przebie-
gający przez Nysę będzie włączony 
do sieci Centralnego Portu Komu-
nikacyjnego. Trasa ma przebiegać 
z Kłodzka przez Nysę do Opola i 
dalej do Warszawy przez Często-
chowę. Przystanek kolejowy Nysa 
Wschód to nie jedyna nowość. 
– Na szlaku Nysa – Opole odda-
ne zostaną do użytku trzy nowe 
przystanki, z których podróżni 
będą mogli korzystać. Pierwszy to 
właśnie Nysa Wschodnia, kolejne 
dwa, w Goszczowicach i Kubicach, 
zostaną otwarte po korekcie roz-
kładu jazdy w czerwcu 2020 roku 
– informuje członek zarządu PKP 
PLK Arnold Bresch.

K

Aktualności: Nowy przystanek kolejowy

Nysa Wschodnia
W piątek 29 grudnia o godz. 11.15 miała miejsce konferencja prasowa z udziałem przedstawicieli PKP PLK oraz wojewody opolskiego.

Konferencja prasowa z udziałem przedstawicieli PKP PLK Konferencja prasowa z udziałem przedstawicieli PKP PLK 
oraz wojewody opolskiego na peronie nowej stacji Nysa Wschódoraz wojewody opolskiego na peronie nowej stacji Nysa Wschód

Atrakcyjna nieruchomość położona jest Atrakcyjna nieruchomość położona jest 
obok osiedla przy ulicy Zwycięstwaobok osiedla przy ulicy Zwycięstwa
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Psy na wsi są traktowa-
ne inaczej jak pupile za-
mieszkujące miejskie blo-
ki. Jednak co to za życie na 
odchodach, z brudną wodą 
w zardzewiałych miskach 
oraz gnijącą budą? Zanie-
dbane psy przebywają w 
miejscowości Kamiennik, 
przy głównym cmentarzu. 
Codziennie przechodzi 
tam wiele osób. Niestety 
niewiele zrobiono, aby po-
prawić warunki w jakich 
żyją. Czy można jakoś po-
móc zwierzakom, których 
życie przypomina horror? 

O pomoc zapytaliśmy 
powiązane ze sprawą in-
stytucje. Pierwszą z nich są 
„Łapy”, nyskie pogotowie 
opiekuńczo adopcyjne dla 
zwierząt. Jednym z głów-
nych celów placówki jest 
działanie na rzecz huma-
nitarnego obchodzenia się 
ze zwierzętami oraz za-
pewnienie im niezbędnych 
warunków życia.

Magdalena Kucfir, 
jedna z założycielek i wo-
lontariuszek „Łapy” ko-
mentuje sprawę. - Z gminą 
Kamiennik współpraca wy-
gląda bardzo słabo. Ostat-
nio interweniowaliśmy też 
w Szklarach, niestety bez 
jakiejkolwiek pomocy ze 
strony urzędu. Nasze po-
gotowie to wolontariat. 
Nie mamy zbyt dużo moż-
liwości w podejmowaniu 
działań. Kilkakrotnie to 
nam jako placówce obe-
rwało się za tego typu in-
terwencje. Usłyszeliśmy, 
że kradniemy psy lub bez-
podstawnie wtargnęliśmy 
na teren prywatny. Dla-
tego staramy się interwe-
niować, kiedy sytuacja już 
naprawdę jest tragiczna, 
bądź gdy zagrożone jest 
życie zwierząt. 

O zabranie głosu w 
tej sprawie poprosiliśmy 
wcześniej wspomniany 
Urząd Gminy Kamiennik. 

Anna Czaja, która pracuje 
na stanowisku ds. obsłu-
gi rady gminy i rolnictwa 
twierdzi, że sprawa jest 
jej dobrze znana. Urząd 
w Kamienniku już kilku-
krotnie był zawiadamiany 
o sytuacji zaniedbanych 

psów z tego gospodarstwa. 
Wysyłał również zatrud-
nionego przez nich wete-
rynarza na posesję gdzie 
znajdują się zwierzęta. 
Co więcej weterynarz, za 
każdym razem po ich zba-
daniu wydawał pozytywną 

opinię. Lecz skargi nadal 
się pojawiają...

- Zastanawiamy się czy 
to nie jest złośliwość sąsia-
dów, bądź kogoś kto chce 
zrobić na złość właścicielo-
wi - mówi Anna Czaja. Tak 
jakby złośliwość wobec 
właściciela miała wyjaśnić 
beznadziejne warunki w 
jakich żyją jego psy!

- Byliśmy z wójtem na 
miejscu i wydaje nam się, 
że oczywiście mogłoby 
być lepiej. Niestety mamy 
dużo innych obowiązków, 
nie tylko psy - kontynuuje 
Anna Czaja. Wójt Kazi-
mierz Cebrat pofatygował 
się ponownie sprawdzić 
miejsce, gdzie przebywają 
zwierzęta. Jak oficjalnie 
informuje urząd, wójt nie 
stwierdził żadnych niepra-
widłowości...

Powiatowy Inspektorat 
Weterynarii w Nysie ni-
gdy wcześniej nie słyszał 
o sprawie. Zareagował 

szybko, dzień po zgłosze-
niu pojechał na miejsce. 
Po przeprowadzonej inter-
wencji zostały wydane za-
lecenia pokontrolne, które 
właściciel musi wykonać, 
aby zatrzymać psy. 

- Przede wszystkim 
hodowca musi codziennie 
czyścić kojec. To co zasta-
łam na miejscu było obrzy-
dliwe! Ponadto musi za-
dbać o budy - zabezpieczyć 
je przed nadchodzącymi 
zmianami temperatury. 
Właściciel musi też wymie-
nić miski oraz zagwaran-
tować zwierzętom czystą 
wodę - dodaje lekarz we-
terynarii Mirosława Stę-
pień, która osobiście prze-
prowadziła interwencję w 
Kamienniku. Psy mają się 
dobrze a ich życiu nie za-
graża niebezpieczeństwo. 
Właściciel zwierząt może 
spodziewać się kolejnych 
kontroli.
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Pieskie życie 
zwierząt 

z Kamiennika!
Czytelnik „Nowin” zwrócił się z prośbą o interwencję w sprawie 
zaniedbanych psów w Kamienniku. Psy należą do prywatnego 
hodowcy. Warunki w jakich żyją są przerażające!

Interwencja: Zaniedbane psy w powiecie nyskim 

Kamiennik: W ziemi na polu byłej biogazowni są tony śmieci

Psy na wsi są traktowane inaczej jak 
pupile zamieszkujące miejskie bloki

Czy można jakoś pomóc zwierzakom, 
których życie przypomina horror?

Eko-fi rma urządziła nielegalne wysypisko 
Odkrywka przeprowadzona 25 listopada na terenie starej bioga-
zowni w Kamienniku potwierdziła, że już wcześniej zakopywano 
tam odpady. Władze gminy wezwały na miejsce policję i inspek-
tora ochrony środowiska.

Właścicielem działki jest 
fi rma Eko Zielona Energia 
ze Skarbimierza. - Prezes 
fi rmy na spotkaniu z udzia-
łem policji zapewnił, że 8 
listopada kierowca wywiózł 
tam odpady bez jego wiedzy. 
Powiedział, że to był jedno-
razowy transport - opowia-
da Kazimierz Cebrat, który 

wówczas pojechał za cięża-
rówką i nakrył dwóch spraw-
ców na wysypywaniu śmieci 
do wykopanej wcześniej 
dziury. Jeden z nich uciekł. 
Na miejscu stała koparka 
przygotowana do przykrycia 
odpadów ziemią.

- Zapytałem prezesa, 
czy w takim razie możemy 

zrobić odkrywkę gruntu na 
ich terenie. Wyraził zgodę. 
Wysłałem tam koparkę i jak 
przypuszczałem odkryliśmy 
wcześniej zakopane odpady. 
Wezwałem policję, powia-
domiłem opolski WIOŚ - in-
formuje wójt.

Prokuratura nyska wsz-
częła śledztwo w sprawie 

nielegalnego wysypiska w 
Kamienniku. Czynności wy-
jaśniające prowadzi policja. 
Sprawę bada też Wojewódz-
ka Inspekcja Ochrony Śro-
dowiska w Opolu. Działają-
ca od 2013 roku spółka Eko 
Zielona Energia z Dolnego 
Śląska w zakresie swojej 
działalności ma m.in. zbiór-

kę, obróbkę oraz usuwanie 
odpadów, innych niż niebez-
pieczne. 

Nielegalne wysypisko w 
Kamienniku to nie jedyny 
taki przypadek, bo proceder 
śmieciowy w naszym kraju 
kwitnie. 27 listopada opol-
scy funkcjonariusze Krajo-
wej Administracji Skarbo-

wej zatrzymali do kontroli 
pojazd przewożący ponad 21 
ton odpadów z Niemiec. Za-
miast tworzyw przeznaczo-
nych do recyklingu zawie-
rały one zmieszane odpady 
komunalne. Transport nie-
legalnych śmieci zawrócono 
za granicę.
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Pod zwałami piasku ukryto tony śmieci

Wójt wymógł na 
właścicielu zgo-
dę na wykonanie 
odkrywki na jego 
działce - koparka 
odkopała stare 

odpady   
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Skoroszyce: Huczne otwarcie na początek

Skoroszyce: W przyszłym roku gmina ponownie ogłosi 
zapytanie ofertowe na projekt przebudowy szkoły

Gmina Skoroszyce: Inwestycje z dofi nansowaniem 

Sidzina: Obecnie wydobycie prowadzone jest w 
sąsiedniej, łambinowickiej gminie

Gmina Skoroszyce: - Ekonomicznie reforma oświaty 
nas niszczy 

Seniorzy mają swój klub
Tak hucznie w pawilonie sportowym w Sko-
roszycach już dawno nie było. W minioną 
środę otwarto tutaj bowiem klub seniora, 
w którym wzięli udział zarówno seniorzy z 
gminy Skoroszyce jak i zaproszeni goście 
z zaprzyjaźnionego klubu w Dąbrowie Nie-
modlińskiej. 

Klub wyremontowano 
i wyposażono dzięki dota-
cji z programu rządowego 
„Senior Plus”. Z tej puli 
na klub działający w Sko-
roszycach trafiło niemal 
60 tys. zł. To 80 proc. kwo-
ty, którą przeznaczono na 
tę inwestycję. Reszta po-
chodziła z budżetu gminy. 
Z tej puli wyremontowano 
kuchnię i miejsce spotkań 
seniorów – pomieszcze-
nie, w którym będą odby-
wać się spotkania.

Wszystkich gości po-
witał prezes skoroszyckie-
go klubu seniorów Stani-
sław Pociecha. Następnie 
modlitwę odmówił i po-
mieszczenie poświęcił ks. 

Wiesław Drygała, po czym 
symbolicznym przecięciem 
wstęgi otwarto klub. Głos 
zabrała także wójt gminy 
Barbara Dybczak dzię-
kując wszystkim za przy-
bycie, a przedstawicielce 
wojewody obecnej spotka-
niu za dotację, dzięki któ-
rej udało się zrealizować 
tę inwestycję.

Po części oficjalnej se-
niorzy zostali ugoszczeni 
po królewsku i wspólnie 
biesiadowali przez wiele 
godzin. Tak huczny począ-
tek musi zwiastować, że 
klub będzie tętnił życiem.
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Projektanci chcą 
dużo więcej

Dotacja na pięć dróg 

Będą szukać nowych złóż

Coraz więcej na oświatę

Alkomat w urzędzie

Spółka Górażdże szuka w naszym powiecie nowych złóż kruszy-
wa naturalnego. W tym celu w najbliższym czasie przeprowadzi 
prace geologiczne w obrębie Sidziny.

Według założeń projektu budżetu na przyszły rok gmina będzie 
musiała dołożyć do funkcjonowania gminnej oświaty więcej niż 
będzie wynosiła subwencja. 

W przypadku doku-
mentacji na przebudowę ul. 
Słonecznej i Ogrodowej w 
Skoroszycach gmina prze-
znaczyła na ten cel 16 tys. zł. 
Z zaproszenia do składania 
ofert na wykonanie projektu 
skorzystał jeden oferent wy-
znaczając kwotę wykonania 
projektu na 64 tys. zł. Tym-
czasem gmina zarezerwo-
wała na ten cel cztery razy 
mniej, bo 16 tys. zł. - Mimo 
tego w drodze rokowań zo-
stanie podpisana umowa 
jeszcze w tym roku. Bę-
dziemy jeszcze rozmawiać. 

Postaram się to zrobić, bo 
obiecałam to mieszkańcom. 
Realizacja tej inwestycji 
nastąpi w przyszłych latach 
– powiedziała podczas sesji 
wójt Barbara Dybczak.

Dużo większym za-
interesowaniem cieszyło 
się zapytanie ofertowe na 
wizualizację przebudowy 
Zespołu Szkół w Skoroszy-
cach. Celem tej inwestycji 
ma być stworzenie takich 
warunków, by do budynku 
szkoły przy ul. Braterstwa 
Broni można było przenieść 
przedszkole.

Na to zapytanie ofer-
towe odpowiedziało 10 
oferentów. Rozpiętość cen 
za wykonanie projektu wi-
zualizacji przebudowy pla-
cówki była ogromna. Naj-
niższa opiewała bowiem na 
82 tys. zł, ale była też taka 
za ponad 141 tys. zł. Tym-
czasem gmina zarezerwo-
wała na ten cel 50 tys. zł. W 
związku z tym w przyszłym 
roku jeszcze raz zostanie 
przedstawione przez gminę 
zapytanie ofertowe doty-
czące projektu.
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Informację na ten te-
mat przekazała na ubiegło-
tygodniowej sesji rady gmi-
ny wójt Barbara Dybczak. 
- Prace geologiczne mają 
polegać na wykonaniu 49 
otworów o głębokości 15 

metrów i 14 o głębokości 
20 metrów - mówiła wójt 
Dybczak.

Przypomnijmy, że od 
lat spółka prowadzi eks-
ploatację kruszyw w ob-
rębie Bielic i Malerzowic 

Wielkich, a więc na terenie 
gminy Łambinowice. Gó-
rażdże szukają jednak no-
wych pokładów, które mo-
głyby być eksploatowane w 
przyszłości.
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W 2020 roku z bu-
dżetu gminy na oświatę 
zostanie przeznaczone 5 
447 000,763 zł, zaś kwota 
subwencji to 5 259 000,298 
zł. - Dodajemy więcej niż 
otrzymujemy - stwierdził 
przewodniczący rady gmi-
ny Henryk Sokołowski. 

- Po kolejnej reformie 
sprawa oświaty została po-
stawiona na głowie. Małe 
gminy takie jak nasze zo-
stały bardzo obciążone, bo 
wiadomo, że klasy naszych 
szkół są mniej liczne niż 
w miastach. Podczas dys-
kusji, która się wywiązała 

na ten temat pojawiły się 
nawet głosy, że w pewnym 
momencie może dojść do 
sytuacji, w której trzeba 
będzie ograniczyć liczbę 
gminnych placówek, co 
doprowadzi do niesnasek 
między mieszkańcami.
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Od minionego tygodnia w Urzędzie Gminy w Łambinowicach 
można korzystać z urządzenia kontrolno-pomiarowego do bada-
nia zawartości alkoholu w wydychanym powietrzu.

Urządzenie jest zamontowane na par-
terze budynku urzędu gminy. Aby z niego 
skorzystać należy pobrać ustnik. Możliwe 

jest to w biurze posterunku policji bądź w 
sekretariacie urzędu.
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Ok. 5 mln zł otrzyma gmina Skoroszyce na przebudowę pięciu dróg. 
Tym samym do dofi nansowania w ramach Funduszu Dróg Samo-
rządowych zakwalifi kowały się wszystkie zgłoszone projekty.

Informację na ten temat 
przekazała radnym podczas 
ubiegłotygodniowej sesji rady 
gminy wójt Barbara Dyb-
czak. Informacja ta cieszyła 
tym bardziej, że wcześniej do 
gminy docierały informacje, 
że żaden ze zgłoszonych pro-

jektów nie został zakwalifi ko-
wany do dofi nansowania. A 
przecież przygotowanie każ-
dego projektu wiąże się także 
z kosztami po stronie gminy.

Chodzi tutaj m.in. o drogi 
w Brzezinach, Sidzinie, Ma-
kowicach, czy Starym Grod-

kowie. Teraz największym 
problemem będzie czas, gdyż 
do końca roku gmina musi 
podpisać umowę na wyko-
nanie tych inwestycji, bo w 
innym przypadku dotacja zo-
stanie przekazana innej gmi-
nie.                                         ag

Otwarcie klubu seniora w Skoroszycach, 
który powstał dzięki dofi nansowaniu z 

ministerstwa i funduszom gminnym

Po tak hucznym otwarciu, w którym wzięło udział kilkadzie-
siąt osób klub z pewnością będzie tętnił życiem

Dwa projekty inwestycji planowanych do realizacji w najbliższych 
latach zostały znacznie wyżej wycenione przez wykonawców 
niż przeznaczyła na ten cel gmina. Chodzi o projekt przebudowy 
dróg w Skoroszycach i projekt przebudowy Zespołu Szkół wraz 
z wizualizacją. 
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Wszystko wskazuje na to, że rok 2019 
będzie bardzo udany dla Grupy Azoty 
ZAK S.A. Spółka od początku roku no-
tuje wysokie zyski, a wyniki osiągnięte po 
trzech kwartałach są znakomite: zysk net-
to wyniósł 105 mln zł, a wynik operacyjny 
EBITDA 227 mln zł. Co przede wszystkim 
wpłynęło na stabilizację sytuacji, bezpo-
średnio po bardzo trudnym 2018 roku?

Artur Kamiński: Z jednej strony sprzyja 
nam dobra koniunktura na rynku produk-
tów nawozowych oraz fakt, że nie mieliśmy 
znaczących awarii oraz postojów. Z drugiej 
strony ten rok jest wysoce stabilny, zarów-
no w obszarze umiarkowanych cen gazu 
ziemnego oraz pozostałych kosztów dzia-
łalności operacyjnej, jak i realizacji pla-
nów sprzedażowych oraz zadowalających 
poziomów marż ze sprzedaży produktów, 
przede wszystkim w Segmencie Nawozy. 
Dzięki temu realizujemy plany w zakre-

sie działalności operacyjnej, a zarazem 
utrzymujemy zaplanowane reżimy kosz-
towe. Mam tutaj na myśli optymalizację i 
racjonalizację kosztów stałych, sprzedaży 
oraz ogólnego zarządu, które realizujemy 
poniżej założonych planów. Wszystkie te 
korzystne czynniki spowodowały, że przy-
chody naszej spółki po trzech kwartałach 
są powyżej planu i osiągnęły poziom 1398 
mln zł. Owocuje to konsekwentną realiza-
cją planów inwestycyjnych oraz rozwojo-
wych, zabezpieczających podmiotowość i 
konkurencyjność Grupy Azoty ZAK S.A., 
a także umacniających pozycję naszej spół-
ki, w ramach całej grupy kapitałowej Gru-
pa Azoty S.A.

Czy i jak Grupa Azoty ZAK S.A. może 
te negatywne trendy przełamywać?

Sytuacja jest przez nas zdiagnozowa-
na i szczegółowo analizowana na bieżąco. 

Pracujemy nad działaniami operacyjnymi 
i handlowymi, które mają odeprzeć nega-
tywne tendencje. Dzięki temu jest szan-
sa, że pomimo niełatwych realiów rynko-
wych, przyszły rok będzie dla Segmentu 
OXO korzystniejszy od bieżącego. W tym 
celu podejmujemy także ważne decyzje 
inwestycyjne oraz rozwojowe, czego przy-
kładem jest budowa Centrum Badawczo-
Rozwojowego (CBR II), dedykowanego 
przede wszystkim Segmentowi OXO, oraz 
niedawno oddana do użytku instalacja es-
trów specjalnych. To bardzo ważne projek-
ty z obszaru innowacji, których celem jest 
wydłużenie łańcucha produktowego i po-
szerzenie palety produktów. Konkludując, 
uważamy, że receptą dla Segmentu OXO i 
poprawy jego wyników jest przede wszyst-
kim inwestowanie w badania, rozwój i in-
nowacje, co właśnie czynimy i konsekwent-
nie czynić będziemy, z dużą determinacją.

Rozmowa z Arturem Kamińskim, wiceprezesem zarządu odpowiedzialnym 
za fi nanse Grupy Azoty ZAK S.A.

Wynik powyżej planu
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Po raz trzeci w nyskiej 
PWSZ spotkały się studenc-
kie koła naukowe z naszego 
regionu. Celem festiwalu 
była prezentacja dorobku 
kół naukowych, jak również 
nawiązanie współpracy po-
między studenckimi kołami 
naukowymi i kołami szkol-
nymi. Do udziału w festiwalu 
zaproszono ponad 60 szkół 
z województw: opolskiego, 
dolnośląskiego i śląskiego. W 
tegorocznej edycji festiwalu 
udział wzięło 13 studenckich 
kół naukowych: ABACU-
LUS, ACTIVE MINDS, 
BWN, COMPAGES, EZIS, 
FENIX, LINGUA OECO-

NOMICA, MEDIC, Me-
dycyny Ratunkowej COR, 
Satya, SET POINT DIET, 
SYMFONIA, Trzymaj For-
mę „TF”.

Aktualnie w nyskiej 
PWSZ zarejestrowanych 
jest 26 studenckich kół na-
ukowych. Są to dobrowolne 
zrzeszenia studentów po-
wołane z inicjatywy nauczy-
cieli akademickich, a także 
samych studentów, którzy 
chcą rozwijać swoje zainte-
resowania naukowe. Koła 
są tworzone przy wszystkich 
wydziałach uczelni, tym sa-
mym zakres tematyczny ich 

działań jest bardzo różno-
rodny i szeroki.

Działalność SKN polega 
na pogłębianiu wiedzy oraz 
realizowaniu pomysłów i 
inicjatyw członków koła 
związanych z daną dziedzi-
ną nauki. Owocem takich 
działań są organizowane 
akcje np. zbiórka krwi przed 
wakacjami i na mikołajki, 
udział w konferencjach na-
ukowych, oraz organizowa-
nie zawodów i konkursów. 
Działalność SKN w dużej 
mierze fi nansowana jest ze 
środków uczelni. 

kd

Wydarzenie: Reprezentanci Nysy mieli okazję 

spotkać się i trenować z przedstawicielami Polonii

Finałowym dopełnie-
niem wspaniałej zabawy 
było wypuszczenie w górę 
kolorowych balonów. Każ-
dy uczestnik musiał wcze-
śniej pomyśleć życzenie. 

Wydarzenie „Weź nie 
pękaj - Leć z nami!” zor-
ganizowało Centrum Po-
mocy Rodzinie w Nysie, z 
Agencją Rozwoju Nysy i 
organizacją InformiCare 

non profi t z Wieszczyny 
(pow. prudnicki). Impreza 
połączona była z promo-
cją utworzenia Zakładu 
Aktywności Zawodowej w 
Nysie. 

Udział w niej wzięli 
m.in. podopieczni warsz-
tatów terapii zajęciowej, 
domów pomocy społecznej, 
placówek opiekuńczo-wy-
chowawczych, placówek 

specjalnych oraz dzieci z 
rodzin zastępczych i rodzin-
nych domów dziecka z tere-
nu nyskiego powiatu oraz 
gościnnie z Opola i Branic. 
Imprezie towarzyszył kier-
masz ozdób bożonarodze-
niowych, wykonanych przez 
jej uczestników. Była też 
okazja do zakupu mikołaj-
kowych upominków. 

dw

Nysę oprócz Cezare-
go Prygi reprezentowali 
Dominika Świderska i 
Krzysztof Luboch - funk-
cjonariusze Służby Wię-
ziennej. Wyjazd mógł się 
odbyć dzięki zaproszeniu 
sensei Adama Esza, któ-
ry jest przedstawicielem 
Polskiego Centrum Jiu-
Jitsu Goshin Ryu na Wiel-
ką Brytanię. Zaproszeni 

również byli instruktorzy 
z Czech, Słowacji, Francji 
oraz Anglii. Zajęcia odby-
wały się trzech grupach - 
dorośli adepci sztuk walk, 
młodzież i dzieci.

Cezary Pryga przepro-
wadził specjalny trening 
z samoobrony dla pań. 
Większą część uczestniczek 
owego treningu stanowiły 
obywatelki Polski mieszka-

jące na wyspach. 
Treningi prowadzone 

przez instruktorów z Nysy 
cieszyły się dużym zaintere-
sowaniem uczestników se-
minarium. Przedstawiciele 
Nysy mieli nie tylko okazję 
spotkać się z Polonią, ale 
także – dzięki uprzejmości 
organizatorów – zwiedzić 
Oxford oraz Londyn.

ag

Cezary Pryga, z Nyskiej Formacji Obronno -Taktycznej, znany 
trener i propagator sztuk walki został zaproszony przez pol-
ską sekcję sztuk walki Draco Dojo na Międzynarodowe Semi-
narium Sztuk Walki w Swindon w Anglii, gdzie pełnił funkcję 
głównego instruktora.

Cezary Pryga na Cezary Pryga na 
seminarium w Angliiseminarium w Anglii

Nysa: Kilkadziesiąt balonów pofrunęło do nieba

„Weź nie pękaj - 
Leć z nami!”

To hasło imprezy integracyjnej, która odbyła się 28 listopada br. 
w nyskiej hali z udziałem podopiecznych placówek społeczno - 
wychowawczych z naszego powiatu oraz zaproszonych gości. 
Na uczestników czekały tańce, występy artystyczne i kiermasz 
ozdób świątecznych.

Wydarzenie: Spotkanie studenckich kół naukowych

III Festiwal 
Kół Naukowych 
w nyskiej PWSZ
W budynku Regionalnego Centrum Transferu Wiedzy i Techno-
logii Innowacyjnych odbył się III Festiwal Kół Naukowych. Orga-
nizatorem festiwalu jest samorząd studencki PWSZ w Nysie.

Celem festiwalu była prezentacja dorobku kół naukowych, Celem festiwalu była prezentacja dorobku kół naukowych, 
jak również nawiązanie współpracy pomiędzy uczelniamijak również nawiązanie współpracy pomiędzy uczelniami

Nyska delegacja nie tylko promowała w Wielkiej Brytanii Nyska delegacja nie tylko promowała w Wielkiej Brytanii 
sztuki walki, ale także nasze miastosztuki walki, ale także nasze miasto

Finałowym dopełnieniem wspaniałej zabawy Finałowym dopełnieniem wspaniałej zabawy 
było wypuszczenie w górę kolorowych balonówbyło wypuszczenie w górę kolorowych balonów
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Meszno: Nauka poprzez zabawę

Otmuchów: Dla rodziców najmniejszych pociech

Jodłów: Były wybory, jest nowy włodarz wsi

Nasz przyjaciel pluszowy miś

Ich krew ratuje życie Jodłów ma 
nowego sołtysa

W Zespole Szkolno Przedszkolnym w Mesznie przedszkolaki
i uczniowie świętowali „Dzień Pluszowego Misia”.

Uroczystość rozpo-
częła dyrektorka szkoły 
Barbara Bondar-Suchoń-
ska, która opowiedziała 
wszystkim historię misia 
Tediego. Opowiadanie 
było okraszone koloro-
wymi obrazkami znajdu-
jącymi się na sztalugach. 
Uczniowie słuchali przy-
gód pluszowego bohatera z 
zaciekawieniem. Dużą nie-
spodzianką był ogromny 
miś, który odwiedził szkołę 
i przywiózł na czerwonych, 
drewnianych taczkach swo-
jego przyjaciela Zbysia. 
Dzieci były zachwycone 
wizytą niecodziennych go-
ści. Miś w rytmie wesołej 
piosenki porwał wszyst-
kich do wspólnej zabawy. 
Opowiedział dzieciom o 
niedźwiadku Wojtku, któ-
ry pomagał nosić amunicję 
polskim żołnierzom pod-

czas II wojny światowej. 
- Śpiewaliśmy piosenki i 
tańczyliśmy. Towarzyszyły 
nam przyniesione z domu 
misie. Wszystkim udzie-
lił się nastrój beztroskiej 
zabawy. Każdy dostał wa-
felki, które miś oraz jego 
asystentka polewali mio-
dem. Korytarze zdobiły 
kolorowe gazetki ilustru-
jące historię misia Tedie-
go i niedźwiadka Wojtka, 
którego bliżej poznaliśmy 
na zajęciach. Ten dzień 
na długo pozostanie w na-
szej pamięci. Dziękujemy 
naszym nauczycielom za 
ogromne zaangażowanie 
w organizację tego święta. 
Łączenie nauki z zabawą 
to jest świetny pomysł - po-
wiedziały uczennice: Niko-
la Piandel, Gabriela Klusek 
i Antonina Malinowska.

wd

Uczniowie Zespołu Szkolno Przedszkolnego w Mesznie 
świętowali „Dzień Pluszowego Misia”

W Zespole Szkół w Otmuchowie odbył się otwarty pobór krwi. Tym razem do akcji przyłą-
czył się mistrz Polski w koszykówce Michał Ignerski, który oddał krew po raz pierwszy.

Do podzielenia się ży-
ciodajnym płynem zgłosiło 
się ponad 30 ochotników. 
Niestety ze względów zdro-
wotnych nie wszyscy zosta-
li zakwalifi kowani. Krew 
oddały 22 osoby, w tym 9 
uczniów, którzy zasilili gro-
no krwiodawców. Ochotnicy 
cały czas znajdowali się pod 
fachową opieką wykwalifi ko-
wanego personelu lekarsko 
- medycznego z Regionalne-
go Centrum Krwiodawstwa 
i Krwiolecznictwa w Opolu. 
Warto podkreślić, że w Ze-
spole Szkół w Otmuchowie 
od wielu lat aktywnie dzia-
ła Szkolne Koło Polskiego 
Czerwonego Krzyża, które 
wraz z otmuchowskim od-
działem rejonowym PCK 
organizuje otwarte akcje 
poboru krwi. Dzięki organi-

zatorom i ochotnikom do tej 
pory udało się zebrać wiele 
litrów życiodajnego płynu. - 
Kochani krwiodawcy, 22-26 
listopad to Dni Honorowe-

go Krwiodawstwa - wasze 
święto. Życzymy wam dużo 
zdrowia i sił do dalszego 
pomagania innym. Dzię-
kujemy, że jesteście - mówi 

koordynatorka akcji oraz 
prezes SK PCK przy ZS w 
Otmuchowie Marzena Zy-
chowicz.

wd

Krwiodawcy podczas ostatniej akcji otwartego poboru 
krwi w Zespole Szkół w Otmuchowie

Dodatkowe miejsca żłobkowe miałyby powstać 
w Zespole Przedszkoli przy ulicy Łokietka w Otmuchowie

Decyzją mieszkańców nowym sołtysem 
Jodłowa został Andrzej Duraj. Powodem 
przeprowadzenia wyborów była śmierć do-
tychczasowego sołtysa Stanisława Duraja.

Głosowanie odbyło 
się podczas zebrania na 
świetlicy wiejskiej w Jodło-
wie. Wzięło w nim udział 
43 na 158 uprawnionych 
mieszkańców. Na zebraniu 
obecni byli radny Sylwester 
Łucki, sekretarz Miasta 
i Gminy Otmuchów Ar-
tur Banasiak i opiekunka 
sołectwa Iwona Dychtoń. 
Po uczczeniu minutą ciszy 
zmarłego sołtysa przystą-
piono do wyborów. Zgło-
szono dwóch kandydatów: 
Lidię Szpak i Andrzeja Du-
raja. Głosowanie było taj-
ne. Trzyosobowa komisja 

skrutacyjna po przeliczeniu 
głosów ogłosiła, że decyzją 
wyborców nowym sołtysem 
wsi został Andrzej Duraj, 
który otrzymał 26 głosów. 
Na Lidię Szpak oddano 
17 głosów. Kandydaci po 
głosowaniu otrzymali bra-
wa, ponieważ obie osoby 
są bardzo zaangażowane w 
życie swojej miejscowości. 
Należy też dodać, że zmar-
ły sołtys Jodłowa Stanisław 
Duraj działał społecznie 
przez kilkadziesiąt lat na 
rzecz Jodłowa i jego miesz-
kańców.

wd

Będą nowe miejsca w żłobku?
                 Gmina Otmuchów stara się o uzyskanie pieniędzy na utworzenie dodatkowych 30-35 miejsc żłobkowych na terenie miasta.

Jak informują władze 
Otmuchowa kwota inwe-
stycji może wynieść prawie 
900 tys. zł. Gmina w tym 
celu złożyła wniosek do 
wojewody opolskiego. - Po 
jego pozytywnym rozpa-
trzeniu w Zespole Przed-

szkoli przy ulicy Łokietka 
w Otmuchowie, miałoby 
powstać około 30-35 do-
datkowych miejsc żłobko-
wych - podkreśla burmistrz 
Otmuchowa Jan Woźniak.

wd

Otmuchów: Podzielili się cząstką siebie
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Mieszkańcy Paczkowa 
mogą już korzystać z wy-
remontowanego odcinka 
drogi wojewódzkiej. Grun-
townie przebudowano jej 
1,6 kilometrowy odcinek. 
Modernizacja kosztowała 
ponad 9,1 mln zł, z czego 
dofi nansowanie ze środków 
unijnych wyniosło prawie 8,7 
mln zł. Gmina Paczków do-
łożyła 100 tys. zł. W ramach 
inwestycji wykonano solidną 
podbudowę drogi, położono 
nową nawierzchnię, wybu-
dowano chodniki, zatoczki 
autobusowe, zrobiono kana-

lizację deszczową, przebu-
dowano skrzyżowania, zjaz-
dy publiczne i indywidualne, 
zamontowano nowe znaki 
drogowe, barierki ochron-
ne, oświetlenie oraz inne 
elementy, które mają zwięk-
szyć bezpieczeństwo użyt-
kowników. Nowością jest 
prędkościomierz świetlny 
zamontowany przed wjaz-
dem na teren zabudowany. 
W ramach bezpieczeństwa 
zamknięto wyjazd z ulicy 
Wojska Polska na drogę wo-
jewódzką. Mieszkańcy Pacz-
kowa od wielu lat wniosko-

wali o remont tego odcinka. 
Jego modernizacja stała się 
faktem dzięki staraniom 
samorządu gminy Paczków 
oraz radnych sejmiku wo-
jewódzkiego. W ofi cjalnym 
otwarciu drogi uczestniczyli 
wicemarszałek województwa 
opolskiego Szymon Ogłaza, 
radni sejmiku Piotr Wach i 
Antoni Konopka, dyrektor 
zarządu dróg wojewódz-
kich Bartłomiej Horaczuk, 
przedstawiciel wykonawcy 
Paweł Górecki i projektant 
Marcin Solis oraz burmistrz 
Paczkowa Artur Rolka wraz 

Porozumienie w tej 
sprawie z władzami nyskiej 
uczelni, którą reprezento-
wał pełnomocnik rektora 
PWSZ ds. współpracy z 
UTW Piotr Bernat w imie-
niu zarządu podpisał prezes 
UTW Ryszard Czykiel. W 
uroczystości brali też udział: 
Jolanta Kalisz z UTW, bur-
mistrz Paczkowa Artur 
Rolka, wiceprzewodniczący 
Sejmiku Wojewódzkiego 

Piotr Wach oraz człon-
kowie rady programowej 
paczkowskiego UTW Mie-
czysław Fluder i Wojciech 
Kalfas. Podczas uroczysto-
ści Piotr Bernat wygłosił 
wykład pt. „Rola Uniwer-
sytetu Trzeciego Wieku w 
środowisku lokalnym”. O 
oprawę muzyczną wydarze-
nia zadbał zespół ECHO, 
działający przy Ośrodku 
Kultury i Rekreacji w Pacz-

kowie. Warto nadmienić, że 
celem paczkowskiego Uni-
wersytetu Trzeciego Wieku 
jest prowadzenie działalno-
ści edukacyjnej w ramach 
systemu kształcenia usta-
wicznego. Oferta uniwer-
sytetu skierowana jest do 
osób starszych, dla których 
ważny jest rozwój intelek-
tualny oraz zachowanie ak-
tywności społecznej. 

wd

Wiersze poetki Ilony Lis czytali również Wiersze poetki Ilony Lis czytali również 
uczniowie z Zespołu Szkół w Paczkowieuczniowie z Zespołu Szkół w Paczkowie

Tegoroczne spotkanie 
rozpoczął występ grupy 
teatralnej „Po prostu” 
działającej przy OKiR. 
Młodzi aktorzy przedsta-
wili spektakl pt. „Teatrzyk 
Zielona Gęś” Konstan-
tego Ildefonsa Gałczyń-
skiego. Przedstawienie 
wyreżyserował instruktor 
Wojciech Meres. Głów-
nym punktem programu 
był wieczór autorski pacz-
kowskiej poetki Ilony Lis, 
która zaprezentowała swo-

je utwory. Oprócz autor-
ki wiersze czytali: Sylwia 
Szczotka, Krzysztof Lis 
oraz uczniowie z Zespołu 
Szkół w Paczkowie: Aneta 
Lis, Emilia Kołodziej, Ma-
ria Matła i Jakub Pajestka, 
których przygotowała na-
uczycielka Jolanta Kalisz. 
Podczas wydarzenia go-
ście otrzymali w prezencie 
tomik wierszy poetki pt. 
„Dmuchawce”, wydany 
przez OKiR. O muzyczną 
oprawę wieczoru zadbał 

akordeonista, student 
Akademii Muzycznej im. 
Ignacego Jana Paderew-
skiego w Poznaniu Kamil 
Topaczewski. Muzyk za-
prezentował słuchaczom 
prawdziwą ucztę muzyczną 
prezentując gościom utwo-
ry od klasycznych, przez 
jazz po muzykę popular-
ną. Publiczność, która po 
brzegi wypełniła widownię 
nagrodziła artystów grom-
kimi brawami.

wd

W Ośrodku Kultury i Rekreacji w Paczkowie odbyła się kolejna 
edycja „Jesiennych spotkań literackich”.

Po prostu poezjaPo prostu poezja
Paczków: Wieczór autorski poetki Ilony Lis

Paczków: Umowa patronacka

Pod skrzydłami PWSZ
Państwowa Wyższa Szkoła Zawodowa w Nysie objęła patro-
nat nad paczkowskim Uniwersytetem Trzeciego Wieku. Umo-
wa została podpisana podczas uroczystego spotkania w Mu-
zeum Gazownictwa w Paczkowie.

Uroczyste podpisanie umowy patronackiej władz UTW i PWSZ w Nysie Uroczyste podpisanie umowy patronackiej władz UTW i PWSZ w Nysie 
w Muzeum Gazownictwa w Paczkowie. Od lewej: prezes UTW w Muzeum Gazownictwa w Paczkowie. Od lewej: prezes UTW 

Ryszard Czykiel, Jolanta Kalisz, Piotr Wach, Artur Rolka i Piotr BernatRyszard Czykiel, Jolanta Kalisz, Piotr Wach, Artur Rolka i Piotr Bernat

Paczków: Nowa nawierzchnia, 
chodniki i barierki

Wojewódzka 
już przejezdna
W minioną środę, w Paczkowie odbyło 
się ofi cjalne otwarcie wyremontowanego 
odcinka drogi wojewódzkiej 382, biegną-
cej od obwodnicy miasta (od stacji ben-
zynowej) do mostu przy ulicy Moniuszki, 
w kierunku Ząbkowic Śląskich. Ofi cjalne otwarcie drogi wojewódzkiej 382 w Paczkowie przez samorządowcówOfi cjalne otwarcie drogi wojewódzkiej 382 w Paczkowie przez samorządowców

z zastępcą Sebastianem Kor-
nasiem. - To dla nas bardzo 
ważne wydarzenie i dłu-
go oczekiwana inwestycja. 
Wnioski o modernizację tej 
drogi płynęły od 10 lat. Ze 
względu na wysoki koszt nie 
dało się jej zrealizować wcze-
śniej. Dopiero po otrzymaniu 
dofi nansowania ze środków 
Unii Europejskiej inwestycja 
nabrała tempa. Droga pil-
nie wymagała przebudowy. 
Nawierzchnia była mocno 
zniszczona, była stara infra-
struktura podziemna, brako-
wało kanalizacji deszczowej. 
Przejeżdżające tą drogą sa-
mochody z obciążeniem po 
40 ton powodowały drgania, 
od których pękały okoliczne 
budynki. Mieszkańcy wnio-
skowali do właściciela drogi 
o odszkodowania. Trzeba 
było rozwiązać ten problem. 
Teraz droga jest odpowied-
nio wyprofi lowana i nie ma 

drgań. Jest więcej przejść 
dla pieszych, są nowe chod-
niki, kanalizacja deszczowa, 
solidna nawierzchnia, ogra-
niczniki prędkości. Wszystko 
to zwiększa bezpieczeństwo 
użytkowników - mówi bur-
mistrz gminy Paczków Artur 
Rolka. Dofi nansowanie in-

westycji pochodziło ze środ-
ków Europejskiego Fundu-
szu Rozwoju Regionalnego, 
w ramach Regionalnego 
Programu Operacyjnego 
Województwa Opolskiego 
na lata 2014-2020.

wd

Droga ma nową nawierzchnię i chodniki, Droga ma nową nawierzchnię i chodniki, 
przebudowano skrzyżowania, zamontowano nowe przebudowano skrzyżowania, zamontowano nowe 
znaki drogowe, barierki ochronne oraz oświetlenieznaki drogowe, barierki ochronne oraz oświetlenie
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Podlesie: Wieś się rozwija, a droga… zwija

Głuchołazy: II Opawski Jarmark Bożonarodzeniowy 
Głuchołazy: Nowe stawki podatków 

od nieruchomości

Zabawom nie było końca
W poniedziałek 25 
listopada do Ośrod-
ka Wypoczynko-
wego Banderoza 
w Głuchołazach 
przybyło ponad 
160 seniorów. To 
już czwarta edy-
cja otwartego spo-
tkania seniorów, 
w trakcie którego 
środowisko senio-
ralne miało moż-
liwość integracji i 
dobrej zabawy.

W spotkaniu uczestni-
czyli seniorzy z Uniwersyte-
tu Trzeciego Wieku im. M. 
Bilwin, Stowarzyszenia Se-
niorów Głuchołaz, miejskiej 
rady seniorów, Stowarzysze-
nia „Wichrowe Wzgórze”, 
Związku Emerytów i Ren-
cistów z Głuchołaz a także 
kluby seniorów ze Zlatych 
Hor i Jesenika. Przybyli go-
ście po poczęstunku zostali 
zaproszeni przez burmistrza 
Głuchołaz Edwarda Szupry-

czyńskiego oraz dyrektora 
Ośrodka Pomocy Społecznej 
w Głuchołazach Katarzynę 
Łojko do wspólnej zabawy. 
O oprawę muzyczną zadbał 
instruktor muzyczny z Cen-
trum Kultury im. Kawalerów 
Orderu Uśmiechu w Głu-
chołazach - Mariusz Lewicz. 
Jeżeli chodzi o poczęstunek, 
to największym uznaniem 
wśród seniorów cieszył się bi-
gos i podane na stół ciasta.

K

Zabawom nie było końca
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W góralskim stylu Podatki w górę
Z inicjatywy sołtysa Jarnołtówka Dawida Kowola i rady sołeckiej 
przy udziale Koła Gospodyń Wiejskich i strażaków z Ochotniczej 
Straży Pożarnej w sobotę 7 grudnia w Jarnołtówku zostanie po 
raz drugi zorganizowany Opawski Jarmark Bożonarodzeniowy. 
Przygotowano wiele dodatkowych atrakcji, zwłaszcza dla od-
wiedzających jarmark rodzin z dziećmi.

W trakcie tegorocznej 
edycji dla wystawców przewi-
dziano trzydzieści stanowisk. 
Wśród nich pojawią się panie 
z KGW z Jarnołtówka i No-
wego Świętowa oraz artyści, 
rzemieślnicy i rękodzielnicy 

z gminy Głuchołazy, z Nysy, 
Żywiecczyzny, Opola czy 
Wrocławia. Na swoich kra-
mach wystawcy zaprezentują 
głównie oryginalne wyroby 
nawiązujące tematem do 
świąt Bożego Narodzenia. W 
trakcie jarmarku swoje prace 
zaprezentują także uczestni-
cy Warsztatów Terapii Zaję-
ciowej z Głuchołaz, seniorzy 
z ośrodka „Złote Borki” oraz 

dzieci z miejscowego przed-
szkola. W Jarnołtówku nie 
zabraknie również klasycz-
nych potraw świątecznych, 
m.in. będzie można spróbo-
wać oscypka czy góralskiej 
kwaśnicy. W tym roku na 

potrzeby jarmarku zostanie 
zagospodarowany plac przed 
pałacem w Jarnołtówku i 
teren sąsiadujący z dawnym 
zespołem dworskim. To wła-
śnie tam zostanie ustawio-
na scena oraz dodatkowe 
miejsca dla wystawców. W 
trakcie jarmarku odbędzie 
się również koncert kolęd 
i pastorałek. Wystąpi m.in. 
zespół Paruzja i orkiestra 

dęta Glogovia Brass. Dla 
najmłodszych przewidziano 
spotkanie ze św. Mikołajem, 
który przygotowuje dla naj-
młodszych mieszkańców wsi 
paczki. Słodkich upomin-
ków nie zabraknie również 

dla pozostałych dzieci. Już 
od godz. 12 będzie można 
wziąć udział w warsztatach 
artystycznych, gdzie będzie 
można malować pierniki czy 
gipsowe świeczniki. W pro-
gramie nie mogło również 
zabraknąć przejażdżki sania-
mi św. Mikołaja czy uroczy-
stego zapalenia świątecznych 
światełek.

K

W ubiegłym roku jarmark w Jarnołtówku cieszył się dużym powodzeniem 

Podczas ostatniej sesji Rady Miejskiej w Głuchołazach, która odbyła 
się 27 listopada radni postanowili podnieść stawki podatku od nieru-
chomości. W przyszłym roku wzrosną one o kilkanaście procent.

Za wzrostem stawek gło-
sowało piętnastu radnych. 
Byli to: Mariusz Migała, 
Kazimierz Stychno, Michał 
Koszut, Adam Łabaza, Grze-
gorz Ptak, Barbara Reszka, 
Mieczysław Skupień, Lucy-
na Stadnik, Bolesław Stych-
no, Daniel Szenawa, Paweł 
Szpak, Stanisław Szul, Alicja 
Szymkowicz, Ryszard Udzie-
la i Teresa Wilk. Z kolei prze-
ciwni byli: Szymon Biliński, 
Jan Chaszczewicz, Bogusław 
Kanarski, Klaudia Pach-Go-
mulnicka, Jacek Wanicki i 
Jerzy Wojnarowski. Nowe 
roczne stawki podatku od 
nieruchomości na terenie 

gminy Głuchołazy wyniosą 
odpowiednio: od gruntów 
związanych z prowadzeniem 
działalności gospodarczej – 
0,82 zł od 1 m2 powierzchni, 
od gruntów pod wodami po-
wierzchniowymi – 4,54 od 1 
ha powierzchni, od gruntów 
niezabudowanych objętych 
obszarem rewitalizacji – 0,29 
zł od 1 m2 powierzchni. Z 
kolei stawki podatku od bu-
dynków lub ich części wyniosą 
odpowiednio: od budynków 
mieszkalnych - 0,79 zł od 1 
m2 powierzchni użytkowej, 
od budynków związanych z 
prowadzeniem działalności 
gospodarczej – 21 zł od 1 

m2 powierzchni użytkowej, 
związanych z udzielaniem 
świadczeń zdrowotnych 4,61 
zł od 1 m2 powierzchni użyt-
kowej, od budynków zajętych 
na prowadzenie działalności 
gospodarczej w zakresie ob-
rotu materiałem siewnym – 
10,59 zł od 1 m2 powierzchni 
użytkowej, od budynków let-
niskowych – 7,62 zł od 1 m2 
powierzchni użytkowej oraz 
od pozostałych budynków, w 
tym zajętych na prowadzenie 
odpłatnej statutowej działal-
ności pożytku publicznego 
przez organizacje pożytku 
publicznego – 6,20 zł od 1 m2 
powierzchni użytkowej.       K

Mieszkańcy czekają na drogę
Mieszkańcy Podlesia domagają się od powiatu położenia asfal-
tu. Wniosek w tej sprawie w ich imieniu przekazał na ostatniej 
sesji radny Janusz Zapiór.

Według mieszkańców 
droga ma już kilkadzie-
siąt lat, a ostatnia powódź 
zerwała jej nawierzchnię. 
Najgorsza sytuacja jest w 
obrębie Dolnego Podle-
sia.

Tymczasem od kilka lat 

wieś rozwija się turystycz-
nie. Otwarto tutaj cieszący 
się dużym powodzeniem 
hotel, do którego przy-
jeżdżają goście nie tylko 
z kraju, ale także z zagra-
nicy. Pokonywanie przez 
nich dziurawej nawierzch-

ni nie wystawia władzom 
samorządowym dobrej wi-
zytówki. 

Na sesji – ze strony za-
rządu powiatu – nie padła 
żadna wiążąca deklaracja 
co to remontu drogi.

ag

Głuchołazy: Otwarte spotkania seniorów
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Głuchołazy: Specjalista chce pracować, 
ale nie w ZOZ-ieGłuchołazy: Kto wywiezie odpady

Głuchołazy: Miękki, puchaty i taki z łatką

Co 
z interną?

Co dalej z nielegalnym 
wysypiskiem

Urodziny misia

- Jakie podjęto kroki na przestrzeni ostat-
niego roku, by pozyskać lekarzy inter-
nistów, którzy mogliby podjąć pracę na 
oddziale wewnętrznym głuchołaskiego 
szpitala? – Z takim pytaniem do władz po-
wiatu zwrócił się podczas ostatniej sesji 
radny Paweł Szymkowicz.

Działalność oddziału 
internistycznego głuchoła-
skiego szpitala została za-
wieszona ponad rok temu. 
Przyczyną takiego stanu rze-
czy był właśnie brak lekarzy 
specjalistów. W pierwszej 
połowie ubiegłego roku 
wypowiedzenia złożyła cała 
dotychczasowa obsada le-
karska oddziału. Mówiono 
wówczas, że to nie osta-
teczny koniec głuchołaskiej 
interny – że jeśli zostanie za-
trudniona odpowiednia ilość 
specjalistów oddział będzie 
miał szansę na wznowienie 
pracy. - Pytając o ponowną 
możliwość uruchomienia 
interny słyszymy, że nie ma 
lekarzy – mówił dalej radny 
Szymkowicz. - Tymczasem 
w minioną środę na sesji 
Rady Miejskiej w Głuchoła-
zach była dyskusja na temat 

sytuacji służby zdrowia na 
terenie gminy. Zaproszony 
dyrektor szpitala MSWiA - 
ku zaskoczeniu wszystkich 
- poinformował, że do pla-
cówki, którą kieruje – bez 
żadnego poszukiwania - 
zgłosił się lekarz internista, 
który chętnie podejmie tam 
pracę i zamieszka nawet na 
terenie gminy. 

Radny zauważył także, 
że niedługo minie pół roku 
od momentu powołania 
rady społecznej głuchoła-
skiego szpitala, która do tej 
pory nie miała żadnego spo-
tkania.

W ani jednej, ani dru-
giej kwestii nie padły jednak 
tłumaczenia ze strony władz 
powiatu. Trzeba będzie więc 
poczekać na pisemną odpo-
wiedź zarządu.

ag

Centrum Kultury - Miejska i Gminna Biblioteka Publiczna w Głuchołazach zorganizowała pluszowemu misiowi jedenaste urodziny, 
podczas których na scenie zaprezentowały się dzieci z programem artystycznym. Tegoroczne obchody zostały poprzedzone ogło-
szeniem konkursu plastycznego na zakładkę do książki „Czytaj razem z misiem”.

Do konkursu zgłoszono 
łącznie 391 projektów za-
kładek do książki. Konkurs 
został podzielony na cztery 
kategorie wiekowe. W kon-
kursie plastycznym „Czytaj 
razem z misiem - stwórz 
zakładkę do książki”, w ka-
tegorii przedszkoli pierwszą 
nagrodę otrzymała Nata-
lia Bilińska z Publicznego 
Przedszkola nr 2. W kate-

gorii szkół podstawowych 
klasy I-III pierwszą nagrodę 
otrzymał Igor Korczak z Pu-
blicznej Szkoły Podstawowej 
nr 1. W kolejnej kategorii, 
klasy IV-VI szkół podsta-
wowych pierwszą nagrodę 
otrzymała Karolina Winiar-
ska, z Publicznej Szkoły Pod-
stawowej w Bodzanowie. W 
ostatniej, czwartej kategorii 
– klasy VII-VIII szkół pod-

stawowych pierwszą nagro-
dę otrzymała Anna Gucwa 
z Publicznej Szkoły Podsta-
wowej w Nowym Święto-
wie. Galę wręczenia nagród 
uświetniły występy dzieci z 
Niepublicznego Przedszko-
la Puchatek, Publicznego 
Przedszkola nr 1 (gr. Motyl-
ki), Publicznego Przedszko-
la nr 2 (gr. Sportowcy), Pu-
blicznej Szkoły Podstawowej 

nr 1 (klasa I c), Publicznej 
Szkoły Podstawowej nr 2 
(klasa I a), Publicznej Szko-
ły Podstawowej nr 3 (klasa I 
a). Światowy Dzień Pluszo-
wego Misia ustanowiono w 
2002 roku - dokładnie w set-
ną rocznicę powstania ma-
skotki. Wszystko zaczęło się 
jednak dużo wcześniej. W 
1902 roku prezydent Stanów 
Zjednoczonych Theodore 

Roosevelt, wybrał się na 
polowanie. Po kilku godzi-
nach bezskutecznych łowów, 
jeden z towarzyszy prezy-
denta postrzelił małego 
niedźwiadka i zaprowadził 
go do Roosevelta. Prezydent 
ujrzawszy przerażone zwie-
rzątko, kazał je natychmiast 
uwolnić. Jeden ze świadków 
tego zdarzenia uwiecznił hi-
storię niedźwiadka na rysun-

ku w waszyngtońskiej gaze-
cie, którą czytał producent 
zabawek. Od tego momen-
tu zaczęto wykorzystywać 
zdrobniałe imię prezydenta 
i sprzedawać maskotki pod 
nazwą Teddy Bear, która 
dziś w języku angielskim jest 
określeniem wszystkich plu-
szowych misiów.

K

Prawomocny wyrok w sprawie Mariusza Ś. I Witolda W., którzy przywieźli na teren byłej ce-
gielni w Konradowie niemal 300 ton śmieci nie rozwiązuje kwestii usunięcia niebezpiecz-
nych odpadów. Koszt ich wywiezienia może wynieść nawet kilkaset tysięcy złotych.

Niebezpieczne odpady 
zalegają na dwóch dział-
kach. Być może działki zo-
staną w niedługim czasie 
wystawione na licytację 
komorniczą. Zdaniem wi-
ceburmistrza Głuchołaz 
Romana Sambora, kwota 
uzyskana z licytacji może 
nie wystarczyć na usunięcie 
300 ton odpadów. W tym 
wypadku brakującą sumę 
będzie musiała wyłożyć gmi-
na. Ratunkiem może okazać 
się dotacja, która zdaniem 
wiceburmistrza, zgodnie z 
nowymi przepisami może 
być udzielona na taki cel. 
Przypomnijmy, w ubiegłym 
miesiącu Sąd Okręgowy w 
Opolu skazał Mariusza Ś. I 
Witolda W. na kary grzyw-
ny oraz wpłatę nawiązki na 
rzecz Narodowego Fundu-
szu Ochrony Środowiska i 
Gospodarki Wodnej. Wcze-
śniej Mariusz Ś. i Witold 
W. w Sądzie Rejonowym w 
Prudniku 7 sierpnia usłysze-

li wyrok za nielegalne skła-
dowanie śmieci na terenie 
byłej cegielni w Konradowie 
koło Głuchołaz. Spółka z 

Bytomia będąca właścicie-
lem terenu po byłej cegielni 
począwszy od września 2016 
r. do marca 2017 r. nielegal-
nie przywoziła niebezpiecz-
ne odpady. Do Konradowa 
trafi ło dziesięć transportów 
śmieci, w sumie ponad 300 
ton. Odpady zalegają tam po 

dziś dzień. Większościowym 
udziałowcem spółki z Byto-
mia był właśnie Mariusz Ś. 
były reprezentant Polski w 

piłce nożnej. Prudnicki sąd 
skazał Mariusza Ś. i Witol-
da W. na kary grzywny po 
6 tys. i 10 tys. zł oraz po 2 
tys. zł nawiązki rzecz Naro-
dowego Funduszu Ochrony 
Środowiska i Gospodarki 
Wodnej. Zdaniem biegłego 
sądowego powołanego do 

sprawy, hałda mogła zatru-
wać sąsiedni potok i wodę w 
rzece Białej Głuchołaskiej. 
W śmieciach znaleziono 

również odpady medyczne. 
Mariusz Ś. na sądowej sali 
miał twierdzić, że do cegiel-
ni przywożono komponent 
do produkcji paliwa, który 
nie wymaga żadnych po-
zwoleń na składowanie czy 
przetwarzanie odpadów.

K

Wywiezienie 300 ton odpadów może kosztować nawet kilkaset tysięcy złotych

Na scenie zaprezentowały się dzieci z programem artystycznym
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PierwszakiPierwszaki

Zespół Szkolno Przedszkolny w Niwnicy
kl. I, nauczyciele: Łucja Grześków, Natalia Jurkowska

Szkoła Podstawowa w Zespole Szkolno Przedszkolnym w Goświnowicach 
klasa I, wychowawca mgr Łucja Dachowska
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w „Nowinach”

Szkoła Podstawowa nr 2 w Nysie
klasa I s, wychowawca Monika Derylak 

Niepubliczna Szkoła Podstawowa im. J. Kozarzewskiego w Nysie
kl. I, wychowawca - Anna Włoszczyńska, dyrektor - Ewa Ślusarek, 

Danuta Kobyłecka - właścicielka
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Nysa: Piękny jubileusz, życzenia i kwiaty

Kolejnych 
stu lat! 

Pan Jan Traugut 21 listopada obchodził jubileusz 
setnych urodzin. Z tej okazji Szacownego Jubilata 
odwiedziła w domu z bukietem kwiatów delegacja 
pracowników Urzędu Stanu Cywilnego w Nysie.

Spotkanie przebiegło w bar-
dzo uroczystej i miłej atmosfe-
rze. Pan Jan opowiadał o swoim 
życiu, wspominał spotkania i 
wydarzenia, w których uczestni-
czył a młodsze pokolenia znają 
je jedynie z książek do historii. 
Pan Jan jest bardzo pogodnym 
i serdecznym człowiekiem. Bar-
dzo ucieszył się z wizyty gości. 
Podczas spotkania śpiewał pie-
śni i piosenki zasłyszane podczas 
zesłania na Syberię, wspominał 
czasy wojenne gdzie jako pod-
ofi cer sumiennie i z oddaniem 
służył ojczyźnie. Został za to 
odznaczony m.in. krzyżem Po-
lonia Restituta. Córka Jubilata 
przedstawiła bogatą biografi ę 
swojego Ojca. Podkreśliła, że 

jest on człowiekiem o wielkim 
sercu, całe życie był społeczni-
kiem, pomagał ludziom o czym 
świadczą liczne medale i wyróż-
nienia, które otrzymał. Ci, któ-
rym Pan Jan pomógł, dla których 
był wsparciem pamiętali o Jego 
wyjątkowym jubileuszu. Złożyli 
życzenia, przesłali kwiaty i po-
dziękowania za okazane serce. 
Jubilat był bardzo wzruszony. W 
przyjęciu urodzinowym uczestni-
czyli przedstawiciele władz woje-
wódzkich i samorządowych. Re-
dakcja „Nowin Nyskich” również 
składa Szacownemu Jubilatowi 
kolejnych lat życia w zdrowiu i 
spokoju, w gronie bliskich oraz w 
ciepłej rodzinnej atmosferze.

wd

R E K L A M A

Reklama w Nowinach

Jubileusz setnych urodzin Pana Jana. Od lewej: córka Pana Jana Graży-
na Traugut-Markiewicz, Jubilat Jan Traugut i kierownik 

USC w Nysie Joanna Dygas-Wandzel
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Maciejowice
Gmina Otmuchów

W Maciejowicach dużo się dzieje. To wieś aktywnych i zintegrowanych ludzi, 
którzy wspólnie działają na rzecz rozwoju swojej miejscowości.

Mieszkańcy Maciejowic są zgodni i zintegrowani. Wszyscy działają wspólnie na rzecz rozwoju swojego sołectwa

Maciejowice nasza mała ojczyzna

Dominika Wolak
- Razem z radą sołecką udało mi się połączyć i zjednoczyć mieszkańców oraz zachęcić ich do wspólnych działań. To było moim 
priorytetem. Sam, bez wsparcia innych ludzi nic bym nie zdziałał. Współpracując z radą sołecką, Kołem Gospodyń Wiejskich, 
Ochotniczą Strażą Pożarną, Ludowym Zespołem Sportowym i szkołą możemy dużo zrobić dla naszego sołectwa. Mamy się czym 
pochwalić - mówi sołtys Maciejowic Przemysław Czykinowski.

Oaza zieleni i spokoju
Maciejowice są malowni-

czo położone. To oaza zieleni 
i spokoju. Z pagórków, na 
których leży wieś rozpościera 
się piękny widok na Jezioro 
Otmuchowskie. Blisko jest do 
Otmuchowa (5 km) i do Nysy 
(18 km). Do Maciejowic przy-
należy przysiółek Grodzisz-
cze, w którym znajduje się 13 
domostw. Maciejowice to nie 
tylko domy jednorodzinne. W 
sołectwie jest też nowe osiedle 
z blokami mieszkalnymi. Gmi-
na Otmuchów buduje tu rów-
nież wielorodzinny budynek 
komunalny. Obecnie Macie-
jowice zamieszkuje około 580 
mieszkańców. - Część z nich 
to kolejne pokolenia ludzi, 
którzy w 1945 r. przyjechali 
tu ze Wschodu, z Tarnopola 
i się osiedlili a część to ludzie 
napływowi - mówi mieszkanka 
Maciejowic Elżbieta Bura. We 
wsi prężnie funkcjonuje szko-
ła, KGW, OSP i LZS.

Cenne zabytki
Odwiedzając wieś warto 

zwrócić uwagę na renesanso-
wy pałac biskupa wrocławskie-
go Andrzeja Jerina z XVI w., 
dwukrotnie przebudowany w 
XVIII i XIX w. Wśród zabyt-
ków są też: barokowa fi gura 
św. Jana Nepomucena z 1771 
r., neogotycki kościół para-
fi alny pw. św. Anny z 1882 r., 
okazały kamienny wiadukt ko-
lejowy z 1910 r. oraz pomniki 
przyrody: dąb bezszypułkowy 
„Maciej” i lipa drobnolistna 
rosnące przy potoku koło sta-
dionu wiejskiego.

Z kart historii
Pierwsze wzmianki o Ma-

ciejowicach pochodzą z 1285 
r. Wówczas Maciejowice były 
małą rolniczą osadą należącą 
do biskupa wrocławskiego. W 
1589 r. Maciejowice zaczęły się 

rozbudowywać. Biskup wro-
cławski Andrzej Jerin wybu-
dował pałac. Pod koniec XIX 
w. powstała cegielnia parowa. 
W tym czasie wybudowano 
również kościół. Na jego wieży 
umieszczono dzwon z wizerun-
kiem Piotra i Pawła. W 1910 r. 
uruchomiono linię kolejową 
z Otmuchowa do Przeworna 
przez Maciejowice. We wsi 
znajdowała się stacja pasażer-
sko - towarowa. Wybudowano 
też ogromny kamienny wia-
dukt kolejowy, który istnie-
je do dziś. Podczas II wojny 
światowej, w 1941 r. w macie-
jowickich kamieniołomach po-
wstał przymusowy obóz pracy. 
Umieszczano w nim jeńców 
wojennych. Pod koniec wojny 
obóz został zlikwidowany.

Prężnie działają 
na rzecz wsi

Sołtysem Maciejowic dru-
gą kadencję jest Przemysław 
Czykinowski. Przewodniczącą 
rady sołeckiej jest Katarzy-
na Ryś a członkami Dorota 
Wojda, Tatiana Mizia, Sławo-
mir Piwowarczyk i Rafał Sie-
prawski. W sołectwie działa 
też Odnowa Wsi. - Nie mamy 
jednego lidera. Wszystko ro-
bimy wspólnie z radą sołecką, 
radą parafi alną, KGW, OSP, 
LZS i szkołą. Kiedy jest jakieś 
przedsięwzięcie realizujemy 
je razem, w porozumieniu z 
mieszkańcami - podkreśla soł-
tys Przemysław Czykinowski.

Aktywne panie z KGW
Koło Gospodyń Wiejskich 

w Maciejowicach zostało zało-
żone w 1946 r. pod patronatem 
Powiatowego Związku Samo-
pomocy Chłopskiej. Ma już 
73-letnią tradycję. W 1995 r. 
KGW w Maciejowicach zosta-
ło zarejestrowane w Opolskim 
Związku Rolników i Organi-
zacji Społecznych w Opolu, 

którego nadal jest członkiem. 
Od 2019 r. przewodniczącą 
koła jest Monika Luft-Pochło-
pień. Obecnie liczy ono 19 ak-
tywnie działających członkiń. 
Należą do nich: Elżbieta Bura, 
Czesława Wezner, Stanisła-
wa Zabawa, Maria Simińska, 
Stanisława Filus, Aniela Zię-
ba, Teresa Pajestka, Wiesława 
Luft, Janina Piwowarczyk, Bo-
żena Mazur, Halina Kielman, 
Katarzyna Ryś, Tatiana Mizia, 
Elżbieta Mizia, Monika Luft-
Pochłopień, Katarzyna Mir-
czak, Beata Sawicz, Dorota 
Wojda i Anna Wydra. Gospo-
dynie aktywnie biorą udział 
w życiu wsi, gminy i regionu. 
Uczestniczą w konkursach or-
ganizowanych przez gminę - w 
biesiadzie wielkanocnej, koro-
wodzie z okazji Lata Kwiatów, 
dożynkach gminnych. We wsi 
współorganizują liczne impre-
zy okazjonalne tj. Dzień Babci, 
Dzień Matki, Dzień Dziec-
ka, festyn rodzinny, dożynki. 
Współpracują z radą sołecką, 
OSP, LZS i szkołą. Wspólnie 
z proboszczem parafi i trady-
cyjnie organizują spotkania 
opłatkowe dla samotnych i 
chorych, na które zapraszane 
są władze gminy Otmuchów 
oraz wszyscy, z którymi koło 
współpracuje. Panie kultywują 
tradycję, ale też wprowadzają 
nowe zwyczaje m.in. babski 
wieczór. Gospodynie na swo-
im koncie mają liczne suk-
cesy, często stają na podium 
i otrzymują wyróżnienia. W 
2016 r. gospodynie z Maciejo-
wic uczestniczyły w kongresie 
„Kobiety zmieniają polską 
wieś” z okazji jubileuszu 150-
lecia działalności KGW. Koło 
z Maciejowic otrzymało wów-
czas tytuł „Super Koła”, a 
jego długoletnia działaczka i 
przewodnicząca Elżbieta Bura 
dostała wyróżnienie. W 2017 r. 
KGW z Maciejowic na swoje 

potrawy - maciejowicką gro-
chówkę i tarnopolskie gołąbki 
z kaszy gryczanej otrzymało 
Certyfi kat Produktu Lokalne-
go przyznawany przez Nyskie 
Księstwo Jezior i Gór. - Dzięki 
paniom działającym wcześniej 
w naszym kole mamy wyłącz-
ność na te dwa produkty. Mo-
żemy się nimi pochwalić na 
każdej imprezie. Żadna inna 
grochówka nie smakuje tak jak 
nasza maciejowicka - podkre-
śla przewodnicząca.

Wierni dbają o kościół
Maciejowice są parafi ą, 

pod którą podlegają również 
Lasowice i Starowice. W Ma-
ciejowicach znajduje się ko-
ściół parafi alny pw. św. Anny. 
Plebania jest w Lasowicach. 
Do Rady parafi alnej z Macie-
jowic należą: Elżbieta Bura, 
Władysław Wierzbicki, Zbi-
gniew Zgajewski, Mieczysław 
Zaczyk i Bolesław Kielman.

Proboszczem jest ks. Ma-
riusz Pierzyna. Parafi anie bar-
dzo dbają o kościół i parafi ę.

Strażacy zawsze 
w pogotowiu

Ochotnicza Straż Pożar-
na w Maciejowicach powstała 
w 1945 r. Naczelnikiem jest 
Łukasz Zięba a skarbnikiem 
Sławomir Piwowarczyk. - Czu-
wamy nad bezpieczeństwem 
naszych mieszkańców. Nasze 
OSP liczy ok. 30 osób. Mamy 
18 czynnych członków, w tym 
5 kobiet. Budynek remizy po-
wstał w latach 80. Własnymi 
siłami, z pomocą gminy i władz 
sołeckich oraz mieszkańców 
staramy się go modernizować 
- mówi naczelnik. W szere-
gach OSP działa młodzieżo-
wa drużyna pożarnicza, która 
bierze udział w zawodach 
pożarniczych i odnosi sukce-
sy. - Współpracujemy z radą 
sołecką, KGW i szkołą. Bierze-

my udział w organizacji imprez 
i angażujemy się w życie wsi 
- podkreśla członek OSP Bar-
tosz Zięba.

LZS walczy o „A” klasę
Prezesem i założycielem 

Ludowego Zespołu Sporto-
wego Maciejowice jest An-
drzej Mizia. Założył go wraz 
z Tomaszem Faltynem, który 
obecnie jest kierownikiem 
drużyny. - W naszym klubie 
jest dużo młodzieży. Mamy 
drużynę seniorów. Należy do 
niej 18 osób. Chłopaki grają 
w „B” klasie. Jeśli chodzi o 
rundę jesienną dosyć dobrze 
sobie radzą. Miejmy nadzieję, 
że na wiosnę awansują - mówi 
prezes klubu Andrzej Mizia. 
Sportowcy mają odpowiednie 
zaplecze. - W ubiegłym roku 
wyremontowaliśmy szatnie, 
postawiliśmy wiatę, przygoto-
waliśmy trybuny dla kibiców. 
Mamy jeszcze trochę rzeczy 
do wykonania na stadionie. 
Nie zostawimy sportowców 
samych z tym obiektem. My 
również z niego korzystamy i 
będziemy o niego dbali - za-
pewnia sołtys. 

Szkoła ważna dla 
środowiska

W Maciejowicach funk-
cjonuje Zespół Szkolno Przed-
szkolny. Dyrektorką jest Alicja 
Śliwińska. - Uważam, że mimo 
tego, że nasza szkoła jest mała 
to jest ona bardzo ważna dla 
środowiska. To jest miejsce 
kultury, w którym możemy się 
spotykać i integrować. Dzie-
ci uczą się na miejscu. Nasi 
uczniowie są bardzo zdolni i 
bardzo zaangażowani w ży-
cie szkoły. Współpracujemy 
ze wszystkimi organizacjami 
działającymi w sołectwie. Od-
bywają się u nas warsztaty i 
rozmaite wydarzenia - opowia-
da dyrektorka szkoły.

Wieś pięknieje
W sołectwie dzięki zaan-

gażowaniu mieszkańców dużo 
udało się zrobić. - Zaadapto-
waliśmy tereny zielone na park 
akacjowy, wybudowaliśmy 
wiatę na boisku, zadbaliśmy o 
wystrój i doposażenie świetlicy 
wiejskiej. W ramach wspólnego 
projektu z Nyskim Księstwem 
Jezior i Gór zakupiliśmy ławo-
stoły, nagłośnienie, termosy i 
wiele innych potrzebnych rze-
czy. Przymierzamy się do ko-
lejnych projektów. W dużym 
stopniu udało się wyremonto-
wać nasz kościół. Uzupełnili-
śmy też oświetlenie uliczne o 
10 lamp i będą kolejne - pod-
kreśla sołtys. W Maciejowicach 
jest zrobiona kanalizacja, do 
której podłączone jest osiedle 
i zostanie również podłączona 
wioska. Natomiast przysiółek 
Grodziszcze będzie miał przy-
domowe oczyszczalnie ścieków. 
- Mamy się czym pochwalić. To 
co osiągnęliśmy jest wynikiem 
wspólnej pracy. Sukcesem na-
szej wsi jest to, że młodzi ludzie 
wzięli los sołectwa w swoje 
ręce. Mimo to, że wszyscy pra-
cują zawodowo to jednak znaj-
dują czas, aby poświęcić go na 
rzecz pracy społecznej. To jest 
cenne i chwalebne - mówi Ma-
ria Simińska.

Pilne potrzeby
- Priorytetem dla nas jest 

remont świetlicy wiejskiej. 
Chcielibyśmy powiększyć 
cmentarz i położyć nową kost-
kę. W kościele planujemy wy-
mienić ławki i chcemy zrobić 
nową nawierzchnię wokół na-
szej świątyni. Napisaliśmy też 
wnioski o przedłużenie chodni-
ka w przysiółku na Grabówce. 
Gmina Otmuchów i Starostwo 
Powiatowe w Nysie obiecali 
nam, że to zrobią - podkreśla 
sołtys Przemysław Czykinow-
ski.
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Sponsorem konkursu historycznego są

„Cukry Nyskie”

Kącik historyczny 49/2019
„Nowin Nyskich”

Grudzień 1977

Szansa na własny 
domek

Przyspieszenie budownictwa mieszkaniowego jest jed-
nym z podstawowych priorytetów społeczno-gospodarczych. 
Ważnym ogniwem realizacji tego programu i rozwiązania 
kwestii mieszkaniowej w kraju jest budownictwo jednorodzin-
ne. Szczególne zadania w tym zakresie przypisywane są spół-
dzielniom mieszkaniowym i zakładom pracy. Zakłady pracy 
szczególnie o znacznym zatrudnieniu i potrzebach mieszka-
niowych powinny rozszerzać świadczenia i usługi na rzecz 
swoich pracowników podejmujących budowę domków jed-
norodzinnych. Pomoc udzielana przez zakłady pracy powinna 
być czynnikiem stabilizującym kadrę pracowniczą. Wycho-
dząc naprzeciw zakład nasz (ZUP) podjął się wszechstronnej 
i jak najdalej idącej pomocy dla indywidualnych inwestorów 
-pracowników.

Grudzień 1983

Dzień patrona szkoły
Szkoła Podstawowa nr 5 w Nysie istnieje już 32 lata. 

Rozpoczęła swoją działalność w 1951 roku. Jej pierwszym 
kierownikiem był Ferdynand Kupka. 10 czerwca 1969 roku 
nadano szkole imię 2 Warszawskiej Dywizji Zmechanizowa-
nej im. Jana Henryka Dąbrowskiego. W 1978 roku z okazji 
35 rocznicy LWP przyznano jej odznakę „Zasłużony Działacz 
Ziemi Nyskiej”. Od momentu nadania „Piątce” imienia Dą-
browszczaków, 11 listopada co roku uroczyście obchodzony 
jest dzień patrona szkoły.

Grudzień 1993

W Nysie już świątecznie 
Nieco wcześniej niż zwykle zajęto się montowaniem ilu-

minacji świątecznych w centrum Nysy. Podłączone do sieci od 
3 grudnia elementy świątecznego wystroju objęły w tym roku 
także ulicę Celną. Kolorowe ozdoby na elewacjach budynków 
umocowano tym razem prostopadle do nich, przez co są bar-
dziej widoczne. Zapłonęły także efektownie: choinka nad bu-
dynkiem, w którym mieści się restauracja „Pod Starą Wagą” i 
gwiazda betlejemska po przeciwległej stronie rynku.

Grudzień 1996

Koniec udręki 
kierowców

Aż 15 miesięcy trwał remont mostu nad Kanałem Ulgi 
na trasie Scibórz-Paczków. Tym samym skończył się problem 
krótkiego, choć uciążliwego objazdu po betonowej drodze. 
Prace remontowe rozpoczęto w sierpniu ubiegłego roku. Za-
mknięto go dla ruchu w tym samym czasie, gdy rozpoczęto 
remont mostu koło Otmuchowa. Wskutek opadów atmosfe-
rycznych zakończenie remontu przedłużyło się. Konieczność 
remontu wynikała z dużego stopnia jego amortyzacji. W mia-
rę upływu lat tonaż mostu był zaniżany. Przed remontem wy-
nosił zaledwie 10 ton.

K
pisownia oryginalna

Wyrażam zgodę na przetwarzanie moich danych osobowych i wizerunku 
zgodnie z REGULAMINEM KONKURSÓW I PLEBISCYTÓW 
„NOWIN NYSKICH” (www.nowinynyskie.com.pl)

- „Nowiny Nyskie” nr 3 - 20 stycznia 1994 r.

Źródło:

Nagrodę otrzymuje Pan Arkadiusz Lipski z Głuchołaz.
Po odbiór zapraszamy do redakcji.

Rozstrzygnięcie konkursu – z nr 47/2019.

Imię i nazwisko

Adres

Opisz w dwóch zdaniach swoją najciekawszą wycieczkę szkolną. 
Najciekawszą wypowiedź nagrodzimy.

Jedną z mniej znanych nyskich szkół jest dawna szkoła parafi alna przy kościele św. 
Jakuba, która przez kilka wieków przenikała na całe centrum Europy. Początki jej ist-
nienia sięgają czasów powstania kościoła św. Jakuba, konsekrowanego w roku 1198 
przez wrocławskiego biskupa Jarosława.

Nyska szkoła kierowana 
przez rektorów, którzy byli 
absolwentami uczelni z Kra-
kowa, czy Bolonii stała się 
głównym ośrodkiem szerze-
nia idei renesansu na Śląsku. 
Renoma szkoły przyciągała 
do Nysy nie tylko uczniów z 
terenu Śląska, ale również 
z terenów Rzeczypospolitej 
Obojga Narodów. Wielu z 
absolwentów nyskiej szko-
ły kontynuowało naukę na 
studiach w Krakowie. Absol-
wentami nyskiej szkoły byli: 
Ambroży Moiban, późniejszy 

znany grecysta i reformator 
religijny, Franciszek Faber 
i Jerzy Longus - śląscy po-
eci. Kolejnym absolwentem 
szkoły parafi alnej był Ma-
rek Ambroży z Nysy, autor 
pierwszej dokładnej mapy 
Infl ant będących wówczas w 
polskim władaniu. Kolejnym 
kartografem, który opu-
ścił mury nyskiej szkoły był 
Marcin Helwig z Nysy, autor 
pierwszej mapy Śląska. W 
okresie nasilającej się na Ślą-
sku reformacji w 1555 roku 
powstał pomysł założenia 

w Nysie wyższej katolickiej 
uczelni pod kierownictwem 
jezuitów. Niestety idei tej nie 
udało się zrealizować z po-
wodów politycznych. Nowym 
okresem z dziejów szkoły pa-
rafi alnej były lata 1560-1604. 
Utalentowanym wychowan-
kiem rektora Krautwalda był 
Jan Lang, późniejszy rektor 
szkoły nyskiej w latach 1530-
32. Następnie Lang znalazł 
się na dworze biskupim we 
Wrocławiu. Wypełniał też 
różne misje dyplomatyczne 
króla Ferdynanda I w Pol-

sce. Po burzliwej młodości 
osiadł na stałe w Nysie, gdzie 
zajmował się nauczaniem 
młodzieży. W 1562 roku 
ówczesny rektor szkoły Ja-
kub Schoresius wydaje nowe 
ustawy szkolne, które okre-
ślały m.in. zajęcia uczniów 
oraz sposoby ich zachowania 
się w domu, kościele i szko-
le. Co ciekawe określone w 
ustawie obowiązki dotyczyły 
zarówno uczniów mieszkają-
cych w mieście jak i w inter-
nacie.

K

Renoma szkoły przyciągała do Nysy wielu uczniów

Nasze dzieje: Dawne nyskie szkoły

Historia pierwszego 

gimnazjum

cz. IV
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Dochodzą nas wiadomości, że z pracą chce się pożegnać skarbnik gminy Ma-
rian Lisoń. Wszak jest już na emeryturze, mógłby wieść spokojny dostatni żywot, 
a tymczasem kolejne włosy z głowy mu spadają, bo długi gminy - za które też od-
powiada - rosną niebotycznie. A poza tym, ile można dojeżdżać do Nysy z Pacz-
kowa i to w towarzystwie Bogdana Wyczałkowskiego, prezesa Agencji Rozwoju 
Nysy? Panowie bowiem oszczędzają na paliwie i podróżują razem.

Skarbnik 
odchodzi?

Początki skarbnika Mariana Lisonia - rok 2007 u boku burmistrz Barskiej

Radna po 
metamorfozie

Nowe auto 
burmistrzaBrawa 

dla dyrektora

Radni Nysy dali brakujące 14 tys. zł na nowe 
7-osobowe auto dla urzędu miejskiego. Zaplano-
wane wcześniej na ten cel 100 tys. zł okazało się 
niewystarczające. Zakup nowego samochodu dla 
urzędu miasta rozbudził wyobraźnię internautów. 
Na naszym redakcyjnym profi lu w mediach społecz-
nościowych pojawił się taki oto obrazek. Dodamy 
tylko, że w budżecie na 2020 r. pojawiło się 100 tys. 
zł na remont elewacji Urzędu Miejskiego w Nysie. 
Jak znamy życie, zabraknie. 

Rolę życia w musicalu „Po przygodę” zagrał dyrektor NDK Marek Kędzierski. Zawodowo zachęcał pu-
bliczność do aplauzu, choć ta oczywiście zachęty nie potrzebowała. Występ dyrektora z pewnością sprawił, 
że oklaski były jeszcze mocniejsze. Brawo panie dyrektorze, panu też się należą oklaski. 

Już wiemy, że nikt tak nie pokazuje...

J o l a n t a 
Trytko-War-
czak, radna 
Platformy, to 
znana nyska 
bizneswoman 
z branży ko-
smetycznej. 
Prowadzi sa-
lon, którego 
jest chodzą-
cą reklamą. 
Ostatnio po-
chwaliła się w 
mediach spo-
łecznościo-
wych własną 
metamorfo-
zą. A my tyl-
ko przekazu-
jemy dalej. 
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R E K L A M A

Psycholog radzi...

Prawnik radzi ...

Kontakt: 
tel. kom. +48 606 282 441, 

e-mail: kancelaria@prawnik-olszynski.pl 
www.olszynski.pl 

Mecenas Michał Olszyński 
przyjmuje klientów w kancelarii

 w Nysie, Rynek 36C 
(Ratusz – Wieża), VII piętro. 
Godziny otwarcia kancelarii: 

pn-śr godz. 8-15, 
czw-pt godz. 9-18.

Nowa regulacja k.p.c. – co grozi za ubliżenie sądowi na piśmie?
Uczestniczę w procesie, w którym po drugiej stronie mam za przeciwnika pieniacza. W pismach 
do sądu osoba ta bardzo niepochlebnie wyraża się na temat sędziego prowadzącego postępowa-
nie. Jest to dla mnie oburzające. Podobno jednak, jeśli uwagi na temat sędziego nie są wygłasza-
ne na sali sądowej, lecz na piśmie, to żadna kara za to się nie należy. Czy tak rzeczywiście jest?

Tomek z Nysy

Wraca odrębne postępowanie w sprawach gospodarczych – co to oznacza dla budujących 
domy jednorodzinne?
Wraz z żoną zleciliśmy budowę domu jednorodzinnego fi rmie 
budowlanej. Podobno weszły w życie jakieś nowe przepisy, które 
mogą utrudnić nam dochodzenie roszczeń od fi rmy budowlanej, 
gdyby coś poszło nie tak. Proszę o wyjaśnienie.

Marcin z Niemodlina

Liga krzyżówkowicza
Szanowni Państwo!

Hasło krzyżówki nr 47: „Ludzie ze 
szkodą gonią za modą” - to cytat najwybit-
niejszego polskiego komediopisarza Alek-
sandra Fredry. Tym razem zamiast swo-
jego komentarza zacytuję panią Stefanię 
Apanowicz, która pod hasłem krzyżówki 
stwierdziła: „Jak trafnie ujęte jest to hasło. 
Kiedyś w wyższych sferach, natomiast dziś 
jest to wszechobecne i zakrawa na sno-
bizm. Zaślepienie jest chorobą”. Nic dodać 
nic ująć - dziękuję Pani Stefanio! 

Pozdrawiam serdecznie wszystkich 
Krzyżówkowiczów!

bp
Punktacja:
pkt 38
Apanowicz Stefania, Bauch Barbara, Bauch Mi-
rosława, Białkowski Mieczysław, Bukała Hen-
ryk, Bunkowska Bogumiła, Dubaj Zdzisław, Ga-
szek Stanisław, Gurgul Barbara, Kasztelaniec 
Marian, Kędelski Józef, Kmiecik Halina, Ko-
ścielniak Janina, Kozioł Piotr, Król Józef, Lip-
ski Arkadiusz, Lulewicz Eugeniusz, Łuń Maria, 
Magdziarz Halina, Margazyn Ryszard, Maruda 
Marian, Mazur Zofi a, Motyka Zbigniew, Nowak 
Henryk, Pejas Agnieszka, Politański Jan, Pu-

chalska Maria, Samek Stefania, Setla Danuta, 
Stańczyk Teresa, Strug Agnieszka, Tryszcz Jani-
na, Wąsiel Antonina, Wilczyńska Irena, Wyrwas 
Irena.
pkt 36
Krupa Zbigniew, Trzaska Eugeniusz
pkt 34
Adamowska Irena
pkt 33
Dębowski Krzysztof, Lachowska Czesława
pkt 24
Połeć Franciszek
Pkt 21
Maruda Witold
pkt 19
Krzepkowski Marian
pkt 18
Kiernicka Teresa
pkt 16
Kmita Beata
pkt 9
Wyrwas Wojciech
Pkt 3
Kowalik Maria
Pkt 2
Droś Małgorzata, Jamińska Eugenia
pkt 1
Białkowski Andrzej, Dedjo Elżbieta, Samek Jó-
zef, Śliwa Magdalena

Dr Marcin Florkowski

Wierzymy, że na ukształtowanie się psychiki dziecka wielki wpływ mają 
rodzice. Coraz więcej badań naukowych pokazuje jednak, że nie jest to 
do końca prawda.

MOTOKĄCIK

Nowelizacja kodeksu po-
stępowania cywilnego, która 
weszła w życie 7 listopada 
2019 r., wprowadza szereg 
przepisów, mających przeciw-
działać nadużywaniu upraw-
nień procesowych przez 

strony i uczestników postę-
powania. Przy okazji zmian 
dotyczących nadużycia prawa 
procesowego ustawodawca 
wprowadził również możli-
wość ukarania strony lub jej 
pełnomocnika za ubliżenie 

sądowi na piśmie. W takim 
wypadku sąd może ukarać 
naruszającego karą grzywny 
do 3 000 zł lub karą pozba-
wienia wolności do czternastu 
dni.

Większość z nas pamię-
ta, w jaki sposób rodzice 
próbowali nas wychowy-
wać – czasem chwalili i na-
gradzali, czasem krzyczeli 
i karali. Czy przyniosło 
to zamierzone rezultaty? 
Skuteczność oddziaływań 
rodziców jest bardzo róż-
na, ponieważ różne są ich 
umiejętności wychowaw-
cze oraz wiedza o tym, 
jakich kar unikać, kiedy 
nagrody są skuteczne a 
kiedy nie, czego warto od 
dziecka wymagać, kiedy 
zaś należy odpuścić itp.

Owszem wpływ rodzi-
ców na dziecko jest dość 
silny, tyle że jest to najczę-
ściej wpływ niezamierzony 
i nieuświadomiony.

Jak to działa, najle-
piej przedstawiają eks-
perymenty. W pewnym 
badaniu brały udział jed-
noroczne dzieci i ich mat-
ki. Psycholodzy poprosili 
mamy, aby wzięły swoje 
dzieci na kolana i otoczyły 
je ramieniem. Następnie 
pokazywali dzieciom różne 
zabawki. Eksperyment po-

legał na tym, że gdy dziec-
ku pokazywano zabawkę, 
matki miały odpowied-
nio zareagować. Część 
instruowano, aby w tym 
momencie lekko zacisnęły 
palce na brzuszku dziecka 
i jednocześnie zrobiły deli-
katny wdech (są to reakcje 
typowe dla odczucia stra-
chu), inne miały rozluźnić 
palce na brzuszku dziecka 
i wypuścić powietrze z płuc 
(to są reakcje typowe dla 
odprężenia się), jeszcze 
inne miały zachowywać z 
bez zmian – nie zmieniać 
ani uścisku dłoni, ani tem-
pa oddychania.

Choć zmiany w zacho-
waniach matek były bardzo 
subtelne, wyraźnie wpły-
nęły one na reakcje dzieci. 
Gdy matka zaciskała palce 
i wstrzymywała oddech, 
dziecko dłużej czekało, za-
nim wyciągnęło rączki po 
zabawkę, rzadziej jej do-
tykało i częściej ujawniało 
negatywne reakcje na jej 
widok.

Przykład ten pokazu-
je jak łatwo rodzice mogą 

przenieść swoje lęki na 
dzieci. Rodzic, który się 
czegoś boi, prawdopo-
dobnie będzie reagować 
tak, jak matki w ekspery-
mencie. Dziecko szybko 
wyczuje ten lęk i również 
zacznie reagować ostroż-
nością i lękiem.

Dzieci uczą się od ro-
dziców przede wszystkim 
obserwując ich zachowa-
nia. Psycholodzy podsu-
mowują to określeniem: 
„Dzieci niechętnie rodzi-
ców słuchają, za to chętnie 
ich naśladują.”

Od 7 listopada br. „wró-
ciło” do polskiego porządku 
prawnego odrębne postępo-
wanie gospodarcze, znacznie 
różniące się od klasycznego 
postępowania cywilnego.  
Przykładowo twierdzenia i 
dowody trzeba będzie poda-
wać w ściśle określonym ter-
minie – na początku postępo-
wania - pod rygorem braku 
możliwości ich przytaczania 
na późniejszym etapie spra-
wy, możliwość powoływania 
świadków zostanie istotnie 

ograniczona. Kluczowe 
znaczenie uzyska dowód z 
dokumentu. Postępowanie 
to znajduje zastosowanie 
nie tylko w sporach między 
przedsiębiorcami, ale m. in. 
w sprawach z umów o roboty 
budowlane oraz związanych 
z procesem budowlanym 
umów służących wykonaniu 
robót budowlanych. Jeżeli 
sprawę zamierza wytoczyć 
osoba fi zyczna, to zalecić na-
leży uzyskanie pomocy radcy 
prawnego lub adwokata.

Przygotowujemy 
samochód do zimy

W okresie zimowym nasz samochód będzie miał kilka proble-
mów, w których rozwiązaniu musimy mu pomóc. Wymiana opon 
jest ważna, lecz niewystarczająca...

SKUTECZNE WYCHOWANIE

W ostatnim tygodniu skończyliśmy na... 
silnikach! W okresie zimowym musimy 
także zadbać o olej silnikowy, bez którego 
wszystko by nam się zatarło. Na mrozie olej 
dociera dłużej do wszystkich elementów 
czekających na smarowanie. Nie dorzucaj-
my problemów naszemu silnikowi, bo i tak 
w zimie ma sporo. W tym celu częściej kon-
trolujmy prawidłowy poziom jak i zużycie 
oleju (bagnet wyciągamy zawsze na zimnym 
silniku i równej powierzchni). W tym okre-
sie najlepiej radzi sobie olej o najniższej 
lepkości, czyli syntetyczny. Warto sprawdzić 
czy producent naszego samochodu przewi-
dział możliwość użycia takiego oleju - bo nie 
każdy olej możemy zastosować! Może za ty-
dzień szerzej opiszę rodzaje olejów.

Zastanówmy się, jakie jeszcze mamy 
płyny w samochodzie? Chłodniczy - jego 
temperaturę zamarzania sprawdzimy na 
etykiecie lub jak jej nie mamy - u mechani-
ka. Zamarznięty płyn w układzie chłodzenia 
uszkodzi chłodnicę a w najgorszym wypad-

ku blok silnika. Kolejnym płynem jest ten w 
spryskiwaczach! Może okazać się, że mija-
jąca nas ciężarówka, strasznie ochlapie nam 
szybę. Włączymy wycieraczki i spryskiwacz, 
który nie zadziała a my „zaparkujemy” w ro-
wie. Zapomnieliśmy wymienić go na zimo-
wy, dlatego zamarzł! Będąc przy szybach - 
nowe wycieraczki też są dobrym pomysłem, 
ponieważ śnieg i lód na szybie są trudniejsze 
do usunięcia! 

Co wozimy w bagażniku? Wszystko! Ale 
sprawdźmy czy to „wszystko” pomoże w zi-
mie. Bardzo upragnione w zimowe poranki 
są przewody rozruchowe nazywane „kabla-
mi”. Miło będzie pomóc sąsiadowi... albo 
on nam. Druga rzecz w bagażniku to linka 
holownicza, która pomoże wyjechać z zaspy 
lub dojechać do domu. Miotełkę, skrobacz-
kę i odmrażacz szyb ma każdy, ale łopatę? 
Nie chodzi mi tutaj o działkowy szpadel, lecz 
małą saperkę, dzięki której odkopiemy swój 
samochód.

dk

cz.2







str. 32 3 - 9 grudnia 2019SMACZNIE I ZDROWO
Kulinaria

Skład i właściwości

Napar

Badania farmakologiczne szczodraka krokoszowatego potwierdziły informacje medycyny ludo-
wej dotyczące jego cennych właściwości a pierwszym preparatem dostępnym w aptekach była 
nalewka z leuzei w 1955 r. Szczodrak krokoszowaty zawiera m.in. fi toekdyzony, glikozydy, fl awo-
noidy, garbniki, żywice, olejki eteryczne, karotenoidy, witaminy A, C i B, sole potasowe i fosforo-
we oraz szczawiany wapnia. Ekdyzony jako związki aktywne na człowieka  działają pobudzająco, 
wzmacniająco, anabolicznie a dodatkowo zawarte w liściach poliacetyleny immunostymulują-
co. Szczodrak krokoszowaty wspiera procesy odnowy w tkankach po zabiegach operacyjnych; 
zwiększa odporność na stres; poprawia ogólny stan organizmu; harmonizuje gruczoły wydzie-
lania wewnętrznego zwiększając ich działanie; obniża poziom cukru i cholesterolu; wzmacnia 
działanie gruczołów płciowych; reguluje cykl miesiączki; oczyszcza organizm z toksyn i meta-
li ciężkich; zatrzymuje procesy psychicznego i fi zycznego starzenia się; wspomaga trawienie i 
przemianę materii; dodatnio działa na mięsień serca; zwiększa przepływ krwi i lekko podnosi 
ciśnienie; poprawia czynności mózgu i centralnego układu nerwowego; poprawia ogólny stan w 
depresjach; dodaje optymizmu i ogólnie wzmacnia odporność całego organizmu.

Skład:

 Duże sklepy migoczą licznymi kolorowymi światełkami, sklepowe półki zapełniły śliczne 
ozdoby, powoli świąteczny nastrój rozlewa się na ulicach miast i miasteczek. Tak od wielu lat 
można rozpoznać początek adwentu, czyli okres czterech tygodni poprzedzających Boże Na-
rodzenie. W historii liturgii wspomina się o dwóch tradycjach kształtowania się charakteru 
adwentu. Wcześniejsza galijsko-hiszpańska nadawała temu czasowi postać pokutną, gdzie w 
oczekiwaniu na święta należało pościć i oddać się duchowym przygotowaniom. Późniejsza 
rzymska miała formę radosnego oczekiwania. W dawnej Polsce przeżywanie adwentu było 
wzorowane tą wcześniejszą tradycją, gdyż zakazane w adwencie były śluby, wesela i wszelkie 
radosne zabawy. Ograniczenia dotyczyły też rodzaju i ilości spożywanych pokarmów. Obec-
nie można odnieść wrażenie, że bliżej nam do tradycji rzymskiej, bo choć są osoby, które 
drażni już od początku grudnia radosna, świąteczna atmosfera, to zwłaszcza dzieci nie mają 
zastrzeżeń, że mikołaje i aniołki już teraz panoszą się w centrach handlowych.

 Poniższa propozycja obiadowa jest taka jak współczesny adwent, niby postna, ale boczek 
musi być.  

 Filety starannie myjemy, suszymy i 
kroimy w cienkie plastry, takie które będzie 
łatwo zrolować. Tak przygotowane fi lety 
skrapiamy sokiem z cytryny. Obieramy ce-
bulę i drobno kroimy w kosteczkę. Każdy 
fi let smarujemy musztardą, posypujemy 
posiekaną cebulą i rolujemy w roladkę. 
Następnie każdą roladkę owijamy bocz-
kiem. Na patelni rozgrzewamy klarowane 
masło i obsmażamy na nim rybne roladki. 
Obsmażone roladki zdejmujemy z patelni 
(odkładamy w ciepłe miejsce), wlewamy na 
patelnię warzywny wywar, dodajemy prze-
cier pomidorowy i zaciągamy sos śmietaną. 

Sos doprawiamy solą, pieprzem oraz odrobiną cukru. Ponownie roladki umieszczamy na patelni 
i całość podgrzewamy na małym ogniu przez ok. 10 minut. Gotowe danie posypujemy odrobiną 
suszonej bazylii.

* 800 g cienkich fi letów rybnych 
np. z dorsza;

* sok z cytryny;
* 15 plasterków wędzonego boczku;

* 1 łyżka musztardy;
* 2 cebule;

* 2 łyżki masła klarowanego;
* 2 łyżki przecieru pomidorowego;

* 1/4 l wywaru z warzyw;
* 100 ml gęstej, słodkiej śmietany;

* sól, pieprz, cukier;
* suszona bazylia.

Roladki rybne
w sosie pomidorowym

Wykonanie:

Zioła i witaminy na wyciągnięcie ręki

Pierwotni mieszkańcy Syberii nazywają szczodraka „rośliną życia” lub „korzeniem 
marala” od nazwy azjatyckiego podgatunku jelenia, dla którego jest ulubionym poży-
wieniem. Maral żyjąc w ekstremalnych warunkach wykazuje dużą siłę i wytrzymałość. 
Właściwości lecznicze wykorzystywane były przez tubylców od stuleci a według ich 
podań korzeń szczodraka, który na przestrzeni stuleci rosnąc w ekstremalnych warun-
kach wegetacji wykształcił w sobie substancje określane mianem adaptogenów, czyli 
uniwersalną własną odporność a człowieka dźwiga z 14 chorób i napełnia go młodo-
ścią. Warto dodać, że niektórzy badacze podbojów Dżyngis-chana  uważali, że dzięki 
obecności szczodraka w menu wojowników i koni, byli oni zdolni do wielkiego wysiłku 
i szybkiego przemieszczania się na duże odległości.

bp

Szczodrak 
krokoszowaty

 Polską tradycją adwentową są msze roratnie. Odprawiane były na naszych ziemiach już 
od XIII wieku. Rozpoczynały się o świcie, gdyż czas ten miał symboliczne znaczenie. Zaczy-
nając modlitwy przed wschodem słońca wierni okazywali gotowość na przyjście Zbawiciela. 
Współcześnie w nielicznych polskich kościołach zwyczaj ten został utrzymany, w pozostałych 
przypadkach roraty przeniesiono na godziny popołudniowe. Podczas mszy roratniej na oł-
tarzu powinno palić się siedem świec (roratnic), symbolizujących siedem stanów. Zwyczaj 
zapalania świec w czasie mszy rozpoczął w Poznaniu Przemysł II. Pierwszą świecę zapalał 
król mówiąc: „Gotów jestem na Sąd  Boży”, drugą biskup, trzecią senator świecki, czwartą 
ziemianin, piątą rycerz, szóstą mieszczanin i siódmą chłop, a każdy powtarzał te same słowa, 
które padły z ust królewskich. Dzisiaj takich deklaracji nikt już publicznie nie składa, a na 
roraty uczęszczają głównie dzieci, zachęcane przez księży drobnymi upominkami. 

dr Izabela Chudzyńska
etnolog, antropolog jedzenia

Szczodrak krokoszowaty (Rhaponticum carthamoides) lub leuzea krokoszowata jest 
wieloletnią rośliną należącą do rodziny astrowatych, która w stanie dzikim rośnie nawet 
do 100 lat. Występuje w stanie naturalnym głównie w rejonach górskich powyżej 1500 m 
n.p.m. na Syberii (góry Sajany, Ałtaj), w Azji Środkowej i północnej Mongolii. Co roku 
na wiosnę wyrasta rozeta o dużych pierzastosiecznych liściach o średnicy około 100 cm, 
z której wyrasta nierozgałęziona, owłosiona łodyga osiągającą 1,8 m wysokości. Liście na 
niej są skrętoległe, głęboko wcinane w kształcie eliptycznym. Kwiaty zebrane na szczycie 
łodygi w formie dużego koszyczka o kulistym kształcie w kolorze purpurowo-liliowym 
pojawiają się w drugim roku życia rośliny od czerwca do sierpnia. Mają one miłą woń 
i wabią zapylające ich owady a to sprawia, że szczodrak jest rośliną miododajną. Kłą-
cze ma zgrubiałe, zdrewniałe do 3 cm średnicy, z których wyrastają cienkie korzenie o 
przypominającym żywicę zapachu. Chociaż jest typową rośliną górską, uprawia się ją 
także na niżu, nie tylko w Rosji ale w Rumunii na Słowacji, a także w Polsce. Uprawiany 
Szczodrak krokoszowaty może rosnąć na tym samym miejscu do 8–15 lat a glebę przy-
gotowuje się tak jak dla roślin okopowych wysiewając nasiona wprost do gruntu wczesną 
wiosną lub jesienią. Ziele zbiera się dla zwierząt domowych i dodaje do pasz i kiszonek 
a nasiona na początku rozwinięcia się puchu kielichowego. Surowcem zielarskim jest 
cała roślina, ale najbardziej jej podziemne części. Kłącze i korzenie zbiera się późną 
jesienią w końcu trzeciego roku uprawy. Oczyszczone z ziemi, umyte i pokrojone suszy 
się w temperaturze 30-40 stopni C a można je przechowywać nawet 3 lata bez utraty ak-
tywności biologicznej. Liście rozetowe zbiera się w całym okresie wegetacyjnym a liście 
z pędów kwiatowych w okresie kwitnienia.

Wzmacnia odporność, zatrzymuje młodość

Łyżeczkę rozdrobnionego kłącza gotujemy 7-10 minut w litrze wody. Odstawiamy na 30 minut. Pi-
jemy 2 razy dziennie po szklance płynu przed jedzeniem. Natomiast odwar gotujemy 30 minut i od-
stawiamy na 4 godziny a pijemy po 1 łyżce 3 razy dziennie przed jedzeniem jako środek pobudzający 
przy fi zycznym i umysłowym zmęczeniu. 

Był czasem 
wstrzemięźliwości
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„Nowiny Nyskie” - Jeszcze 
kilkanaście lat temu niewiele 
osób wiedziało czym zajmuje 
się barista. Dzisiaj ta profesja 
jest bardzo znana...

- Tak. To bardzo popular-
na profesja. Barista po włosku 
znaczy „barman”. Kiedy temat 
kawy zaczął eskalować - po 
tym jak włoski standard kawy 
opanował świat - oddzielono 
barmana od baristy, bo miałby 
zbyt duży zakres obowiązków.

- Obecnie profesjonalny 
barista nie ma problemów ze 
znalezieniem pracy. Polacy 
coraz częściej piją kawę poza 
domem - w kawiarniach...

- Tak. Jest coraz więcej ka-
wiarni, ale hotele i restauracje 
chcą poszerzać swoją ofertę 
właśnie o takie usługi. Baristów 
jest mało, a rynek jest bardzo 
otwarty.

- Jaką kawę najbardziej 
Pan lubi?

- To jest tak jakbym zapytał, 
które perfumy lubi pani naj-
bardziej - mogą pani pasować 
takie, a komuś o zupełnie innej 
nucie. Dla mnie najbardziej 
odpowiednia jest mieszanka 
- 80 proc. arabiki do 20 proc. 
robusty. 

- Bez cukru, bez mleka?
- Bez cukru, czasem z mle-

kiem. Najlepszą formą picia 
kawy - jeśli mówimy o włoskim 
standardzie parzenia - jest 
oczywiście espresso.

- Podana ze szklanką 
wody...

- Jak najbardziej z wodą. 
Proszę zauważyć, ze Włosi wie-
dzieli, że aby w czymś zasma-
kować w 100 proc. należy do-

kładnie przepłukać jamę ustną. 
Mamy do tego analogię na Ślą-
sku, gdzie przed zasadniczym 
posiłkiem „zapychamy” sobie 
kanaliki smakowe ciastem. 

- Czy kobiety i mężczyźni 
różnią się kawowymi upodoba-
niami?

- Wydaje mi się, że kobie-
ty wolą delikatniejsze kawy, z 
udziałem mleka, czasami bitej 
śmietany, z syropami smako-
wymi...

- I koniecznie ze wzorkiem 
na powierzchni fi liżanki...

- O tak (śmiech). Panowie 
preferują zaś kawy z udziałem 
alkoholu, przypraw typu kar-
damon, cynamon, czyli właśnie 
espresso. 

- Czy rynek kawowy rozwi-
ja się w Polsce?

- Bardzo się rozwija. Mó-
wię tutaj o sferze profesjonal-
nej. Najlepszym przykładem 
jeśli chodzi o „kawowy” roz-
wój Polski jest zdobycie w tym 
roku tytułu Mistrzyni Świata 
Baristów przez naszą rodacz-
kę Agnieszkę Rojewską. 

- Ile rodzajów kaw mógłby 
pan wymienić jednym tchem?

- Myślę, że ok. 20. Pro-
szę mi wierzyć, że o samym 
espresso można przeprowa-
dzić pięciogodzinny wykład. 
Coraz rzadziej funkcjonuje 
nazewnictwo typu „kawa czar-
na”, czy „kawa biała”, bo cze-
goś takiego po prostu nie ma.

- A jakie rodzaje są naj-
mniej popularne? 

- Rzadko podawana jest u 
nas kawa risteretto, bo jest... 
jeszcze mniejsza niż espresso. 
To praktycznie jeden łyk. Po-
lacy przecież nie lubią płacić 
dużo za coś, czego jest bardzo 
mało. Dlatego wolimy większe 
kawy z udziałem mleka czy 
wrzątku, a tymczasem kawa ri-
steretto ma wielkość naparst-
ka i kosztuje ok. 8 zł. Jest bar-

dziej intensywna niż espresso, 
gdyż jest parzona z tej samej 
ilości kawy, ale z połowy porcji 
wody.

W naszej rozmowie często 
pojawia się pojęcie espresso i 
chciałem zaznaczyć, że to sło-
wo oznacza „wyrazisty w sma-
ku”, ale nie bogaty w kofeinę. 
Istnieje proces chemiczny 
odciągania kofeiny. Jeśli ktoś 
nie może mieć tej substancji w 
swoim organizmie to nadeszły 
takie czasy, że może się napić 
kawy bez kofeiny. Ale oczywi-
ście duża część ludzi powie, że 
kawa bez kofeiny to tak jak 
piwo bez alkoholu.

Piętnaście lat pracowałem 
w hotelach, restauracjach w 
całej Polsce i zauważyłem, że 
często ktoś płacąc za kawę 
- zanim ją wypił - robił jej 
zdjęcie. Jeśli ktoś czerpie sa-
tysfakcję z serwowania takiej 
kawy, poszerza swoją wiedzę, 
to wtedy można się zakochać 
w swojej pracy, a to jest jedna z 
najważniejszych spraw w życiu 
- kochać to co się robi. 

- Jaką najdroższą kawę 
zaserwował Pan swoim go-
ściom?

- Miałem kiedyś przyjem-
ność pracy na kawie Blue Mo-
untain, która kosztuje 600 zł 
za kilogram. 

- A co Pan myśli o kon-
trowersyjnej kawie Kopi Lu-
wak....

- Ta kawa powstaje po-
przez zjedzenie ziaren przez 
koty drzewne w Azji. W ich 
żołądku ulega fermentacji 
osłonka, a ziarna są wydala-
ne a następnie zbierane przez 
ludzi, czyszczone i wypalane. 
Filiżanka takiej kawy kosz-
tuje ok. 20 euro. Sam jej nie 
piłem, ale słyszałem, że jest to 
raczej punkt do odhaczenia: 
„piłem”, a walory są przere-
klamowane.

- Czyli kawa może być też 
snobistycznym napojem? 

- Tak, ale to jest moje pry-

watne zdanie. Jeśli chodzi o 
ziarna najwyższej próby to rze-
czywiście taka kawa jak Blue 
Mountain i Panama popraw-
nie przygotowane potrafi ą od-
dać całe swoje bogactwo. 

- Czy kupuje Pan kawę w 
zwykłych sklepach, czy tylko 
i wyłącznie w specjalistycz-
nych? 

- Czasami marketing 
potrafi  zrobić tak, że sprze-
dawana kawa, która nie do 
końca spełnia wymogi, a 
jest w ładnym opakowaniu i 
dobrze zareklamowana, jest 
gorsza od takiej, która ma 
słaby marketing, ale ziarno 
jest dobrej jakości. Nie chcę 
tutaj rzucać nazwami, ale 
są kawy w supermarketach, 
które kosztują czasami dwa 
razy mniej niż popularne 
marki, a są od nich lepsze. 
Jeżeli chcemy jednak kupić 
naprawdę dobrą kawę to 
warto kupować przez inter-

net na stronach oferujących 
stricte kawę. 

- I oczywiście musi być ziar-
nista - zmielona bezpośrednio 
przed zaparzeniem?

- Oczywiście. Charakter 
smaku i aromatu kawy zmielo-
nej długo przed podaniem ni-
gdy już nie będzie taki jak świe-
żo zmielonej. Kiedy mielimy 
kawę ona jest wilgotna, „poci 
się”, a ta zmielona - nawet her-
metycznie zamknięta - już jest 
tego pozbawiona.

Specjalistyczny instytut 
badawczy przeprowadził testy 
najbardziej aromatycznych i 
bogatych w walory smakowo 
- zapachowe produktów. Nie-
gdyś za króla tego „rankingu” 
uważano wino czerwone, które 
miało 700 nut zapachowo - 
smakowych. Po zbadaniu kawy 
okazało się, że ma ich... 1100.

- Dziękuję za rozmowę.
Rozmawiała 

Agnieszka Groń

„Poczytaj ze mną” 49/2019

Imię i nazwisko

Adres

Wyrażam zgodę na przetwarzanie moich danych osobowych i wizerunku 
zgodnie z REGULAMINEM KONKURSÓW I PLEBISCYTÓW 
„NOWIN NYSKICH” (www.nowinynyskie.com.pl)

Poczytaj ze mną

Zachęcamy do wzięcia udziału w konkur-
sie naszych najmłodszych czytelników 
Wystarczy wypełnić kupon i wysłać do 

naszej redakcji a wśród nadesłanych zgło-
szeń rozlosujemy prezentowaną książkę.         

Sponsorem konkursu jest 
Wydawnictwo RM

Nagrodę otrzymuje Zuzia Nowak z Nysy.  Po odbiór zapraszamy do redakcji.

Rozstrzygnięcie konkursu – kupon nr 47/2019.

Wydarzenie: Szkoła wypełniła się zapachem 
aromatycznego napoju

Kawa w roli głównej
W Zespole Szkół Ekonomicznych w Nysie odbyły się warsztaty baristyczne w ramach cyklu zajęć z 
ciekawymi ludźmi pn. „W życiu ważna jest pasja”. Zajęcia poprowadził Ryszard Kuczera pracujący w 
tym zawodzie od kilkunastu lat, a całość zorganizowała Barbara Maroszek, nauczyciel przedmio-
tów zawodowych. W warsztatach wzięli udział głównie uczniowie klas technikum hotelarstwa.

Uczniowie mieli okazję 
nie tylko poznać teorię zwią-
zaną z kawą (jej gatunkami, 
sposobami rozróżniania, pa-
rzenia i profesjonalnym sprzę-
tem), ale także sami wziąć 
udział w zajęciach praktycz-

nych. Oczywiście dużym zain-
teresowaniem cieszył się latte 
art polegający na wykonywa-
niu efektownych wzorów na 
powierzchni kawy. Po zakoń-
czeniu warsztatów uczniowie 
zdobyli także certyfi katy.

 Zajęcia z baristą były po-
łączone z „Dniami Kawy” w 
ZSE, podczas których wszyst-
kim chętnym była serwowana 
kawa i ciasteczka z „Cukrów 
Nyskich”. Przy kawie i słody-
czach można było obejrzeć 

m.in. młynki z różnych okre-
sów i wystawę produktów „ka-
wowych”, np. kosmetyków, 
czy ręcznych młynków, które 
mają po kilkadziesiąt lat. 

ag

Wywiad: - Najlepszym przykładem jeśli chodzi o „kawowy” rozwój Polski jest zdobycie w tym 
roku tytułu Mistrzyni Świata Baristów przez naszą rodaczkę Agnieszkę Rojewską. 

Rozmowa z baristą Ryszardem Kuczerą

N ki ” J B k b l k ? C k k i d i j i t iż t d i J śli h d i t t h f j h

mowa z baristą RRyszardem Kuczerą

O espresso można mówić pięć godzin

Małgorzata 
Strękowska-Zaremba

Jan III Sobieski 
Afera w Wilanowie

Uczniowie Zespołu Szkół Ekonomicznych w Nysie, którzy wzięli udział 
w zajęciach baristycznych wraz z prowadzącym Ryszardem Kuczerą

W nauce najważniejsza jest praktyka. Każdy uczeń mógł 
więc samodzielnie przyrządzić kawę

– oczywiście pod okiem profesjonalisty
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Wicelider na kolanach
I liga            Siatkówka

1. Stal Nysa 12 35 36:6

2. LUK Politechnika Lublin 12 24 28:20

3. APP Krispol Września 12 22 28:19

4. MCKiS Jaworzno 12 21 27:20

5. ZAKSA Strzelce Opolskie 12 21 26:19

6. Lechia Tomaszów Mazowiecki 12 21 27:21

7. BBTS Bielsko-Biała 12 19 24:22

8. Gwardia Wrocław 12 19 24:23

9. Mickiewicz Kluczbork 12 19 21:22

10. AZS AGH Kraków 12 15 21:26

11. Exact Norwid Częstochowa 11 11 15:26

12. KPS Siedlce 12 10 14:28

13. Chrobry Głogów 11 9 13:29

14. SMS PZPS Spała 12 3 12:35

SMS PZPS Spała - LUK Politechnika Lublin   

 0 : 3 (17 : 25, 23 : 25, 21 : 25)

Stal Nysa - ZAKSA Strzelce Opolskie   

 3 : 0 (25 : 19, 25 : 19, 25 : 18)

APP Krispol Września - Mickiewicz Kluczbork   

 3 : 0 (26 : 24, 25 : 18, 25 : 21)

Lechia Tomaszów Mazowiecki - AZS AGH Kra-

ków 3 : 1 (27 : 25, 25 : 17, 23 : 25, 25 : 18)

BBTS Bielsko-Biała - Chrobry Głogów   

 3 : 0 (25 : 18, 25 : 16, 25 : 18)

Norwid Częstochowa - MCKiS Jaworzno   

 0 : 3 (17 : 25, 21 : 25, 17 : 25)

KPS Siedlce - Gwardia Wrocław

 3 : 0 (32 : 30, 25 : 18, 25 : 21)

I liga mężczyzn

Stal Nysa - ZAKSA Strzelce Opolskie
            3 : 0 (25 : 19, 25 : 19, 25 : 18)

STAL NYSA: Maciej Zajder, Bartosz Bućko, Moustapha M’Baye, 
Bartosz Krzysiek, Patryk Szczurek, Łukasz Łapszyński - Mateusz 
Czunkiewicz (libero) oraz Łukasz Kaczorowski, Damian Dobosz, 
Sebastian Matula, I trener Krzysztof Stelmach, II trener Wojciech 
Janas.
ZAKSA STRZELCE OPOLSKIE: Maciej Walczak, Łukasz Wala-
wander, Maciej Wóz, Markus Kosian, Krzysztof Zapłacki, Grzegorz 
Wójtowicz - Damian Pilichowski (libero) oraz Mateusz Łysikowski, 
Ernest Kaciczak, Patryk Foltynowicz (libero), I trener Roland Dem-
bończyk, II trener Szymon Szlendak.

Spotkanie sędziowali: Marcin Rek i Michał Malinowski.

Stal Nysa - ZAKSA Strzelce Opolskie 3:0. Grzegorz Wójtowicz w starciu z 
potrójnym blokiem nyskiego zespołu.

    Siatkarze Stali Nysa wygrali 
dwunasty ligowy mecz z rzędu. 
W 12. kolejce pokonali w der-
bach województwa 3:0 ZAKSĘ 
Strzelce Opolskie. Przyjezdni w 
żadnej z trzech rozegranych par-
tii nie zdołali przekroczyć barie-
ry 20 punktów.
    Obie drużyny bardzo dobrze 
weszły w mecz (2:2) i utrzymywa-
ły grę punkt za punkt do stanu 
6:6. Od tego momentu Stal Nysa 
zaczęla rywalowi odjeżdżać. Przy 
stanie 9:7 dla gospodarzy na za-
grywkę udał się Maciej Zajder i 
dołożył kolejne dwa punkty dla 
swojego zespołu. Przy stanie 11:7 
trener gości - Roland Demboń-
czyk poprosił o pierwszą przy-
sługującą mu przerwę. Po prze-
rwie Stalowcy ponownie zdobyli 
punkt, ale zawodnicy ze Strzelec 
Opolskich nie odpuszczali i pró-
bowali gonić wynik. Doprowa-
dzili nawet rezultat spotkania do 
stanu 14:11. Odpowiedź naszej 

drużyny była jednak natych-
miastowa. Stalowcy powiększyli 
swoją oprzewagę do czterech 
punktów (17:13), a chwilę póź-
niej do sześciu (20:14). W tym 
momencie o drugi czas poprosił 
trener Dembończyk. Tym razem 
skutecznie bowiem ZAKSA zdo-
była dwa punkty z rzędu. Przy 
stanie 24:19 asem serwisowym 
popisał się środkowy naszej dru-
żyny Moustapha M’Baye, a seta 
zakończył skutecznym atakiem 
Damian Dobosz (25:19).
     Początek drugiego seta był 
bardzo wyrównany (5:5, 8:8). 
Przy stanie 9:10 o pierwszy czas 
w tym meczu poprosił trener 
Stali Nysa - Krzysztof Stelmach. 
Po regulaminowej przerwie go-
ście zdobyli trzy punkty z rzę-
du, obejmując wysokie prowa-
dzenie (9:12). Stalowcy niemal 
natychmiast odrobili wszystkie 
straty, doprowadzając rezultat 
spotkania do remisu. Od tego 

momentu drużyny grały punkt 
za punkt (16:16). Pierwsi złapa-
li wiatr w żagle nasi zawodnicy 
i Stal wyszła na dwupunktowe 
prowadzenie (18:16). Przy stanie 
19:17 o regulaminową przerwę 
poprosił trener ZAKSY - Ro-
land Dembończyk. Po przerwie 
w aut zaatakował Bartosz Krzy-
siek (19:18), ale chwilę później 
za sprawą efektownego ataku 
ze środka w wykonaniu Macieja 
Zajdera gospodarze znów wyszli 
na dwupunktowe prowadzenie, 
a kolejny punkt dołożyli grając 
blokiem. Przy stanie 22:19 trener 
ZAKSY - Roland Dembończyk 
zmuszony był wziąć drugi już 
czas w tym secie. Nie to jednak 
przyjezdnej drużynie nie dało, a 
to dlatego, że nasz podstawowy 

Stal Nysa - ZAKSA Strzelce Opolskie 3:0. Dynamiczny atak ze środka Mousta-
phy M’Baye.

    W dzisiejszym numerze aktual-
ne wyniki SMS-owe plebiscytu na 
najpopularniejszych sportowców i 
trenerów 2019 roku.
    W kategorii szkoły podstawowe 
prowadzi Kacper Chuchla. Kacper 
trenuje brazylijskie jiu jitsu w klu-
bie z Otmuchowa, a jego trenerem 
jest Jarosław Chmiel. Na drugim i 
trzecim miejscu plasują się piłka-
rze - Michał Szczotka i Filip Bra-
niewski.
    W kategorii sportowiec młodzie-
żowiec na prowadzeniu siatkarz 
Simon Wałach. Tuż za jego pleca-
mi specjalista od crosfi tu Kamil 
Wilczek. Trzecią lokatę zajmuje 
kolejny siatkarz Dominik Odwrot.
    W kategorii sportowiec na me-
dalowym podium wyłacznie piłka-
rze. Prowadzi Bartłomiej Seredyń-
ski, drugie miejsce zajmuje Maciej 
Pisula, a trzecie Paweł Masternak.
    W kategorii trener prowadzi 
szkoleniowiec juniorów Polonii 
Nysa - Tomasz Nowak.

Szkoły podstawowe
Kacper Chuchla 36 głosów
Michał Szczotka 35 głosów
Filip Braniewski 31 głosów
Wiktor Galla 25 głosów
Jakub Masternak 16 głosów
Michał Kaczmarek 15 głosów
Mateusz Wawrejko 15 głosów
Dominik Czak 13 głosów
Szymon Dąbrowski 13 głosów
Jakub Toczek 9 głosów
Michał Lichwa 5 głosów
Wiktor Lichwa 5 głosów
Błażej Cholewa 5 głosów
Karolina Jałoszyńska 4 głosy
Wojciech Ludwa 4 głosy
Marta Opałka 3 głosy
Patrycja Jałoszyńska 3 głosy
Jakub Gabryliszyn 2 głosy
Emilia Śliwińska 1 głos
Jakub Kurowski 1 głos

Sportowcy młodzieżowcy
Simon Wałach 35 głosów
Kamil Wilczek 31 głosów
Dominik Odwrot 25 głosów
Filip Pęcherczyk 15 głosów
Dominik Zych 13 głosów
Alan Wolak 8 głosów
Agnieszka Dudek 1 głos
Julia Dudek 1 głos

Sportowcy
Bartłomiej Seredyński 31 głosów
Maciej Pisula 19 głosów
Paweł Masternak 14 głosów
Barbara Jadach 11 głosów
Dawid Trojak 9 głosów
Jarosław Czak 7 głosów
Anna Kołodziej 5 głosów
Alan Majerski 2 głosy
Paweł Lepak 1 głos

Trenerzy
Tomasz Nowak 7 głosów
Paula Kwiczala 2 głosy
Wojciech Fułat 1 głos

Wasz Koala

Plebiscytowe SMS-y

atakujący - Bartosz Krzysiek na 
zagrywce nie zwalniał ręki i za-
kończył seta numer dwa punkto-
wą zagrywką (25:19).
    Trzecią partię spotkania lepiej 
otworzyła drużyna gospodarzy 
(3:1), ale goście nie zamierza-
li tak łatwo oddać wyniku i po 
punktowym bloku zbliżyli się do 
Stali na jedno oczko (4:3). Od 
tej pory gra toczyła się punkt za 
punkt. Pierwsi zaatakowali Sta-
lowcy, obejmujac trzypunktowe 
prowadzenie (10:7). ZAKSA 
Strzelce Opolskie nie zamierza-
ła jednak odpuścić i zawzięcie 
goniła wynik (11:10). Przy stanie 
15:12 o pierwszą przerwę w tej 
partii poprosił trener ZAKSY 
- Roland Dembończyk. Po prze-
rwie to jednak nasi zawodnicy 
zapunktowali, a konkretnie to 
Bartosz Krzysiek. Stal objęła 
więc czteropunktowe prowa-
dzenie. Stalowcy dominowali w 
każdym elemencie siatkarskiego 
rzemiosła. Przy stanie 19:13 tre-

ner ZAKSY - Roland Demboń-
czyk  sięgnął po ostatnią przy-
sługującą mu przerwę, próbując 
ratować jeszcze wynik. Siatkarze 
ze Strzelec Opolskich próbowali 
jeszcze gonić wynik (21:16), ale 
żółto-niebiescy nie pozwolili 
im zbliżyć się na mniej niż pięć 
punktów. Nieźle wprowadził się 
na boisko Sebastian Matula i to 
po jego asie serwisowym gospo-
darze byli już tylko dwie piłki od 
dwunastego zwycięstwa w lidze. 
Seta zakończyła zepsuta zagryw-
ka Macieja Woza (25:18).
     Wszystko wskazuje na to, że 
Stal w sezonie zasadniczym nie 
przegra meczu. Co się jednak 
wydarzy w play offach - nikt nie 
jest w stanie przewidzieć.

Krzysztof Centner
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1. Zagłębie Sosnowiec 6 12 433:30

2. Chrobry Basket Głuchołazy 6 11 197:88

3. Dwójka Kamienica Polska 6 7 30:254

4. Pogoń Ruda Sląska 4 6 154:141

5. Gwarek Pawłowice 4 6 81:94

6. MOSM Bytom 4 4 30:236

7. MKS MOS Katowice 4 3 53:135

Zagłębie Sosnowiec - Dwójka Kamienica Polska

 58 : 0 (17 : 0, 18 : 0, 9 : 0, 14 : 0)

Dwójka Kamienica Polska - Chrobry Basket Głu-

chołazy 0 : 44 (0 : 10, 0 : 16, 0 : 14, 0 : 4)

Zagłębie Sosnowiec - Chrobry Basket Głuchołazy

 45 : 6 (9 : 0, 10 : 2, 15 : 2, 11 : 2)

Kobiety U-12

1. Piłsudczyk Brzeg 7 12 446:391

2. Olimpia Wodzisław Śląski 5 10 351:221

3. Chrobry Basket Głuchołazy 5 7 245:292

4. RMKS Rybnik 5 7 313:361

5. ŻAK Żory 6 6 329:419

ŻAK Żory - Olimpia Wodzisław Śląski

 (mecz odbędzie się 3.12.2019)

Piłsudczyk Brzeg - RMKS Rybnik

 68 : 45 (12 : 12, 18 : 10, 22 : 6, 16 : 17)

Chrobry Basket Głuchołazy - pauza

Kobiety U-13

Cztery złote medale Anny Kołodziej
Taniec orientalny

Podczas uroczystej gali z największymi gwiazdami tańca orientalnego na świecie. Stoją od lewej:  Patrycja Marzec, Nata-
lia Yaroshenko, Dariya Mitskevich, Elena Bashakova, Anna Kołodziej i  Irina Pereklo.

1. Chrobry Basket Głuchołazy 6 10 435:254

2. MKS MOS Katowice 6 10 479:324

3. Zagłębie Sosnowiec 5 9 384:259

4. Stal Brzeg 6 8 322:381

5. UKS SP 27 Katowice 5 5 138:540

Stal Brzeg - Zagłębie Sosnowiec

 48 : 71 (9 : 21, 16 : 16, 10 : 18, 13 : 16)

Chrobry Basket Głuchołazy - UKS SP 27 Katowi-

ce 93 : 23 (32 : 3, 26 : 6, 12 : 7, 23 : 7)

MKS MOS Katowice - pauza

W spotkaniu zaległym: 
Stal Brzeg - UKS SP 27 Katowice

 (mecz odbędzie się 2.12.2019)

Kobiety U-14

1. Jedynka Niemodlin 4 7 176:89 

2. MOSM II Tychy 4 6 76:106

3. KŚ AZS Kuźnica Katowice 4 5 40:131

4. MKKS II Rybnik 2 4 82:29

5. Basket Hills Bielsko-Biała 2 4 78:49

6. MOSM Bytom 2 2 16:37

7. MCKiS Jaworzno 2 2 52:79

MCKiS Jaworzno - Basket Hills Bielsko-Biała   

 20 : 41 (0 : 12, 4 : 11, 12 : 4, 4 : 14)

Basket Hills Bielsko-Biała - Jedynka Niemodlin   

 37 : 29 (10 : 8, 6 : 0, 8 : 6, 13 : 15)

MCKiS Jaworzno - Jedynka Niemodlin 

 32 : 38 (12 : 15, 2 : 2, 10 : 12, 8 : 9)

Mężczyźni U-12

1. Olimpia Wodzisław Śląski 6 11 508:279

2. ISWJ Wisła 6 11 426:400

3. MKS MOS Katowice 5 10 443:146

4. Stal Brzeg 6 10 282:325

5. Chrobry Basket Głuchołazy 6 9 316:308

6. Pogoń Ruda Sląska 7 9 315:485

7. MOSM Bytom 6 8 315:444

8. MKS MOS II Katowice 6 7 318:426

9. MKS Strzelce Opolskie 6 6 334:444

MKS Strzelce Opolskie - MKS MOS Katowice

 (mecz odbędzie się 9.12.2019)

Stal Brzeg - Pogoń Ruda Śląska

 47 : 46 (11 : 14, 10 : 10, 12 : 19, 14 : 3)

Olimpia Wodzisław Śląski - MOSM Bytom

 97 : 42 (22 : 7, 15 : 15, 30 : 11, 30 : 9)

MKS MOS II Katowice - ISWJ Wisła

 60 : 81 (10 : 24, 14 : 17, 20 : 18, 16 : 22)

Chrobry Basket Głuchołazy - pauza

Kobiety U-16

1. MOSM Bytom 1 2 103:60

2. Stela Cieszyn 1 2 87:53

3. MKKS Rybnik 1 2 74:59

4. MKS MOS Katowice 1 2 56:49

5. Jedynka Niemodlin 1 1 49:56

6. MKS Wodzisław Śląski 1 1 59:74

7. MKS Dąbrowa Górnicza 1 1 53:87

8. MOSM Tychy 1 1 60:103

MKKS Rybnik - MKS Wodzisław Śląski

 74 : 59 (21 : 15, 8 : 14, 28 : 14, 17 : 16)

MKS Dąbrowa Górnicza - Stela Cieszyn

 53 : 87 (16 : 28, 13 : 26, 13 : 16, 11 : 17)

MKS MOS Katowice - Jedynka Niemodlin

 56 : 49 (12 : 9, 13 : 9, 16 : 16, 15 : 15)

MOSM Bytom - MOSM Tychy

 103 : 60 (30 : 12, 22 : 20, 27 : 9, 24 : 19)

Mężczyźni U-14

1. GTK Gliwice 8 14 726:499

2. MOSM Bytom 8 14 738:577

3. MKKS Rybnik 7 12 653:491

4. Mickiewicz 27 Katowice 6 9 434:445

5. MKS II Dąbrowa Górnicza 6 9 464:530

6. KKS Tarnowskie Góry 8 9 527:707

7. MKS Otmuchów 8 8 532:825

KKS Tarnowskie Góry - Mickiewicz 27 Katowice

 76 : 85 (22 : 27, 19 : 16, 18 : 24, 17 : 18)

MKKS Rybnik - MKS Otmuchów

 102 : 49 (16 : 9, 36 : 10, 28 : 11, 22 : 19)

MOSM Bytom - GTK Gliwice

 67 : 81 (24 : 26, 11 : 20, 18 : 18, 14 : 17)

MKS II Dąbrowa Górnicza - pauza

Mężczyźni U-18

    Anna Kołodziej swoją przy-
godę z tańcem orientalnym roz-
poczęła jako amatorka w 2008 
roku. Dzisiaj jest już jedną z naj-
lepszych polskich tancerek.
    Swoją wielką klasę Ania poka-
zała na Międzynarodowym Tur-
nieju Tańca Orientalnego Dance 
Empire Festival 2019 w Dnieprze 
(Ukraina), który rozgrywany był 

w ramach Ligi Profesjonalnej 
Tańca Orientalnego.
     Ania w tych zawodach wywal-
czyła cztery złote medale. Dwa 
indywidualnie w konkurencji 
klasycznego tańca orientalnego 
i show oraz dwa w duecie z Ka-
tarzyn Urbaniak w tych samych 
konkurencjach. W związku z 
tym sukcesem postanowiliśmy 
przeprowadzić z naszą znakomi-
tą tancerką krótki wywiad.

Nowiny Nyskie - Zanim zapyta-

my o wrażenia z pobytu na Ukra-
inie. Wróćmy do początków, skąd 
takie zainteresowanie do tańca?
Anna Kołodziej - Jestem bardzo 
aktywną osobą. Kiedyś grałam w 
hokeja na trawie. Byłam nawet 
w reprezentacji Polski. Po za-
kończeniu kariery zawodniczej 
szukałam nowego sposobu na 
spędzanie wolnego czasu. Przez  

pewien czas chodziłam na aero-
bik, ale dopiero taniec orientalny 
spełnił moje wszystkie oczekiwa-
nia.
- Początki nie były jednak łatwe? 
Na sukcesy musiała Pani jednak 
poczekać.
- Oczywiście. Na początku chcia-
łam wyłącznie tańczyć i cieszyć 
się tym co robię. Później jednak 
zaczęłam się tym pasjonować, 
podglądać wielkich mistrzów i 
startować w turniejach.
- Teraz jest Pani jedną z najlep-

szych polskich tancerek w swojej 
kategorii wiekowej. To powód do 
satysfakcji?
- Oczywiście. Cały czas się do-
skonale i pnę się w górę w ran-
kingu tak ogólnopolskim, jak i 
światowym.
- Czy wyjazd na Ukrainę był ko-
lejnym szczebelkiem w drodze 
na najwyższy szczyt tanecznej 
góry doskonałości.
- Każdy start w turniejach poła-
czonych z warsztatami taneczny-

mi to kolejny duży krok w tym 
kierunku.
- Jeżdżąc jednak po całym świe-
cie trzeba mieć środki na ten cel. 
Jak z tym sobie Pani radzi?
- Nie ukrywam, że z tym jest 
problem. Wszelkie koszty pokry-
wam z własnego budżetu domo-
wego i gdyby nie wsparcie moje-
go męża i najbliższej rodziny to 
chyba musiałabym zrezygnować 
z mojej wielkiej pasji. Na szczę-

Rodzinne zdjęcie uczestników Międzynarodowego Turnieju Tańca Orientalnego Dance Empire Festival 2019 wykonane 
podczas rejsu statkiem po rzece Dniepr

    W Strzelcach Opolskich odby-
ły się Mistrzostwa Województwa 
w Szachach Szybkich.
    Ogromny sukces w tych za-

Pięć medali nyskiego Gekona
Mistrzostwa Województwa Opolskiego             Szachy

wodach odniósł klub szachowy z 
Nysy - Gekon. Podopieczni Kon-
rada Szcześniaka wywalczyli w 
tych mistrzostwach pięć medali. 
Marta Opałka, rywalizując w 
kategorii U-10 wywalczyła złoty 
medal. Złoto też wywalczył star-
tujący w kategorii wiekowej U-18 
- Paweł Kocierz. Srebro do Nysy 
przywiózł startujący w kategorii 
U-14 - Dominik Czak. Pozostałe 
dwa medale były koloru brązo-

Najlepsze zawodniczki w kategorii do lat 10. Pierwsza z lewej mistrzyni woje-
wództwa opolskiego - Marta Opałka. Pierwsza z prawej brązowa medalistka 
- Natalia Pietrzak.

wego, a zdobyli je startujący w 
kategorii wiekowej U-10 - Nata-

Dokończenie na str. 36

Dokończenie na str. 36
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1. NTSK Nysa 2 6 6:0

2. Light System Opole 1 3 3:0

3. PV Volley Krapkowice 1 0 0:3

4. Koniczyna Opole 2 0 0:6

Koniczyna Opole - Light System Opole

 0 : 3 (14 : 25, 21 : 25, 19 : 25)

NTSK Nysa - PV Volley Krapkowice

 3 : 0 (25 : 15, 25 : 7, 25 : 15)

III liga kobiet

1. ECO AZS Uni Opole 2 6 6:2

2. MGOKiS Praszka 2 3 4:4

2. Sukces Komprachcice 2 3 4:4 

4. NTSK Nysa 2 0 2:6

NTSK Nysa - Sukces Komprachcice

 1 : 3 (17 : 25, 25 : 23, 20 : 25, 17 : 25)

MGOKiS Praszka - ECO AZS Uni Opole

 1 : 3 (25 : 22, 30 : 32, 20 : 25, 21 : 25)

Liga Wojewódzka
Juniorek

1. ECO AZS Uni Opole 4 12 12:0

2. Sukces Komprachcice 5 9 10:7

3. NTSK Nysa 4 6 7:8

4. Sparta Paczków 5 0 1:15

Sparta Paczków - ECO AZS Uni Opole

 0 : 3 (18 : 25, 14 : 25, 14 : 25)

Sukces Komprachcice - NTSK Nysa

 3 : 1 (23 : 25, 25 : 19, 25 : 20, 25 : 17)

W spotkaniu rozegranym awansem:
Sukces Komprachcice - Sparta Paczków

 3 : 0 (25 : 21, 25 : 20, 25 : 20)

Liga Wojewódzka
Kadetek

1. AZS PWSZ Nysa 4 12 12:0

2. MMKS Kędzierzyn-Koźle 4 12 12:1

3. UKS Strzelce Opolskie 4 6 6:6

4. AMS Opole 4 4 6:10

5. MGOKiS Praszka 4 1 3:12

6. Mickiewicz Kluczbork 4 1 2:12

MMKS Kędzierzyn-Koźle - Start Namysłów

 3 : 1 (25 : 15, 25 : 17, 20 : 25, 25 : 15)

Liga Wojewódzka
Juniorów

AMS Opole - AZS PWSZ Nysa

 0 : 3 (9 : 25, 13 : 25, 10 : 25)

MGOKiS Praszka - MMKS Kędzierzyn-Koźle

 1 : 3 (21 : 25, 25 : 20, 22 : 25, 11 : 25)

UKS Strzelce Opolskie - Mickiewicz Kluczbork

 3 : 0 (25 : 15, 25 : 20, 25 : 11)

W spotkaniu zaległym:
MMKS Kędzierzyn-Koźle - AMS Opole 

 3 : 0 (25 : 16, 25 : 14, 25 : 9)

Liga Wojewódzka
Kadetów

1. AZS PWSZ Nysa 4 11 12:4

2. MMKS Kędzierzyn-Koźle 4 10 11:5

3. UKS Strzelce Opolskie 4 5 8:8

4. Mickiewicz Kluczbork 4 4 5:9

5. Start Namysłów 4 0 2:12

Wakmet Bodzanów - AZS PWSZ Nysa 

 (mecz odbędzie się 4.12.2019)

LZS Żywocice II - MOKSiR Zawadzkie 4 : 8

MGOK Gorzów Śląski - LUKS Nysa 10 : 0

KTS Kłodnica Kędzierzyn-Koźle - STS Gmina 

Strzelce Opolskie 8 : 5

LUKS MGOKSiR Korfantów - Odra II Kąty Opol-

skie 1 : 9

GUKS Byczyna - Lew Głubczyce 9 : 1

III liga

1. Odra II Kąty Opolskie 9 17 73:32

2. MGOK Gorzów Śląski 9 15 71:35

3. GUKS Byczyna 9 14 69:41

4. LZS Żywocice II 9 13 64:45

5. AZS PWSZ Nysa 8 10 56:39

6. MOKSiR Zawadzkie 9 10 58:47

7. Wakmet Bodzanów 8 7 49:50

8. STS Gmina Strzelce Opolskie 9 7 54:58

9. KTS Kędzierzyn-Koźle 9 5 47:64

10. LUKS MGOKSiR Korfantów 9 5 37:68

11. LUKS Nysa 9 3 36:70

12. Lew Głubczyce 9 0 12:80

Grom Szybowice - LZS Żywocice IV 8 : 4

LUKS Mańkowice Piątkowice - Orzeł Branice

 9 : 1

Wakmet II Bodzanów - Sokolik Niemodlin 8 : 5

STS Gmina II Strzelce Opolskie - AZS PWSZ II 

Nysa 6 : 8

LZS ISMe Zakrzów - pauza

Odra III Kąty Opolskie - pauza 

IV liga

1. LUKS Mańkowice Piątkowice 8 16 69:18

2. Grom Szybowice 7 14 57:21

3. Orzeł Branice 8 11 51:38

4. LZS Żywocice IV 8 9 52:43

5. LZS ISMe Zakrzów 7 7 42:40

6. AZS PWSZ II Nysa 7 6 36:43

7. Wakmet II Bodzanów 7 4 29:49

8. Odra III Kąty Opolskie 7 3 30:54

9. Sokolik Niemodlin 8 2 36:64

10. STS II Strzelce Opolskie 7 2 23:55

1. ECO AZS Uni Opole 4 8 8:0

1. ECO AZS Uni II Opole 4 8 8:0

3. MMKS Kędzierzyn-Koźle 4 7 6:2

3. Jedynka Kluczbork 4 7 6:2

5. NTSK Nysa 4 6 4:4

6. PV Volley Krapkowice 4 5 2:6

7. Jedynka Niemodlin 4 5 2:7

8. MMKS II Kędzierzyn-Koźle 4 4 1:8

9. Sukces Komprachcice 4 4 0:8

Sukces Komprachcice - ECO Uni Opole

 0 : 2 (11 : 25, 8 : 25)

ECO Uni Opole - MMKS Kędzierzyn-Koźle

 2 : 0 (25 : 19, 25 : 8)

MMKS Kędzierzyn-Koźle - Sukces Komprachcice

 2 : 0 (25 : 14, 25 : 11)

MMKS II Kędzierzyn-Koźle - ECO Uni II Opole

 0 : 2 (9 : 25, 6 : 25)

ECO Uni II Opole - NTSK Nysa

 2 : 0 (25 : 11, 27 : 25)

NTSK Nysa - MMKS II Kędzierzyn-Koźle

 2 : 0 (25 : 4, 25 : 14)

Jedynka Kluczbork - PV Volley Krapkowice

 2 : 0 (25 : 9, 25 : 23)

PV Volley Krapkowice - Jedynka Niemodlin

 2 : 0 (25 : 7, 25 : 17)

Jedynka Niemodlin - Jedynka Kluczbork

 0 : 2 (15 : 25, 13 : 25)

Liga Wojewódzka
Młodziczek

Cukrownik Chybie - JKTS Jastrzębie Zdrój 5 : 5

Skarbek Tarnowskie Góry - AZS PWSZ Nysa

 6 : 4 

AZS UE II Wrocław - Gorce Nowy Targ 9 : 1

PWSZ Zamość - AZS Politechnika Rzeszów 6 : 4 

AZS Politechnika Rzeszów - Cukrownik Chybie

 8 : 2

I liga kobiet

1. AZS UE II Wrocław 8 12 52:28

2. AZS Politechnika Rzeszów 7 10 41:29

3. JKTS Jastrzębie Zdrój 8 10 45:35

4. Skarbek Tarnowskie Góry 8 10 44:36

5. Bronowianka II Kraków 7 9 37:33

6. PWSZ Zamość 7 8 34:36

7. Gorce Nowy Targ 8 6 37:43

7. Cukrownik Chybie 8 6 37:43

9. IKTS Broń Radom 7 3 26:44

10. AZS PWSZ Nysa 8 2 27:53

1. Exact Śląsk II Wrocław  10 19 839:688

2. Sudety Jelenia Góra 10 19 876:744

3. BC Swiss Krono Żary 10 18 838:737

4. BC Obra Kościan  10 17 854:809

5. Hes BasketBall Wrocław 11 16 781:841

6. AZS Basket Nysa 10 15 708:719

7. Maximus Kąty Wrocławskie 9 14 708:723

8. Tarnovia Tarnowo Podgórne 10 14 798:820

9. Ogniwo Piratesports Szczecin 10 14 841:875

10. Kosz Pleszew 10 14 800:840

11. KKS Tarnowskie Góry 10 13 787:827

12. Stal II Ostrów Wielkopolski 10 11 782:896 

13. Röben Gimbasket Wrocław 9 10 579:663

BC Swiss Krono Żary - Hes BasketBall Wrocław

 94 : 68 (26 : 20, 23 : 24, 25 : 4, 20 : 20)

BC Slam Stal II Ostrów Wielkopolski - Sudety Je-

lenia Góra

 95 : 97 (16 : 34, 30 : 22, 28 : 12, 21 : 29)

BC Obra Kościan - Ogniwo Piratesports Szczecin

 104 : 84 (28 : 17, 11 : 28, 36 : 22, 29 : 17)

KKS Tarnowskie Góry - Tarnovia Basket Tarnowo 

Podgórne 82 : 61 (17 : 12, 25 : 16, 17 : 20, 23 : 13)

Kosz Pleszew - Exact Systems Śląsk II Wrocław

 77 : 86 (27 : 22, 16 : 20, 18 : 26, 16 : 18)

Röben Gimbasket Wrocław - Dijo Polkąty Maxi-

mus Kąty Wrocławskie 

 (mecz odbędzie się 11.12.2019)

AZS Basket Nysa - pauza

II liga mężczyzn

Cztery złote medale Anny Kołodziej
Taniec orientalny

ście mam wsparcie z ich strony i 
to pozwala mi na starty w turnie-
jach krajowych i międzynarodo-
wych. Na szczęście te najbardziej 
prestiżowe są na Ukrainie, a to 
nie jest jeszcze tak daleko.
- Patrząc na Pani coraz bardziej 
bogate stroje to aż boję się zapy-
tać o kolejne koszty związane z 
Pani wielką pasją?
- Tak to kolejny duży wydatek, 
ale jak się chce osiągać coraz 
większe sukcesy sportowe to 
niezbędna jest inwestycja także i 
nowe coraz efektowniejsze stro-
je.
- Wyjeżdżając jednak na zawody 
nie jest łatwo zabrać ze sobą tak 
dużej ilości strojów?
- Nie do końca. Jak mamy zawo-
dy w Polsce to nie ma z tym pro-
blemów, bowiem w samochodzie 
jest dużo miejsca. Gorzej jest jak 
lecimy na zagraniczne zawody 
samolotem. Wtedy trzeba dobrze 
przemyśleć co tak naprawdę wło-
żyć do walizki.
- Kierunek Ukraina to dobry kie-
runek dla tancerek specjalizują-
cych się w tańcu orientalnym?
- Zdecydowanie tak. Na Ukra-
inie są najlepsi na świecie in-
struktorzy tańca orientalnego. I 
to od nich najwięcej możemy się 
nauczyć. Dlatego z taką przyjem-
nością korzystam z wszelkich za-
proszeń na turnieje rozgrywane 
w tym kraju.
- Czy oprócz medali przywiozła 
Pani z Ukrainy do Polski jakieś 
dodatkowe nagrody?

- Nagród rzeczowych na takich 
zawodach z reguły nie ma i tak 
też było w tym przypadku. Przy-
wiozłam jednak coś zupełnie in-
nego, czyli pomysł na zupełnie 
nowy show.
- Może jakieś szczegóły?
- Nie chciałabym jednak za dużo 
zdradzać. Może tylko powiem, że 
będzie to w stylu hiszpańskim.
- Czy może nam Pani obiecać, że 
zobaczymy ten taniec na XXVI 
Balu Mistrzów Sportu?
- Nie mogę obiecać na sto pro-
cent, ale mogę zapewnić, że zro-
bię wszystko, żeby tak się stało.
- Czy jest Pani zadowolona z 
przyjęcia na Ukrainie?
- Oczywiście. Ukraińcy to bardzo 
sympatyczni ludzie. Szczegól-
nie miło nas pożegnali podczas 
uroczystej kolacji przygotowanej 
podczas rejsu statkiem po rzece 
Dniepr.
- Czy inne kobiety mogą także 

spróbować swoich sił w tańcu 
orientalnym. Czy są potrzebne 
do tego jakieś specjalne prefe-
rencje?
- Jeżeli ktoś chce tańczyć to za-
wsze może do mojej grupy do-
łączyć. I nie zależnie czy jest 
kobietą czy meżczyzną, czy jest 
szczupły czy otyły, czy jest niski 
czy wysoki. Wszystkich serdecz-
nie zapraszam na nasze zajęcia, 
które prowadzę w hali przy ulicy 
Głuchołaskiej w Nysie.
- Jak się z Panią skontaktować?
- Najlepiej wchodząc na facebo-
okową stronę nashita bellydance 
group.
- Gratulując sukcesu na Ukra-
inie dziękujemy za ten wywiad 
i powodzenia w kolejnych star-
tach.
- Również dziękuję i pozdrawiam 
wszystkich czytelników Nowin 
Nyskich.

Z Anną Kołodziej rozmawiał 
Krzysztof Centner

Anna Kołodziej podczas swojego turniejowego występu

Pięć medali nyskiego Gekona
Mistrzostwa Województwa Opolskiego             Szachy

lia  Pietrzak i Wiktor Galla.
     Nie były to jedyne medale 
wywalczone przez mieszkańców 
naszego miasta, bowiem brąz w 
kategorii wiekowej U-18 zdobył 
również zawodnik nie stowarzy-
szony w żadnym klubie - Domi-
nik Truty.

Kobiety U-10
1. Marta Opałka  Gekon Nysa 7.0 pkt.
2. Hanna Lisowska  Społem Opole 6.0 pkt.
3. Natalia Pietrzak  Gekon Nysa 5.0 pkt.

4. Aniela Niewiadomska  Leśnica 4.0 pkt.
5. Dagmara Niewiadomska  Leśnica 
 4.0 pkt.
6. Daria Panusch  Strzelec Strzelce Opol-
skie 3.0 pkt.

Mężczyźni U-10
1. Dawid Ogłaza  Rodło Opole 7.0 pkt.
2. Michał Różański Zawsze Razem
 6.0 pkt.

3. Wiktor Galla  Gekon Nysa 5.0 pkt.
4. Jakub Nowacki  Gekon Nysa 5.0 pkt.
5. Szymon Bielański  Caper Kędzierzyn-
Koźle 5.0 pkt.
6. Maxim Cedro  Opole 5.0 pkt.

Mężczyźni U-14
1. Grzegorz Panek  Rodło Opole 7.0 pkt.
2. Dominik Czak  Gekon Nysa 6.0 pkt.
3. Adam Bujak  Długomiłowice 5.0 pkt.

4. Marek Smętek  Caper Kędzierzyn-Koźle  
 4.5 pkt.
5. Łukasz Kiełbasa  Strzelec Strzelce Opol-
skie 4.5 pkt.
6. Bartosz Łukasik  Strzelec Strzelce Opol-
skie 4.5 pkt.

Mężczyźni U-18
1. Paweł Kocierz  Gekon Nysa 3.0 pkt.
2. Anatolij Syczewski  Strzelec Strzelce 

Opolskie 1.5 pkt.
3. Łukasz Hasterok  Strzelec Strzelce Opol-
skie 1.0 pkt.
3. Dominik Truty  Nysa 1.0 pkt.

Krzysztof Centner

Najlepsi zawodnicy w kategorii do lat 14. Pierwszy z prawej srebrny medalista 
mistrzostw województwa - Dominik Czak. Najlepsi zawodnicy w kategorii do 

lat 10. Pierwszy z prawej brązowy 
medalista mistrzostw województwa - 
Wiktor Galla.

Dokończenie ze str. 35

Dokończenie ze str. 35
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    W dzisiejszym numerze za-
mieszczamy ofi cjalną listę kan-
dydatów XXVI Plebiscytu na 
Najpopularniejszych Sportow-
ców i Trenerów 2019 roku.
    W tym roku w związku z re-
organizacją óswiaty plebiscyt 
podzielony jest na cztery katego-
rie - sportowiec szkół podstawo-
wych, sportowiec młodzieżowiec, 
sportowiec i trener. Od kilku lat 
można głosować tak wypełniając 
kupony zamieszczone w naszym 
tygodniku, jak i poprzez SMS-y.
Głosowanie tradycyjne polega na 
wypełnieniu całego kuponu wpi-
sując w odpowiednie pola numer
przyporządkowany poszczegól-
nej osobie (numery znajdują się 
przy nazwiskach). Podajemy 
przykład: jeśli chcesz zagłosować 
na Julię Burzyńską to w jedno 
z pól oznaczających sportowiec 
szkół podstawowych wpisuje-
my P-001 itd. Kupony wycięte 
z gazety muszą być wypełnione 
w całości, czyli muszą posiadać 
dwanaście numerów (po trzy w 
każdej kategorii), imię i nazwi-
sko nadawcy oraz jego numer te-
lefonu. Tak wypełnione kupony 
prosimy wysyłać do redakcji na 
adres - Redakcja Nowiny Nyskie, 
48-304 Nysa, ul. Prudnicka 3 (I 
piętro). Można też kupony do-
starczać osobiście w godzinach 
8.00-15.00. Termin przysyłania 
kuponów upływa z dniem 30 
marca 2020.
    Głosowanie za pomocą SMS-
ów jest o wiele prostsze, bowiem 
głosujemy tylko na jedną osobę. 
SMS-y należy wysyłać na numer 
telefonu 7148 wpisując w tele-
fonie - NN. (tutaj dużą literkę 
oznaczającą kategorię czyli P, G, 
M, S, lub T). (tutaj trzycyfrowy 
numer przyporządkowany danej 
osobie). Przykład jeśli głosuje-
my na Julię Burzyńską w telefon 
wpisujemy

NN.P.001
    Koszt jednego SMS-a to 1,23 
złotych (razem z VAT).
    Na Bal Mistrzów Sportu zo-
stanie zaproszonych 20 najpo-
pulrniejszych sportowców szkół 
podstawowych, 5 sportowców 
młodzieżowców, 5 sportowców i 
5 trenerów. Punktacja SMS-owa 
4 pkt. za SMS, punktacja na ku-
ponie 1 miejsce 3 pkt, drugie 2 
pkt, trzecie 1 pkt.

Sportowcy Szkół Podstawowych
(rocz. ur. 2005 i młodsi)

Brazylijskie Jiu Jitsu
Julia Burzyńska (P-001), Julia Czepiel 
(P-002), Kinga Czubaszek (P-003), 
Karina Florek (P-004), Kornelia Ka-
pała (P-005), Maja Mudrak (P-006), 
Amelia Pater (P-007), Natalia Pater 
(P-008), Błażej Cholewa (P-009), Kac-
per Chuchla (P-010), Przemysław Czu-
ba (P-011), Stanisław Fugel (P-012), 
Cezary Kilian (P-013), Bartosz Ko-
laszewski (P-014), Maciej Kowalski 
(P-015), Wojciech Ludwa (P-016), 
Fryderyk Parton (P-017), Herbert Par-
ton (P-018), Mikołaj Reguła (P-019), 
Kacper Rybacki (P-020), Jakub To-
czek (P-021)

Gimnastyka sportowa
Julia Dera (P-022), Bianka Drostek 
(P-023), Patrycja Grodzka (P-024), 
Oliwia Gut (P-025), Patrycja Korze-
niowska (P-026), Amelia Kwiatkowska 
(P-027), Oliwia Lisowska (P-028), We-
ronika Olszyńska (P-029), Julia Pulik 
(P-030), Zuzanna Puła (P-031), We-
ronika Raróg (P-032), Wiktoria Ro-
hatyńska (P-033), Hanna Skorupska 
(P-034), Julia Zadrożna (P-035), Maja 
Zamirska (P-036), Alan Białochławek 
(P-037), Wojciech Dumański (P-038), 
Maciej Hoszman (P-039), Karol Jary 
(P-040), Cezary Jaseniuk (P-041), Mi-
chał Lichwa (P-042), Wiktor Lichwa 
(P-043), Bartosz Paluch (P-044), Ra-
fał Pawlak (P-045), Michał Płoskonka 
(P-046), Jakub Raróg (P-047), Jakub 
Sadza (P-048), Szymon Szymański 
(P-049)
Hokej na trawie
Klaudia Dąbrowska (P-050), Magdale-
na Mencel (P-051), Kamila Skoczylas 
(P-052), Emilia Stanisławska (P-053), 
Paulia Teuber (P-054), Magdalena 
Węgrzynek (P-055), Dawid Cielec-
ki (P-056), Bartłomiej Kaszowski 
(P-057), Sebastian Kaszowski (P-058), 
Oliwier Kuriański (P-059), Michał 
Majchrzak (P-060), Cyprian Mamak 
(P-061), Marcin Milczarek (P-062), 
Wiktor Murawski (P-063), Jacek 
Musiolik (P-064), Krystian Ociepka 
(P-065), Karol Połata (P-066), Daniel 
Stojanowski (P-067), Szymon Suprow-
ski (P-068), Jan Tarasek (P-069), Ma-
teusz Wawrejko (P-070), Julian Zając 
(P-071), Kamil Zima (P-072)
Karate
Eva Richard (P-390), Bartłomiej Baj-
car (P-391), Krzysztof Bajcar (P-392), 
Adam Chudy (P-393), Maksymilian 
Ciepiela (P-394), Marcel Kowalik 
(P-395), Alan Krafczyk (P-073), Do-
minik Kubiaczek (P-396), Denis Pyka 
(P-397), Thomas Richard (P-398), 
Bartłomiej Zabiegała (P-074), Bartosz 
Zamojski (P-075)
Kickboxing
Kalina Kierpacz (P-076), Oliwia Ko-
zubska (P-077), Hubert Orłowski 
(P-078)
Koszykówka
Natalia Alasińska (P-079), Natalia 
Bromblik (P-080), Olimpia Buchczyk 
(P-081), Wiktoria Danicka (P-082), 
Marta Dąbrowska (P-083), Jenifer 
Domagalska (P-084), Laura Domań-
ska (P-085), Paulina Gąsiorek (P-086), 
Natalia Gola (P-087), Milena Graca 
(P-088), Julia Gracz (P-089), Zuzan-
na Grosicka (P-090), Zuzanna Hoc 
(P-091), Aleksandra Iżycka (P-092), 
Aleksandra Janicka (P-093), Agnieszka 
Jankowska (P-094), Natalia Jankowska 
(P-095), Martyna Kanarska (P-096), 
Oliwia Kanarska (P-097), Karolina 
Kania (P-098), Wiktoria Kot (P-099), 
Julia Kowalska (P-100), Lena Kowal-
ska (P-101), Monika Lewtak (P-102), 
Karolina Marszałek (P-103), Bianka 
Michalak (P-104), Malwina Mytnik 
(P-105), Nikola Nycz  (P-106), Otylia 
Oraczewska (P-107), Aleksandra Pabiś 
(P-108), Zofi a Paliga (P-109), Maja Pi-
larska (P-110), Pola Popowicz (P-111), 
Emilia Rajca (P-112), Anna Rychlew-
ska (P-113), Maja Stajak (P-114), Ame-
lia Szastak (P-115), Agnieszka Szcze-
pańska (P-116), Julia Sznajder (P-117), 
Karolina Sznajder (P-118), Hanna Wa-
sylewicz (P-119), Kinga Witek (P-120), 
Zuzanna Zych (P-121), Jakub Bartków 
(P-122), Łukasz Chodaniecki (P-123), 
Patryk Czop (P-124), Tomasz Dressler 
(P-125), Kamil Dulski (P-126), Rafał 
Dutkiewicz (P-127), Daniel Gerula 
(P-128), Kamil Gurgul (P-129), Igor 
Jarocki (P-130), Filip Jedynak (P-131), 
Przemysław Kochanek (P-132), Jakub 
Król (P-133), Tomasz Lis (P-134), 
Konrad Litwin (P-135), Kacper Litwi-
nowicz (P-136), Piotr Lupzik (P-137), 
Karol Łakis (P-138), Kacper Łaszew-
ski (P-139), Wojciech Marzec (P-140), 
Marcel Mazur (P-141), Marcin Mi-
klaszewski (P-142), Mateusz Nieckarz 

(P-143), Kacper Pieniacha (P-144), 
Antoni Piwowarczyk (P-145), Ryszard 
Przybylski (P-146), Krzysztof Rynkie-
wicz (P-147), Dominik Sołtys (P-148), 
Adam Strachowski (P-149), Jakub 
Wajman (P-150), Mateusz Walkowicz 
(P-151), Adam Wiśniewski-Pęzioł 
(P-152), Marcin Wójcik (P-153), Kamil 
Zaczyk (P-154)
Lekkoatletyka
Lena Brzezicka (P-155), Magdalena 
Buczkowska (P-156), Marta Buczkow-
ska (P-157), Agnieszka Cieleń (P-158), 
Aleksandra Cieleń (P-159), Wiktoria 
Gałuszka (P-160), Barbara Huzar 
(P-161), Hanna Kamienik (P-162), 
Karolina Klecza (P-163), Wiktoria 
Kodlewicz (P-164), Amelia Krysiak 
(P-165), Martyna Maciuszek (P-166), 
Aleksandra Malara (P-167), Ame-
lia Narkielon (P-168), Kinga Różak 
(P-169), Julia Rybicka (P-170), Blanka 
Stanisławczyk (P-171), Nikola Szer-
szeń (P-172), Emilia Śliwińska (P-173), 
Zuzanna Woźniczka (P-174), Pauli-
na Zagwocka (P-175), Patryk Faltyn 
(P-176), Wojciech Kołodziej (P-177), 
Krzysztof Pawlik (P-178), Jan Przy-
stał (P-179), Adam Rydlewski (P-180), 
Dominik Rydlewski (P-181), Filip Sko-
czeń (P-182), Kacper Szóstka (P-183), 
Adam Tarnowski (P-184), Jakub Wil-
man (P-185)
Łucznictwo
Gabriela Czechowska (P-186), Wikto-
ria Powądra (P-187), Daniel Zadrożny 
(P-188), Alicja Żółtowska (P-189)
Piłka nożna
Karolina Badowska (P-190), Zofi a 
Chomyn (P-191), Karol Czajkowski 
(P-192), Magdalena Kubacka (P-193), 
Julia Naumowicz (P-194), Blanka Stani-
sławczyk (P-195), Piotr Banaś (P-196), 
Mateusz Bandurowski (P-197), Tobiasz 
Bandurowski (P-198), Kacper Bednar-
czyk (P-199), Marcel Błoch (P-200), 
Karol Borys (P-201), Filip Braniew-
ski (P-202), Kewin Chwastyk (P-203), 
Szymon Dąbrowski (P-204), Jakub 
Dołęga (P-205), Oskar Dudek (P-206), 
Franciszek Dunat (P-207), Wojciech 
Durejko (P-208), Mateusz Dzierżak 
(P-209), Dawid Dziony (P-210), Piotr 
Elmer (P-211), Jakub Gabryliszyn 
(P-399), Rafał Gaweł (P-212), Oskar 
Gdula (P-213), Adam Grenda (P-214), 
Jakub Gromuł (P-215), Łukasz Gutow-
ski (P-216), Filip Jurkowski (P-217), 
Szymon Kaczmarczyk (P-218), Filip 
Kasica (P-219), Tymoteusz Kasprzak 
(P-220), Karol Kinal (P-221), Krystian 
Kocoń (P-222), Krzysztof Kownacki 
(P-223), Błażej Krupiński (P-224), 
Oskar Kubicz (P-225), Tymoteusz 
Kulpa (P-226), Hubert Kulpa (P-227), 
Fabian Laskowski (P-228), Oliwier 
Lechowicz (P-229), Paweł Lichoń 
(P-230), Błażej Maciaszek (P-231), 
Wiktor Maj (P-232), Oliwer Majcher 
(P-233), Olaf Majerski (P-234), Jakub 
Masternak (P-235), Norbert Matyja-
sik (P-400), Szymon Mierzwa (P-236), 
Aleksander Miłaszewicz (P-237), Mi-
chał Mrozek (P-238), Maciej Murach 
(P-239), Mateusz Murawski (P-240), 
Przemysław Należny (P-241), Tymote-
usz Należny (P-242), Maksymilian Na-
stasowski (P-243), Tomasz Nieszwiec 
(P-244), Krzysztof Nosal (P-245), 
Kacper Ogiński (P-246), Daniel Pa-
cławski (P-247), Franciszek Pamuła 
(P-248), Konrad Parkitny (P-249), Se-
bastian Pater (P-250), Bartosz Piętoń 
(P-251), Aleksander Pogwizd (P-252), 
Marcel Pross (P-253), Szymon Renkas 
(P-254), Maciej Rosiek (P-255), Maciej 
Rożniatowski (P-256), Antoni Salach-
na (P-257), Andrzej Serafi n (P-258), 
Jakub Seremet (P-259), Patryk Seretny 
(P-260), Kamil Skalski (P-261), Oskar 
Skirzewski (P-262), Jakub Sobolewski 
(P-263), Wojciech Spyrka (P-264), An-
drzej Studencki (P-265), Michał Sur-
ma (P-266), Bartosz Szałacki (P-267), 
Michał Szczotka (P-268), Błażej Sze-
ląg (P-269), Marcel Szeląg (P-270), 
Łukasz Szulikowski (P-271), Patryk 
Świtała (P-272), Franciszek Terlec-

ki (P-273), Dawid Tkaczuk (P-274), 
Franciszek Tokarski (P-275), Mate-
usz Wajdzik (P-276), Maciej Wilman 
(P-277), Michał Zarzycki (P-278), Cy-
prian Zwardoń (P-279), Antoni Żółtak 
(P-280)
Piłka ręczna
Emilia Budnik (P-281), Dominika Cza-
ja (P-282), Julia Czepiel (P-283), Kinga 
Gryba (P-284), Julia Kendik (P-285), 
Natalia Krzak (P-286), Małgorzata 
Maciejewska (P-287), Natalia Mazur 
(P-288), Wiktoria Pająk (P-289), Oli-
wia Piechocka (P-290), Oliwia Pło-
skonka (P-291), Wiktoria Siemieniec 
(P-292), Laura Smoleń (P-293), Mał-
gorzata Szindler (P-294), Julia Worek 
(P-295), Nikola Biela (P-296), Kamila 
Copiak (P-297), Klaudia Czaja (P-298), 
Nikola Duda (P-299), Lena Dziuba 
(P-300), Nadia Dziuba (P-301), Han-
na Kalicińska (P-302), Wiktoria Le-
ipelt (P-303), Klaudia Olecha (P-304), 
Zuzanna Pac (P-305), Marta Pater 
(P-306), Julia Puszczewicz (P-307), 
Katarzyna Strzelczyk (P-308), Mar-
tyna Sukiennik (P-309), Amelia Syta 
(P-310), Blanka Wierzbińska (P-311), 
Marta Zielińska (P-312)
Siatkówka
Roksana Aleksiewicz (P-313), Da-
ria Chmura (P-314), Martyna Cygan 
(P-315), Karolina Jaszczyszyn (P-316), 
Katarzyna Jaszczyszyn (P-317), San-
dra Jeżowska (P-318), Zuzanna Kapu-
ścik (P-319), Alicja Krusiec (P-320), 
Jagoda Lis (P-321), Kalina Orlińska 
(P-322), Weronika Pisarczyk (P-323), 
Aleksandra Popiel (P-324), Nina Sło-
bodzian (P-325), Klaudia Tarasek 
(P-326), Nikola Wodzińska (P-327)
Strzelectwo
Aleksandra Biga (P-328)
Szachy
Emilia Pietrzak (P-329), Natalia Pie-
trzak (P-330), Dominik Czak (P-331), 
Wiktor Galla (P-332), Jakub Nowacki 
(P-333), Mateusz Rząsa (P-334), Ka-
jetan Skirzewski (P-335), Mikołaj Ski-
rzewski (P-336)
Taekwondo
Michał Anioł (P-337), Zuzanna Anioł 
(P-338), Adam Jaseniuk (P-339), 
Krzysztof Waszak (P-340), Jagoda Ku-
raś (P-341)
Taniec sportowy
Nadia Głębocka (P-342), Natalia Gryń 
(P-343), Wiktoria Grzegorek (P-344), 
Maja Kłakowicz (P-345), Natalia Ko-
walska (P-346), Zuzanna Król (P-347), 
Oliwia Kruk (P-348), Emilia Kubica 
(P-349), Emilia Mozol (P-350), Marta 
Opałka (P-351), Pola Pater (P-352), 
Aleksandra Szostak (P-353), Emilia 
Szulc (P-354), Hanna Wyporowicz 
(P-355), Hanna Zahuta (P-356)
Tenis stołowy
Amelia Gargol (P-357), Wiktoria 
Gargol (P-358), Karolina Lasman 
(P-359), Małgorzata Pacan (P-360), 
Amelia Perzyna (P-361), Aleksan-
dra Romanowska (P-362), Magda-
lena Romanowska (P-363), Mateusz 
Adaszyński (P-364), Michał Bagiński 
(P-365), Konrad Bielecki (P-366), Ka-
mil Cichoński (P-367), Leon Ciesielski 
(P-368), Wojciech Dołęgowski (P-369), 
Szymon Kołtun (P-370), Leon Kraw-
czyk (P-371), Jakub Kurowski (P-372), 
Karol Ramza (P-373), Szymon Ro-
goziński (P-374), Paweł Romanowski 
(P-375), Kacper Sewielski (P-376), Mi-
chał Szandarowski (P-377)
Żeglarstwo
Anna Chrobak (P-378), Karolina Jało-
szyńska (P-379), Partycja Jałoszyńska 
(P-380), Natalia Kulawiak (P-381), 
Julia Nosal (P-382), Zofi a Prędki 
(P-383), Mateusz Chrobak (P-384), 
Michał Kaczmarek (P-385), Kacper 
Kulawiak (P-386), Kacper Michalski 
(P-387), Marcel Skubański (P-388), 
Michał Szota (P-389)

Sportowcy Młodzieżowcy
(rocz. ur. 2000-2004)

Brazylijskie Jiu Jitsu
Karolina Chmiel (M-001), Klaudia 
Kolan (M-002), Julia Pater (M-003), 
Angelika Stec (M-004)
CrossFit
Kamil Wilczek (M-092)
Gimnastyka sportowa
Magdalena Czernal (M-005), Amelia 

Pawelec (M-006), Liliana Skonieczna 
(M-007), Łukasz Antosiak (M-008), 
Jakub Jurgo (M-009), Filip Wroński 
(M-010), Patryk Siamro (M-011)
Hokej na trawie
Damian Skiba (M-012)
Karate
Michał Zamojski (M-013)
Kickboxing
Ewelina Fit (M-014), Igor Polak 
(M-015), Aleksy Tajduś (M-016), Ja-
kub Talarczyk (M-017)
Koszykówka
Daria Gajos (M-018), Martyna Gan-
dziarowska (M-019), Julia Jurek 
(M-020), Beata Madej (M-021), Zu-
zanna Paliga (M-022), Amelia Wiktor-
ska (M-023), Victoria Zebzda (M-024), 
Jan Karaim (M-025), Maciej Miłun 
(M-026), Michał Sojka (M-027)
Lekkoatletyka
Nina Barcik (M-028), Natalia Bent-
ka (M-029), Dominika Brodziak 
(M-030), Agata Chudy (M-031), Julia 
Chudy (M-032), Agnieszka Dudek 
(M-033), Katarzyna Dyl (M-034), 
Kamila Gach (M-035), Emilia Hoc 
(M-036), Aleksandra Janusz (M-037), 
Natalia Kołodziej (M-038), Nata-
lia Korenda (M-039), Anna Koszyk 
(M-040), Klaudia Kronburg (M-041), 
Izabela Maćków (M-042), Wiktoria 
Niewiedział (M-043), Marta Nowotna 
(M-044), Nikola Pabjanek (M-045), 
Daria Schneider (M-046), Klaudia 
Suszczyńska (M-047), Karolina Szel-
wach (M-048), Martyna Tarnow-
ska (M-049), Anna Uchmanowicz 
(M-050), Weronika Wilk (M-051), Ja-
kub Adamczyk (M-052), Jakub Cieleń 
(M-053), Jakub Cyunel (M-054), Se-
bastian Dyl (M-055), Gracjan Figura 
(M-056), Kacper Fundeła (M-057), 
Nikolas Grinberg (M-058), Karol 
Grubiak (M-059), Piotr Królikiewicz 
(M-060), Przemysław Kurek (M-061), 
Julian Ludwig (M-062), Dominik Mo-
tyka (M-063), Jakub Nalepa (M-064), 
Daniel Nowak (M-065), Radosław 
Pawlik (M-066), Daniel Posypenko 
(M-067), Szymon Rębisz (M-068), 
Michael Rogożyński (P-069), Maciej 
Ryszewski (M-070), Jarosław Sadow-
ski (M-071), Michał Stadnik (M-072), 
Michał Wanicki (M-073)
Łucznictwo
Maja Borkowska (M-074), Emilia 
Gancarz (M-075), Karolina Naciasta 
(M-076), Julia Pach (M-077), Katarzy-
na Pawluk (M-078), Agnieszka Świtała 
(M-079)
Piłka nożna
Julia Barcik (M-080), Kamila Gancarz 
(M-081), Amelia Kmiecik (M-082), 
Klaudia Kmiecik (M-083), Karolina 
Pajor (M-084), Katarzyna Ścisłowska 
(M-085), Tomasz Ból (M-086), Da-
mian Buńko (M-087), Kamil Czujow-
ski (M-088), Paweł Dec (M-089), Kac-
per Duda (M-090), Wiktor Gadzina 
(M-091), Kacper Godlewski (M-192), 
Dejwid Jackowski (M-093), Maciej Ja-
kubów (M-094), Filip John (M-095), 
Jakub Kamienik (M-096), Tomasz 
Katan (M-097), Grzegorz Kłakowicz 
(M-098), Paweł Kmiecik (M-099), Ja-
kub Kocuba (M-100), Mateusz Krzyż 
(M-101), Nikodem Kud (M-102), Ju-
lian Młyńczak (M-103), Miłosz Mo-
skal (M-104), Tymoteusz Nawrocki 
(M-105), Miłosz Pik (M-106), Jakub 
Podoluk (M-107), Jakub Psarski 
(M-108), Piotr Puda (M-109), Grze-
gorz Robak (M-110), Dominik Sikora 
(M-111), Krzysztof Szober (M-112), 
Maciej Szotek (M-113), Gracjan Śle-
ziak (M-114), Łukasz Świrk (M-115), 
Jacek Urbanek (M-116), Rafał Woje-
woda (M-117), Jakub Zygoń (M-118)
Piłka ręczna
Kamila Banasiak (M-119), Maja Bziuk 
(M-120), Amelia Czerniec (M-121), 
Wiktoria Dyrek (M-122), Paulina 
Hucaluk (M-123), Aleksandra Kilian 
(M-124), Angelika Kulak (M-125), 
Klaudia Wach (M-126), Daria Lorenc 
(M-127), Laura Zabrzeńska (M-128), 
Agata Zawaryńska (M-129), Maja Zie-
lonka (M-130)
Siatkówka
Paulina Buława (M-131), Julia Dudek 
(M-132), Wiktoria Galik (M-133), Jan 

Plebiscyt rozpoczęty

Dokończenie na str. 39
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Czarni, Sparta i Sokół na miarę swoich możliwości
Po rundzie jesiennej sezonu piłkarskiego 2019/2020                                       Liga okręgowa

1. LZS Walce 15  36  34:12
2. 1. FC Chronstau Chrząstowice 15  33  46:26
3. Fortuna Głogówek (beniaminek) 15  31  36:20
4. LKS Ujazd 15 31 37:18
5. Naprzód Ujazd Niezdrowice 15 27 33:25
6. Czarni Otmuchów (beniaminek) 15 22 23:27
7. Sparta Paczków 15 21 32:32
8. LZS Racławiczki 15 21 42:39
9. KS Twardawa 15 20 28:33
10. Sokół Niemodlin 15 20 34:31
11. GLKS Włókniarz Kietrz 15 19 31:38
12. Korona Krępna (beniaminek) 15 18 30:30
13. Start Bogdanowice (beniaminek) 15 14 36:51
14. Naprzód Jemielnica 15 13 24:38
15. Victoria Cisek 15 10 22:41
16. LZS Piotrówka 15 10 20:47

Czarni Otmuchów. Stoją od lewej: Michał Bochniarz, Grzegorz Kawa, Marcel Pankala, Patryk Pacławski, 
Emil Kołodziejczyk, Michał Kabała; w dolnym rzędzie: Przemysław Kubicz, Damian Juras, Kamil Pietraszek, 
Tomasz Ból, Paweł Magier.

KS Twardawa - Czarni Otmuchów 1:0. Udana interwencja bramkarza Czarnych 
Otmuchów - Michała Kabały.

Najskuteczniejsi piłkarze
rundy jesiennej

15

Przemysław Pławiak (1. FC Chronstau 
Chrząstowice)

Adam Setla 
(Polonia Nysa)

14

Kamil Niegel (Sokół Niemodlin), Łukasz 
Michaliszyn (Sparta Paczków)

12

Bartosz Remień (KS Twardawa), Tomasz 
Żurek (LZS Racławiczki)

11

Dawid Dahms (KS Twardawa), Marcin 
Malcherek (Naprzód Ujazd Niezdrowice), 
Piotr Niewiem (Naprzód Jemielnica)

10

Maciej Łapuńka (Start Bogdanowice), Se-
bastian Witka (Korona Krępna)

9

Łukasz Zapotoczny (GLKS Włókniarz 
Kietrz), Tomasz Hajduk (Fortuna Głogó-
wek), Dzikmai Gwaze (LZS Piotrówka), 
Piotr Stranczik (LKS Ujazd)

8

Michał Szulc (LZS Racławiczki), Mateusz 
Woszko (1. FC Chronstau Chrząstowice), 
Denis Janik (LKS Ujazd), Adrian Sładek 
(Naprzód Ujazd Niezdrowice), Paweł Wach-
niewski (Start Bogdanowice), Bartosz Ada-
mus (Korona Krępna)

7

Sebastian Bateńczuk (Sokół Niemodlin), 
Mateusz Dworzyński (GLKS Włókniarz 
Kietrz)

6

Grzegorz Kawa (Czarni Otmuchów), Łu-
kasz Wesoły (Fortuna Głogówek), Adam 
Zalewski (Fortuna Głogówek), Dariusz 
Hajduk (Fortuna Głogówek), Wojciech 
Dzięcioł (LZS Racławiczki), Rafał Kiklaisz 
(LKS Ujazd), Jakub Mutke (LZS Walce)

5

Tomasz Ból (Czarni Otmuchów), Grzegorz 
Reisig (1. FC Chronstau Chrząstowice), Mi-
chał Teichman (LZS Walce), Paweł Dyczek 
(LZS Walce), Rafał Piszczalla (Victoria 
Cisek), Mateusz Bieniasz (Victoria Cisek), 
Adam Makowski (Korona Krępna)

4

1

Jacek Kopek (Start Bogdanowice), Mateusz 
Machoń (KS Twardawa), Ryszard Remień 
(KS Twardawa), Marcin Malcherek (Na-
przód Ujazd Niezdrowice)

Żółte kartki

Paweł Magier
(Czarni Otmuchów)

8

Paweł Magier (Czarni Otmuchów)

7

Andrzej Magier (Czarni Otmuchów), Pa-
weł Dyczek (LZS Walce), Daniel Bombelka 
(Naprzód Jemielnica), Sebastian Witka 
(Korona Krępna), Marcin Rybiałek (Koro-
na Krępna)

6

Paweł Ślepecki (KS Twardawa), Konrad 
Muzyk (GLKS Włókniarz Kietrz), Gabriel 
Szklarz (Fortuna Głogówek), Oskar Miel-
nik (Start Bogdanowice), Dawid Bryłka 
(LZS Piotrówka), Daniel Bogdanowicz 
(Sparta Paczków), Damian Wientzek (Na-
przód Ujazd Niezdrowice)

5

Patryk Pacławski (Czarni Otmuchów), De-
nis Fiertel (KS Twardawa), Adam Toszek 
(LZS Walce), Krzysztof Gnida (Victoria 
Cisek), Andrzej Stobrawe (Victoria Cisek), 
Andrzej Kalisz (Naprzód Jemielnica), Ma-
rek Malinowski (Start Bogdanowice), Mar-
cin Pyrek (Korona Krępna), Jakub Górecki 
(LZS Piotrówka), Mateusz Woszko (1. FC 
Chronstau Chrząstowice), Paweł Osmoliń-
ski (1. FC Chronstau Chrząstowice), Rafał 
Kiklaisz (LKS Ujazd)

Konrad Muzyk (GLKS Włókniarz Kietrz), 
Denis Fiertel (KS Twardawa)

Czerwone kartki

Denis Fiertel
(KS Twardawa)

2

Patryk Kilian (Czarni Otmuchów), Paweł 
Magier (Czarni Otmuchów), Andrzej Ma-
gier (Czarni Otmuchów), Kamil Pietraszek 
(Czarni Otmuchów), Jakub Ruciński (So-
kół Niemodlin), Munyaradzi Chiunye (LZS 
Piotrówka), Rafał Szałkowski (LZS Pio-
trówka), Adam Ahmed Mohamed (LZS Pio-
trówka), Dawid Bryłka (LZS Piotrówka), 
Vladyslav Ostrovskyi (LKS Ujazd), Denis 
Janik (LKS Ujazd), Serhii Chyhur (LKS 
Ujazd), Łukasz Pierskała (Victoria Cisek), 
Andrzej Stobrawe (Victoria Cisek), Marcin 
Starodębski (GLKS Włókniarz Kietrz), Do-
minik Czerepak (GLKS Włókniarz Kietrz), 
Mateusz Wiertelak (GLKS Włókniarz 
Kietrz), Daniel Bombelka (Naprzód Jemiel-
nica), Jakub Szłapa (Naprzód Jemielnica), 
Łukasz Scholz (Fortuna Głogówek), Jakub 
Mutke (LZS Walce), Patryk Smykała (LZS 
Walce), Jakub Fluder (LZS Racławiczki), 
Sebastian Witka (Korona Krępna), Vlady-
slav Kharchuk (Korona Krępna), Mateusz 
Pola (Korona Krępna), Maciej Krawiec 
(Start Bogdanowice), Kamil Herba (Start 
Bogdanowice), Maciej Łapuńka (Start 
Bogdanowice), Przemysław Pławiak (1. FC 
Chronstau Chrząstowice), Mateusz Woszko 
(1. FC Chronstau Chrząstowice)

1

Przemysław Pławiak
(1. FC Chronstau Chrząstowice)

Marceli Kynel (LZS Racławiczki), Mateusz 
Krawczyk (1. FC Chronstau Chrząstowice), 
Szymon Markowski (Sparta Paczków), Ro-
bert Mirga (LZS Walce)

3

Marek Zygmunt (Sokół Niemodlin), Jakub 
Lakwa (Sokół Niemodlin), Mateusz Wier-
telak (GLKS Włókniarz Kietrz), Dariusz 
Żurawik (GLKS Włkniarz Kietrz), Andrii 
Levandovych (Fortuna Głogówek), Muny-
aradzi Chiunye (LZS Piotrówka), Fabio 
Vieira (LZS Piotrówka), Piotr Zapotoczny 
(LZS Racławiczki), Piotr Niewiadomski 
(LZS Racławiczki), Piotr Mularczyk (1. FC 
Chronstau Chrząstowice), Andrii Vypirailo 
(1. FC Chronstau Chrząstowice), Krzysztof 
Kocoń (Sparta Paczków)

4

Grzegorz Kawa (Czarni Otmuchów), Ka-
mil Pietraszek (Czarni Otmuchów), Maciej 
Kochman (Sokół Niemodlin), Krzysztof 
Grela (Sokół Niemodlin), Bartosz Remień 
(KS Twardawa), Ryszard Remień (KS 
Twardawa), Mateusz Dworzyński (GLKS 
Włókniarz Kietrz), Dariusz Żurawik 
(GLKS Włókniarz Kietrz), Łukasz Wienzek 
(Fortuna Głogówek), Łukasz Scholz (For-
tuna Głogówek), Marcel Fedorowicz (LZS 
Walce), Łukasz Pierskała (Victoria Cisek), 
Krzysztof Korczak (Naprzód Jemielnica), 
Jakub Szłapa (Naprzód Jemielnica), Kamil 
Myśków (Start Bogdanowice), Maciej Ła-
puńka (Start Bogdanowice), Rafał Zmur-
czyński (Start Bogdanowice), Mateusz 
Twardowski (Korona Krępna), Vladyslav 
Kharchuk (Korona Krępna), Paweł Cie-
śliński (LZS Piotrówka), Patryk Niestrój 
(LZS Racławiczki), Filip Grosz (LZS Ra-
cławiczki), Zdenek Juriś (Sparta Paczków), 
Vladyslav Ostrovskyi (LKS Ujazd), Marcin 
Malcherek (Naprzód Ujazd Niezdrowice), 
Marcin Duk (Naprzód Ujazd Niezdrowice)

    W rozgrywkach grupy II ligi 
okręgowej rywalizuje szesnaście 
zespołów, w tym trzy drużyny z 
naszego regionu - Sparta Pacz-
ków, Sokół Niemodlin i benia-
minek tej klasy rozgrywkowej 
- Czarni Otmuchów.
    Na półmetku rozgrywek pro-
wadzi LZS Walce. Jedynym ze-
spólem, który starał się dorów-
nać liderowi była drużyna 1 FC 
Chronstau Chrząstowice. I to 
pomiędzy tymi dwoma zespoła-
mi powinna się rozegrać walka o 
awans do IV ligi. Szans na awans 
nie straciły również drużyny z 

Głogówka i Ujazdu, ale są to 
bardziej iluzoryczne szanse niż 
realistyczne.
    Nasze drużyny zaprezentowa-

ły się pozytywnie, chociaż nie 
właczyły się do walki o awans. 
Najkorzystniej zaprezentował 
się zespół Czarnych Otmuchów. 

Beniaminek z Otmuchowa w 
piętnastu spotkaniach zdobył 
22 punkty, co jak na beniamin-
ka jest znakomitym rezultatem. 
Duża w tym zasługa trenera tego 
zespołu - Wojciecha Fułata, któ-
ry postawił na wychowanków i 
przyniosło to wymierny efekt. 
Z roku na rok ten zespół powi-
nien grać coraz lepiej i być może 
już za rok skutecznie powalczy o 
awans do IV ligi.
     Pozytywnie zaprezentował 
się również zespół paczkowskiej 
Sparty, który wydawało się po 
historycznym rozbiorze dokona-
nym przez byłych działaczy tego 
klubu będzie miał ciężko utrzy-
mać się w IV lidze. Tymczasem 
Sparta po niezwykle trudnym 
dla niej początku rozgrywek z 
meczu na mecz się rozkręcała i 
wydaje się, że uzyskała w pełni 
zadawalający wynik.
     W kratkę grał zespół Sokoła 
Niemodlin, ale i ten zespół wy-
daje się nie powinien mieć więk-
szych problemów z zapewnie-
niem sobie bezpiecznego miejsca 
w ligowej tabeli.
    W strefi e spadkowej znajdują 
się cztery zespoły - LZS Piotrów-
ka, Victoria Cisek, Naprzód Je-
mielnica i Start Bogdanowice. I 
wydaje się, że ciężko będzie tym 
drużynom wykaraskać się z tej 
strefy. .Kłopoty na wiosnę może 
też mieć beniaminek z Krępnej, 
który co prawda ma cztery punk-
ty przewagi nad strefą spadkową, 
ale musi mieć się na baczności.

Krzysztof Centner 

KS Twardawa - Czarni Otmuchów 1:0. Niebezpiecznie w polu karnym Czarnych 
Otmuchów.
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Gorczyński (M-134), Olga Grochalska 
(M-135), Wiktoria Gruszka (M-136), 
Wiktoria Hatala (M-137), Kaja Kła-
dów (M-138), Dominik Kramczyński 
(P-139), Aleksandra Miłek (M-140), 
Klaudia Tokarczyk (M-141), Szymon 
Albrycht (M-142), Tomasz Chudziń-
ski (M-143), Jakub Chwastyk (M-144), 
Wojciech Duran (P-145), Dawid Ja-
nik (M-146), Mateusz Janik (M-147), 
Dominik Kluz (M-148), Dominik 
Kubacki (M-149), Szymon Łojko 
(M-150), Oliwier Łuka (M-151), Da-
niel Ochrymczuk (M-152), Dominik 
Odwrot (M-153), Filip Pęcherczyk 
(M-154), Grzegorz Sobkowicz (M-155), 
Oskar Spychała (M-156), Oskar Sta-
nek (M-157), Dominik Stanisławski 
(M-158), Jakub Szafrański (M-159), 
Jakub Tracz (M-160), Tymoteusz Wal-
czak (M-161), Simon Wałach (M-162), 
Jakub Wąsowicz (M-163), Daniel Wę-
grzyn (M-164), Alan Wolak (M-165), 
Adam Zabłotni (M-166), Mateusz Za-
jąc (M-167), Dominik Zych (M-168)
Strzelectwo
Weronika Dominowska (M-169), Kac-
per Grusza (M-170), Filip Janoszek 
(M-171), Paweł Janoszek (M-172)
Szachy
Karol Grubiak (M-173), Paweł Kocierz 
(M-174), Michał Rząsa (M-175), Kon-
rad Szwec (M-176)
Taekwondo
Michał Sobol (M-177)
Taniec Sportowy
Maja Dumańska (M-178), Julia 
Frankowicz (M-179), Nikola Huczek 
(M-180), Ada Job (M-181), Martyna 
Kołaciak (M-182), Wiktoria Konopka 
(M-183), Matylda Kuźniak (M-184), 
Patrycja Ryszka (M-185), Anna Wyso-
pal (M-186)
Tenis stołowy
Bartłomiej Dołęgowski (M-187), Ma-
teusz Misz (M-188), Michał Olczyk 
(M-189), Bartosz Sulikowski (M-190)
Żeglarstwo
Paweł Szota (M-191)

Sportowcy
(rocz. ur. 1999 i starsi)

Armwrestling
Patryk Bugaj (S-001)
Brazylijskie Jiu Jitsu
Krzysztof Hamerski (P-002), Piotr 
Skrętowicz (P-003)
Brydż sportowy
Ewa Skrzyniarz (S-004), Stanisław 
Graboń (S-005), Grzegorz Kostrzewa 
(S-006), Andrzej Lamla (S-007), Jerzy 
Marszałkowski (S-008), Leon Mucha 
(S-009), Maciej Podgórny (S-010), Jan 
Wajman (S-011), Jerzy Zawór (S-012)
Hokej na trawie
Amelia Katerla (S-013), Dominika 
Nowicka (S-014), Marlena Rybacha 
(S-015), Magdalena Zagajska (S-016)
Karate
Adam Bułka (S-201), Stanisław Kier-
pacz (S-202), Adrian Kowalski (S-017), 
Waldemar Pikor (S-203), Cezary Pryga 
(S-204), Grzegorz Worach (S-205)
Kolarstwo
Paweł Franczak (S-018), Krzysztof 
Maksel (S-019)
Koszykówka
Marlena Deko (S-020), Klaudia Ku-
charska (S-021), Marta Kulak (S-022), 
Mikołaj Barszcz (S-023), Adrian Cho-
dor (S-024), Mirosław Chorostecki 
(S-025), Patryk Garwol (S-026), Mar-
cel Kliniewski (S-027), Bartosz Kłyż 
(S-028), Paweł Kopciński (S-029), 
Michał Krawiec (S-030), Maciej 
Lepczyński (S-031), Rafał Malitka 
(S-032), Mateusz Moczulski (S-033), 
Dawid Pazdur (S-034), Oliwer Topol-
ski (S-035), Krzysztof Wilk (S-036), 
Michał Zygadło (S-037)
Lekkoatletyka
Barbara Bieganowska (S-038), Mar-
cel Chodura (S-039), Paweł Krawczuk 
(S-040)
Łucznictwo
Patryk Pach (S-041), Krzysztof Zaru-

siński (S-042)
Pentaque
Celina Lichnowska (S-043), Patry-
cja Rypień (S-044), Dominik Majda 
(S-045)
Piłka nożna
Anna Dubiel (S-046), Natalia Sa-
miczak (S-047), Paulina Skrzypczyk 
(S-048), Dominika Szal (S-049), San-
dra Złośnik (S-050), Sławomir Ba-
buśka (S-051), Maciej Bajor (S-052), 
Wojciech Bajor (S-053), Dawid Bed-
narz (S-054), Łukasz Birecki (S-055), 
Rafał Bobiński (S-056), Dariusz Brod-
korb (S-057), Mateusz Broniewski 
(S-058), Przemysław Charęza (S-059), 
Paweł Chrobot (S-060), Tomasz Cy-
mara (S-061), Michał Czabanowski 
(S-062), Michał Dańczyszyn (S-063), 
Adrian Dedjo (S-064), Dawid Dul-
ski (S-065), Tomasz Dziwisz (S-066), 
Oleksander Farus (S-067), Dawid 
Gawroński (S-068), Gracjan Gołąbek 
(S-069), Mateusz Gąsiorek (S-070), 
Kewin Gryz (S-071), Wojciech Ilasz 
(S-072), Sebastian Kasprzycki (S-073), 
Grzegorz Kawa (S-074), Łukasz Kim-
la (S-075), Krzysztof Kocoń (S-076), 
Krzysztof Komurek (S-077), Kamil 
Konopski (S-078), Piotr Kowalczyk 
(S-079), Tomasz Kowalczyk (S-080), 
Paweł Kozłowski (S-081), Rafał Kra-
sowski (S-082), Dmytro Kryvoru-
chyshak (S-083), Tomasz Krzystanek 
(S-084), Jacek Lenartowicz (S-085), 
Paweł Lepak (S-086), Damian Ła-
ciak (S-087), Łukasz Maj (S-088), 
Alan Majerski (S-089), Andriy Malyk 
(S-090), Paweł Masternak (S-091), 
Marcin Mazurkiewicz (S-092), Arka-
diusz Michalik (S-093), Łukasz Mi-
chaliszyn (S-094), Marcin Mroziński 
(S-095), Łukasz Mroziński (S-096), 
Ble Dro Narcisse (S-097), Kamil 
Niegel (S-098), Radosław Niemiec 
(S-099), Nurudeen Marcelo Oladoja 
(S-100), Sławomir Padamczyk (S-101), 
Patryk Perkowski (S-102), Kamil Pie-
traszek (S-103), Maciej Pisula (S-104), 
Robert Piwowar (S-105), Szymon Po-
pera (S-106), Łukasz Psiurski (S-107), 
Jakub Pulit (S-108), Piotr Rynkiewicz 
(S-109), Aleksander Rystwej (S-110), 
Bartłomiej Seredyński (S-111), Adam 
Setla (S-112), Kamil Sosna (S-113), Pa-
tryk Stasiak (S-114), Adrian Suszycki 
(S-115), Artur Szeląg (S-116), Marcin 
Ściański (S-117), Adrian Tajs (S-118), 
Marcin Urbaniak (S-119), Kamil Woj-
taszek (S-120), Tomasz Wójtowicz 
(S-121), Bartłomiej Zabłocki (S-122), 
Marcin Żeluk (S-123)
Siatkówka
Barbara Jadach (S-124), Elwira Ja-
dach (S-125), Sara Kasperska (S-126), 
Magdalena Komar (S-127), Małgo-
rzata Marcinków (S-128), Domini-
ka Żulińska (S-129), Bartosz Bućko 
(S-130), Dawid Bułkowski (S-131), 
Mateusz Czunkiewicz (S-132), Kamil 
Dembiec (S-133), Damian Dobosz 
(S-134), Kamil Długosz (S-135), Łu-
kasz Kaczorowski (S-136), Bartosz 
Krzysiek (S-137), Łukasz Łapszyński 
(S-138), Michał Makowski (S-139), 
Sebastian Matula (S-140), Mousta-
pha MBaye (S-141), Jarosław Mucha 
(S-142), Mariusz Schamlewski (S-143), 
Patryk Szczurek (S-144), Maciej Zaj-
der (S-145)
Strzelectwo
Szymon Wojtyna (S-146)
Stunt motocyklowy
Rafał Pasierbek (S-147)
Szachy
Anna Opałka (S-148), Jarosław Czak 
(S-149)
Taniec sportowy
Anna Kołodziej (S-150), Rozalia Wol-
ska (S-151)
Tenis stołowy
Dominika Banaś (S-152), Kinga Falarz 
(S-153), Natalia Kasperowicz (S-154), 
Patrycja Paszek (S-155), Ksenia Włu-
czyńska (S-156), Anna Urbańczyk 
(S-157), Sławomir Adaszyński (S-158), 
Krzysztof Albrycht (S-159), Czesław 
Augustynowicz (S-160), Artur Barty-

Plebiscyt rozpoczęty
zel (S-161), Marcin Bohatczuk (S-162), 
Tomasz Gargol (S-163), Grzegorz Gaw-
lik (S-164), Jarosław Gawlik (S-165), 
Kamil Goliszewski (S-166), Artur Iko-
niak (S-167), Daniel Jendrysik (S-168), 
Daniel Kabza (S-169), Kamil Kanarski 
(S-170), Jerzy Kasperowicz (S-171), 
Mieczysław Klecza (S-172), Mariusz 
Kołodziej (S-173), Paweł Kotylak 
(S-174), Konrad Kula (S-175), Dariusz 
Kumala (S-176), Mariusz Kurowski 
(S-177), Mirosław Lewczuk (S-178), 
Edward Micuń (S-179), Dariusz Nale-
pa (S-180), Andrzej Paliwoda (S-181), 
Przemysław Pasoń (S-182), Jan Patrys 
(S-183), Marcin Patrys (S-184), Ro-
bert Pętal (S-185), Janusz Piaskowski 
(S-186), Jacek Salata (S-187), Mar-
cin Semkowicz (S-188), Adam Siwek 
(S-189), Tadeusz Skorodzień (S-190), 
Andrzej Synowiec (S-191), Tomasz 
Szewczyk (S-192), Zbigniew Szlempo 
(S-193), Jan Tobiasz (S-194), Marcin 
Tomaszewski (S-195), Dawid Trojak 
(S-196), Krzysztof Wala (S-197), Łu-
kasz Wierzbanowski (S-198)
Triathlon
Marcin Konarski (S-199)
Piłkarski freestyle
Dawid Krzyżowski (S-200)

Trenerzy
Brazylijskie Jiu Jitsu
Jarosław Chmiel (T-001)
Gimnastyka sportowa
Agnieszka Arczyńska-Jaseniuk 
(T-002), Ewelina Kowalska-Trela 
(T-003), Paula Kwiczala (T-004), Ma-
ria Ratyńska-Bury (T-005), Bogusław 
Budzeń (T-006), Marcin Dmytrów 
(T-007), Michał Paluch (T-008), Grze-
gorz Trela (T-009), Mariusz Wroński 
(T-010), Artur Zamirski (T-011)
Karate
Agnieszka Maciejczyk (T-012), Arka-
diusz Bukała (T-013), Tadeusz Wójcik 
(T-014), Dariusz Karczmit (T-015)
Kickboxing
Przemysław Kierpacz (T-016)
Koszykówka
Marcin Kołodziej (T-017), Marcin 
Łakis (T-018), Tadeusz Widziszowski 
(T-019)
Lekkoatletyka
Magdalena Wolak (T-020), Tomasz 
Kołodziej (T-021), Stefan Osiewacz 
(T-022), Paweł Pieróg (T-023), Stani-
sław Rosiński (T-024), Jacek Ryszew-
ski (T-025), Mariusz Żabiński (T-026)
Łucznictwo
Zbigniew Hirszfeld (T-027)
Piłka nożna
Arkadiusz Bator (T-028), Robert Buł-
ka (T-029), Wojciech Fułat (T-030), 
Stanisław Kasprzak (T-059), Marcin 
Krótkiewicz (T-031), Grzegorz Krzy-
żanowski (T-032), Grzegorz Kuglarz 
(T-033), Krzysztof Kuśmirek (T-034), 
Grzegorz Kutyła (T-061), Szymon 
Markowski (T-035), Tomasz Nowak 
(T-036), Jan Pietrzak (T-060), Jakub 
Zaczyk (T-037), Grzegorz Żabiński 
(T-058)
Piłka ręczna
Janusz Kobak (T-038), Adam Pestka 
(T-039)
Siatkówka
Bartłomiej Dykta (T-040), Marcin 
Dykta (T-041), Arkadiusz Gaborski 
(T-042), Wojciech Hoszman (T-043), 
Wojciech Janas (T-044), Andrzej Roz-
iewicz (T-045), Krzysztof Stelmach 
(T-046), Jarosław Soszek (T-047)
Szachy
Konrad Szcześniak (T-048)
Strzelectwo
Janusz Fedor (T-049)
Taekwondo
Marek Wyka (T-050)
Taniec sportowy
Aleksandra Król-Kassan (T-051)
Tenis stołowy
Paweł Przeździecki (T-052), Marek 
Skiba (T-053), Piotr Zenowicz (T-054)
Żeglarstwo
Tomasz Michalski (T-055), Marek Mi-
chalski (T-056), Piotr Szczepankiewicz 
(T-057)

Kupon plebiscytowy
Sportowiec szkół podstawowych

 P-    ............... 3 pkt.

 P-    ............... 2 pkt.

 P-    ............... 1 pkt.
Sportowiec młodzieżowiec

 M-   ............... 3 pkt.

 M-   ............... 2 pkt.

 M-   ............... 1 pkt.
Sportowiec

 S-   ............... 3 pkt.

 S-   ............... 2 pkt.

 S-   ............... 1 pkt.
Trener

 T-   ............... 3 pkt.

 T-   ............... 2 pkt.

 T-   ............... 1 pkt.
Nadawca

 Imię .............................................

 Nazwisko .....................................

 Telefon .........................................

Cztery medale głuchołaskich karateków
Karate

Dokończenie ze str. 37

    16.11.2019 we Wrocławiu od-
były się X Otwarte Mistrzostwa 
Wrocławia w Karate Tradycyj-
nym.

Na drugim stopniu medalowego podium Bartłomiej Zabiegała

    W zawodach udział wzięło bli-
sko 200 zawodników z 12 polskich 
klubów. Wśród nich nie zabrakło 
reprezentantów Głuchołaskie-
go Klubu Karate Tradycyjnego. 
Podopieczni Agnieszki Maciej-
czyk i Arkadiusza Bukały wy-
walczyli w tych zawodach cztery 
medale.
    Srebrne medale nasi zawodni-
cy wywalczyli w kata. Bartłomiej 
Zabiegała w kategorii wiekowej 
8-9 lat, Bartosz Zamojski w ka-
tegorii wiekowej 10-13 lat, a Mi-
chał Zamojski w kategorii wieko-
wej 14-15 lat.
    Czwarty medal tym razem 
brązowy dorzuciła do tej kolekcji 
Agnieszka Matuszak (kategoria 
wiekowa 13-17 lat), startująca w 
konkurecji kata.
    We Wrocławiu startowali rów-
nież Arkadiusz Żądło i Maciej 
Czerwiński, ale mimo niezłych 
występów nie udało im się prze-
bić do strefy medalowej.
    Zawody bardzo sprawnie sę-

Na trzecim stopniu medalowego podium Agnieszka Matuszak

Na drugim stopniu medalowego podium Bartosz Zamojski

dziowała sensei klubu z Głu-
chołaz Agnieszka Maciejczyk (1 
dan).

Krzysztof Centner

Na medalowym podium Michał 
Zamojski (drugi z lewej)
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Reportaż: Dom Miłosierdzia w Otmuchowie

Dom otwarty dla wszystkich
Daria Kaniowska
W samym centrum miasta Otmuchów znajduje się Dom Miłosierdzia. Miejsce, gdzie każdy kto zapyta o pomoc, może na nią liczyć. 
Dom założony przy wspólnocie, która dziś liczy już ponad 30 lat i około 60 członków.

Historia 
otmuchowskiej 
wspólnoty

Dom Miłosierdzia w 
Otmuchowie swoją ofi cjalną 
działalność rozpoczął 13 maja 
2017 roku. Jednak jego histo-
ria zaczyna się dużo wcześniej. 
Poprzedni proboszcz parafi i w 
Otmuchowie, śp. ksiądz Emil 
Ojczyk kupił na rynku kamie-
nicę i stworzył w niej ośrodek 
rekolekcyjny. W latach 80. ka-
mienica ta tętniła życiem. Gdy 
ks. Ojczyk tracił siły, dom ten 
też przestał żyć, całkowicie po-
padł w ruinę.

- Przeciekający dach, brak 
szyb w oknach, pleśń, pajęczy-
ny wielkości parasola. Taki wła-
śnie widok zastaliśmy w domu 
parafi alnym, po kilkudziesięciu 
latach od ostatniej działalno-
ści. Jednak Pan dał nam siły i 
oczywiście wielu dobrych ludzi, 
dzięki którym dziś nasz dom 
rozkwita całą pełnią - wspo-
mina egzorcysta oraz główny 
opiekun wspólnoty ks. Tomasz 
Szczeciński. 

Dom Miłosierdzia powstał 
na miejscu starego domu pa-
rafi alnego. Założono go przy 
Katolickim Stowarzyszeniu 
Pomocy Rodzinie „Marana 
Tha”(Przyjdź, Panie Jezu), 
które działa w ramach Wspól-
noty Odnowy w Duchu Świę-
tym. - Funkcjonujemy w struk-
turach diecezjalnych. Mamy 
swojego opiekuna ks. Tomasza 
Szczecińskiego oraz diecezjal-
nego koordynatora wspólnoty 
ks. Artura Kasprzyckiego. Na 
bazie naszej wspólnoty po-
wstało stowarzyszenie, które 
prowadzi Dom Miłosierdzia 
oraz Katolicką Poradnię Życia 
Rodzinnego. Wszystkie struk-
tury są ze sobą mocno powią-
zane - dodaje lider wspólnoty 
Andrzej Łukasiewicz.

Jesteśmy otwarci na 
wszystkich ludzi

Prace remontowe budyn-
ku rozpoczęły się w 2016 roku. 
- W programie kościelnym był 
to rok miłosierdzia. Uzgod-
niliśmy wtedy, że nasz dom 

będzie miejscem wypełniania 
miłosierdzia względem duszy i 
ciała. Naszą ideą jest zbliżanie 
się do człowieka. Szczególnie 
do człowieka najbardziej bied-
nego i najsłabszego. Często 
widzimy, że wspomniana bie-
da nie jest związana tylko ze 
strefą materialną ale ma swoje 
korzenie w duszy człowieka. 
Dlatego w Domu Miłosierdzia 
otwieramy serca na wszystkich 
ludzi, szczególnie tych, którzy 
potrzebują pomocy, wsparcia, 
pocieszenia, wybaczenia i mo-
dlitwy - mówi ks. Tomasz. 

Podstawową pomocą są 
wydawane posiłki. Codzien-
nie około 40 osób przychodzi 
tu po ciepły obiad. W ramach 
współpracy z Bankiem Żywno-
ści, wspólnota otrzymuje poży-
wienie z lokalnego marketu. 
Osoby, które przygotowują po-
siłki pracują w formie wolon-
tariatu. Zdarza się, że posiłki 
są dostarczane przez pracow-
ników opieki społecznej pod 
konkretny adres. Jeśli jest taka 
możliwość wspólnota pomaga 
rozdając koce, ubrania, nawet 
wykupując leki. Ostatnio udało 
się znaleźć sponsora na pralkę 
dla bardzo ubogiej rodziny. 

Kolejną formą wsparcia 
jakiego udziela wspólnota jest 
poradnia. Kierownikiem po-
radni uzależnień jest terapeuta 
Leszek Nalepa. Grono specja-
listów udziela tam pomocy z 
zakresu psychologii, pedagogi-
ki i prawa. Nie brakuje wspar-

cia duchowego, można też sko-
rzystać z mediacji małżeńskich 
i psychoterapii dziecięcej. 

Dom, w którym zawsze 
znajdziesz pomoc 

- Nie interesują nas po-
chodzenie, kolor skóry, czy 
wyznanie religijne osób, które 
przychodzą do nas po pomoc. 
Wszyscy są tu mile widziani! 
Chciałbym, aby wszyscy to 
zrozumieli. Nie obchodzą nas 
poglądy polityczne, czy jesteś 
katolikiem, czy protestantem, 
w tym domu zawsze znajdziesz 
pomoc! - przekonuje Andrzej 
Łukasiewicz

Jak twierdzi ks. Tomasz, 
osoby, które najczęściej zwra-
cają się z prośbą o pomoc ma-
terialną, nie są zainteresowane 
wsparciem duchowym czy tera-

peutycznym. Choć często pro-
wadzone są rozmowy z takimi 
osobami. Ich uczestnictwo we 
wspólnocie wcale nie łączy się 
z udzielonym im wsparciem 
materialnym. 

Przychodzą poczuć się jak 
ludzie.

Osoby, które zgłaszają się 
po pomoc do Domu Miłosier-
dzia, często nie miały łatwego 

życia. W większości wywodzą 
się ze środowisk typowo pa-
tologicznych. - W ich życiu 
nie było miejsca na miłość czy 
szczęście, a uzależnienie do-
stali prawie jak „w spadku”. 
Wychowani w nienawiści oraz 
gniewie nie poradzili sobie w 
dorosłym życiu. Społeczeństwo 
więc odwraca się od takich lu-
dzi, bo śmierdzą, piją, bądź 
mają inne uzależnienia. Bez 
doświadczenia miłości, nigdy 
nie będą w stanie pokochać 
nikogo, tym bardziej siebie! 
Gdy pytamy osobę, która żyje 
na ulicy, kim jest? Odpowiada, 
że jest nikim! Żeby żyć inaczej 
trzeba doświadczyć bycia czło-
wiekiem. Jeśli ja czuję się ni-
kim to nie mogę aspirować do 
tego, aby zmienić moje życie i 
być lepszym - dodaje Andrzej 

Łukasiewicz. Życie na ulicy 
łączy się z byciem poniżanym 
i obrażanym, bezdomni są 
traktowani nieludzko. Osoby, 
które przychodzą po jedzenie 
bardzo często przychodzą tam 
po prostu porozmawiać i po-
czuć się jak ludzie.

Widać już pewne zmiany 
u podopiecznych, którzy regu-
larnie odwiedzają Dom Miło-

sierdzia. Poprzednio bardzo 
wulgarni ludzie, którzy mieli 
problem poprawnie się wysło-
wić, normalnie rozmawiają, a 
ich język bardzo się zmienił. 
Ludzkie traktowanie podczas 
wizyt w placówce przyczyni-
ły się do małych zmian w ich 
życiu. 

W tym miejscu dzieją 
się cuda

- Osoby, które spotka-
łem w Domu Miłosierdzia są 
niezwykłymi ludźmi. Widzia-
łem tu wiele przemian. Mogę 
szczerze powiedzieć, że w tym 
miejscu dzieją się cuda - mówi 
ks. Tomasz. Placówka jest 
przede wszystkim miejscem 
spotkań. W ramach wymian 
diecezjalnych czy funkcjono-
wania wspólnoty odbywają się 
tu różne seminaria, wymiany 
oraz oazy. Często pojawiają się 
również zagraniczni goście. 

Dom Miłosierdzia planuje 
rozbudować swoją działalność. 
W drugiej części budynku ma 
powstać jadłodajnia. Jest to 
bardzo kosztowny plan, łączą-
cy się z ogromnymi wydatkami. 
Jednak osób potrzebujących 
pomocy również przybywa. 
Ksiądz Tomasz jest zdania, że 
lepiej jest robić mało niż nie 
robić nic! - Widzę, że nasza 
wspólnota się powiększa. A 
to co robimy przynosi bardzo 
dużo pozytywnych rezulta-
tów, mam nadzieję, że na-
dal będziemy się rozwijać 
- dodaje.

Dom Miłosierdzia utrzymuje się z darowizn. 

Wsparcie fi nansowe można przekazać na adres:
Katolickie Stowarzyszenie Pomocy Rodzinie 

„Marana Tha”
Adres: ul. Rynek 38, 48-385 Otmuchów

Nr konta 631600 1462 1831 4013 2000 0001

Osoby, które przygotowują posiłki w Domu Miłosierdzia
 pracują jako woluntariusze

Warsztaty modlitewne, przyciągają uczestników 
z całego województwa

Spotkanie członków wspólnoty w Domu Miłosierdzia

Na zdjęciu pierwszy od lewej ks. Tomasz Szczeciński, 
egzorcysta oraz główny opiekun wspólnoty

Dom Miłosierdzia w Otmu-
chowie swoją ofi cjalną 
działalność rozpoczął 

13 maja 2017 roku
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Wyrażam zgodę na przetwarzanie moich 
danych osobowych i wizerunku zgodnie 
z REGULAMINEM KONKURSÓW 
I PLEBISCYTÓW „NOWIN NYSKICH” 
(www.nowinynyskie.com.pl)

Imię i nazwisko

Adres

Wśród czytelników, którzy nadeślą prawidłowe 
rozwiązania co najmniej 3 zadań wraz z poniższym 

kuponem rozlosujemy bony do restauracji McDonalds.
Rozwiązania należy dostarczyć do redakcji do 13.12.2019.

Nagrody za rozwiązenie łamigłówek z numeru 47 otrzymują: 
Teresa Stańczyk z Otmuchowa, Stefania Apanowicz 

z Nysy i Eugeniusz Lulewicz z Grodkowa.
Gratulujemy i zapraszamy do redakcji po odbiór nagrody.
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Rudy ogon, ząbki długie,
Jakiś zwierzak szyszkę skubie,
Wiewióreczka mała, chuda,

Robi w lesie różne cuda.

Fragment wiersza dla dzieci Michała
Jankowiaka pt. „Wiewiórka” oraz życzenia
radosnego życia przekazujemy Dzieciom,

które właśnie pojawiły się na świecie.
Wśród nich są:

Natalia Martyna Pietrzak
Róża Wajdzik

Kaja Anna Mikołajczyk
Antoni Władysław Nazar

Mikołaj Jerzy Fekner
Łukasz Filip Leśniewski
Wojciech Lesław Wolny

Rośnijcie zdrowo maluszki!
Rodzicom Gratulujemy!

CHWILA RELAKSU
Z kart nyskiego astrologa

Horoskop

R E K L A M A

Masz dylemat z wy-
borem prezentu? 
Kolorowy „jasiek” to 
to, czego teraz szu-
kasz. Tobie przyda się 
wieczne pióro.

BARAN 21 III - 20 IV

Stać Cię, więc zafun-
duj ukochanej osobie 
weekendowy wyjazd. 
Pojedziecie razem i 
to będzie prezent dla 
Ciebie. 

BYK 21 IV - 21 V

Jesteś romantyczny, 
wybierzesz kolację 
we dwoje. Ty znów 
otrzymasz coś prak-
tycznego, np. otwie-
racz do butelek.

BLIŹNIĘTA 22 V - 22 VI

Nie masz czasu i w 
pośpiechu kupisz ja-
kąś książkę. O dziwo, 
trafi sz na bestseller. 
Na Ciebie czeka nie-
spodzianka. 

RAK 23 VI - 22 VII

Twoje prezenty są nie-
tuzinkowe, lot samo-
lotem, super koncert 
itp. Ty masz pecha, 
dostaniesz skarpetki 
lub papcie. 

LEW 23 VII - 23 VIII

Stawiasz na orygi-
nalne, wykonane 
własnoręcznie pre-
zenty, np. nietypowy 
kalendarz. Ciebie 
ucieszy podróż.

PANNA 24 VIII - 23 IX

Zamiast mało przy-
datnych gadżetów, 
kup bilet na ciekawy 
fi lm. Ty za to cenisz 
nowy ciuch lub biżu-
terię. 

WAGA 24 IX - 23 X

Rzadko trafi asz z 
prezentem. Wybierz 
więc uniwersalny kosz 
upominkowy. Książka 
- to dobry prezent dla 
Ciebie. 

SKORPION 24 X - 22 XI

Skórzany portfel lub 
etui - to to, czego 
szukasz. Ciebie trud-
no będzie zadowolić, 
bo jesteś bardzo ka-
pryśny.

STRZELEC 23 XI - 22 XII

Do paczki wybierzesz 
coś z otrzymanych 
kiedyś nietrafi onych 
prezentów. Ty tym 
razem dostaniesz coś 
ekstra. 

KOZIOROŻEC 23 XII - 20 I

Twój prezent będzie 
praktyczny, ale wy-
szukany. Ciebie dla 
odmiany ucieszy coś 
szalonego, np. zapro-
szenie na andrzejki.

WODNIK 21 I - 19 II

Kup bliskiej osobie 
karnet na siłow-
nię lub do SPA. Na 
pewno się ucieszy. 
Ciebie ucieszy bilet 
do fi lharmonii. 

RYBY 20 II - 20 III

Masz 
borem borem
Koloro
to, cze
kasz. T
wieczn

BARRAN 21 III -

Stać C
duj uk
weeken
Pojedz
to będ
Ciebie.

BYK 21 IV - 21

Jesteś 
wybier
we dw
otrzym
tyczne
racz do

BLIŹNIĘTA 22A

Nie m
pośpiec
kąś ksi
trafi sz 
Na Cie
spodzia

RAK 23 VI - 22

LEW 23 VII 2

KĄCIK NOWO NARODZONYCH

Kącik literacki 21/2018
„Nowin Nyskich”

Imię i nazwisko

AdresSponsorem konkursu
jest wydawnictwo 

„Zysk”

Chcesz wygrać recenzowaną 
książkę? Prześlij kupon 

do naszej redakcji. 
Nagrodę otrzyma autor/-ka 

najlepszej odpowiedzi. 

Ta historia wciąż trwa

Kącik literacki 49/2019
„Nowin Nyskich”

Imię i nazwisko

Adres

Za co cenisz premiera Jana Olszewskiego? 

Wyrażam zgodę na przetwarzanie moich danych osobowych i wizerunku 
zgodnie z REGULAMINEM KONKURSÓW I PLEBISCYTÓW 
„NOWIN NYSKICH” (www.nowinynyskie.com.pl)

Justyna Błażejowska

Nagrodę otrzymuje Pani Jadwiga Lulewicz z Grodkowa
Po odbiór zapraszamy do redakcji.

Rozstrzygnięcie konkursu – z nr 47/2019

Młoda autorka, z wykształcenia 
historyk i dr nauk humanistycz-
nych, przez dwa lata (od 2011 r. do 
2013) odwiedzała premiera Jana 
Olszewskiego w jego warszawskim 
mieszkaniu. Prowadziła i nagrywała 
rozmowy o życiu tego niezwykłego 
człowieka. Poznała też losy jego 
przodków, ubarwiane ciekawymi 
anegdotami. W ten sposób powstała 
książka będąca portretem polskie-
go polityka - mądrego, odważnego i 
bezkompromisowego wobec zła. 

Nie jest to jednak patetyczne 
dzieło, ale zwykła rozmowa, którą 
czyta się z zaciekawieniem. Pozna-
jemy przy tym Jana Olszewskiego 
jako zwykłego człowieka, niezwykle 
kulturalnego, ciepłego, gościnnego, 
o wielkim poczuciu humoru. 

Do swoich olbrzymich zasług 
dla Polski podchodził on z dystan-
sem, nie stawiając się na cokole 
pomnika historii. Mimo że był 
prawdziwym bohaterem i jednym 
z najwybitniejszych polskich polity-
ków XX wieku.

Lektura jest niezwykle warto-
ściowa i godna polecenia. Wzbogaci 
wiedzę czytelnika na temat dziejów 
naszego kraju, pokaże jak powinna 
wyglądać miłość do ojczyzny, a także 
zapewni miłe chwile w towarzystwie 
niezwykle sympatycznego człowie-
ka. Możemy się poczuć tak jakby-
śmy sami ucięli sobie pogawędkę z 
bardzo ciekawym człowiekiem. 

dw

Kącik
Literacki

Nadchodzi 
św. Mikołaj

W najbliższy piątek, 6 grudnia w Cen-
trum Wsparcia, które mieści się w bu-
dynku kąpieliska miejskiego, przy ulicy 
Ujejskiego w Nysie odbędzie się zaba-
wa mikołajkowa dla podopiecznych ny-
skiego Ośrodka Pomocy Społecznej.

Zabawa adresowa-
na jest do rodzin, które 
korzystają ze wsparcia 
nyskiego OPS. Organi-
zatorzy przygotowali dla 
najmłodszych uczestni-
ków moc niespodzianek. 
Będą upominki, gry, 
konkursy, warsztaty, ani-
macje i projekcja starych 
bajek. - W organizację 
zabawy mikołajkowej dla 
naszych podopiecznych 
zaangażowali się senio-
rzy, pracownicy socjalni, 
kadra świetlicy, asystenci 

rodziny, streetworkerzy 
i klub rodzica. Będzie 
fajna zabawa i miła, ro-
dzinna atmosfera. Nie 
zabraknie też słodkiego 
poczęstunku - mówi kie-
rownik świetlicy socjalnej 
nyskiego OPS Anna Pu-
nicka. Organizatorami 
wydarzenia są świetlica 
socjalna działająca przy 
OPS, Klub Rodzica, 
Klub Seniora „Frajda” 
oraz Centrum Streetwor-
kingu.

wd

Nysa: Prezenty, gry, konkursy, warsztaty

Mikołajkowyyyyyyy
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Dziewczyna poznała chłopka 
przez internet. Po 10 minutach 
pisania ze sobą dziewczyna się 
pyta:
– Może spotkamy się w realu?
– Dlaczego nie w Tesco? Mam 
bliżej…

***
Rozmowa między dwoma znajo-
mymi:
– Jak leci?
– Super, tylko strasznie bolą 
mnie palce.
– Ooo, a co się stało?
– Wczoraj na czacie mieliśmy im-
prezę i całą noc śpiewaliśmy.

***
40-letnia mama tłumaczy 19-
letniemu synowi, studentowi in-
formatyki:
– Ile razy mam ci powtarzać, że 

ja cię urodziłam, a nie ściągnę-
łam z internetu!

***
Nic tak dobrze nie wpływa na 
myślenie o sąsiadach, jak wykry-
cie zaraz po przeprowadzce nie-
zabezpieczonej sieci Wi-Fi.

***
Rok 1997. Kolega pyta kolegę:
– Z jaką prędkością pobierasz 
pliki z internetu?
– Terabajta.
– Żartujesz?!
– Skądże… Tera bajta, ale rano 
były cztery.

***
Tatusiu, dlaczego oceny niedo-
stateczne w moim dzienniczku 
podpisujesz trzema krzyżykami?
- Bo nie chcę, żeby nauczyciel 
pomyślał, że normalny człowiek 

może być ojcem takiego nie-
uka!!!

***
Dyrektor wchodzi do sekreta-
riatu i widzi jak jeden z jego 
pracowników całuje sekretarkę. 
– Czy ja za to pani płacę?! – krzy-
czy oburzony. – Ależ skąd panie 
dyrektorze, ja to robię za darmo, 
dla przyjemności.

***
- Od kogo dostał pan list, panie 
prezesie – pyta zaciekawiona se-
kretarka. - A dlaczego pani pyta? 
- No proszę, a mówią, że to ja 
jestem ciekawska – konkluduje 
sekretarka.

***
- Panie dyrektorze – rozpoczyna 
poważnie kadrowy – wczoraj na 
zebraniu Kowalski ostro kryty-
kował przerosty w administracji. 
- I dobrze – stwierdził dyrektor. 
– Jutro go zwolnimy.

***
Prezes poważnej firmy miał 
wygłosić ważny referat na kon-
ferencji, na której zebrali się 
przedstawiciele całej branży. 
Kiedy wrócił z imprezy do biura, 
dyszał z wściekłości. – Po jaką 
cholerę napisałaś mi godzinne 
przemówienie?! – wrzasnął na 
swoją sekretarkę. – Połowa ludzi 
wyszła z sali zanim skończyłem. 
– Ależ panie prezesie, napisałam 
referat trwający 20 minut. No i 
dołączyłam dwie kopie na wszel-
ki wypadek, tak jak pan kazał…

***
Sekretarka siadając dyrektorowi 
na kolanach, pyta: - Kotku, dla-
czego twoja żona jest taka o mnie 
zazdrosna? - Bo widzisz, kiedyś 
sama była moją sekretarką.

***
Dyrektor krzyczy na swoją se-
kretarkę: - Twierdzi pani, że nie 
ma pojęcia, gdzie są te sprawoz-
dania! Sam już nie wiem, kto z 
nas jest głupcem, pani, czy ja?! 
Sekretarka odpowiada ze sto-
ickim spokojem: - Sądzę, że nie 
zatrudniałby pan dyrektor głu-
piej sekretarki.

***
Na ogólnopolskiej naradzie dy-
rektorów wytworni papierosów 
jeden z nich zwraca się do sąsia-
da: – Proszę mi zdradzić, jak wam 
się udaje robić takie dobre „Klu-
bowe”? Wszyscy klienci o nie py-
tają… - To żadna tajemnica. Do 
codziennej produkcji zużywamy 
dwa wagony siana i jeden wagon 
tytoniu. – Aaaa! Więc wy dajecie 
do nich tytoń?!

***
W gabinecie dyrektora cyrku 
dzwoni telefon: – Panie dyrek-
torze, chciałbym się zatrudnić w 
pana cyrku… – A co pan umie? 
– Umiem połykać metrowej dłu-
gości miecz. 
– To stary i ograny numer. 
– Może tak, ale ja mam 80 centy-
metrów wzrostu. 

***
Pewien człowiek zgłosił się do 
dyrektora rewii na lodzie. – Co 
pan potrafi? – Potrafię robić 
na lodzie ósemki. – Przecież to 

jest zupełnie proste. – No tak, 
ale ja to robię w inny sposób niż 
wszyscy. Podczas gdy lewą nogą 
kreślę szóstkę, prawą wykonuję 
dwójkę.

***
Rozmawia dwóch dyrektorów. 
- Wiesz ta nowa kadrowa – mówi 
pierwszy – robi wrażenie praco-
witej. - Tak, to jej jedyna wielka 
zaleta. 
- Pracowitość? - Nie, robienie 
wrażenia.

***
Fakir wracając od lekarza spo-
tyka dyrektora cyrku. – I co po-
wiedział panu lekarz? – Mam 
jakąś chorobę żołądka, od dziś 
muszę przestrzegać diety. Wol-
no mi łykać tylko tłuczone szkło. 
A o gwoździach i szablach przez 
najbliższy miesiąc nie może być 
mowy!

***
- Ależ panie dyrektorze, przecież 
obiecał mi pan podwyżkę. Pracu-
ję tak sumiennie… - Obiecałem, 
że dam podwyżkę, jeżeli będę z 
pana zadowolony. - A nie jest 
pan??? - Jak mogę być zado-
wolony, jeśli upomina się pan o 
podwyżkę!!!

apteki
Całodobowo jest czynna apteka 
„Lekosfera DGA6” w Nysie, 
ul. Piłsudskiego 21 (przy markecie 
Kaufl and), tel. 77 435 25 38.

urzędy
77 408 05 00 - Urząd Miejski
77 408 50 00 - Urząd Powiatowy
77 408 08 00 - Urząd Skarbowy
77 408 77 00 - ZUS
77 400 67 11 - Oddział Celny

ważne numery
997 lub 77 409 09 03-04 
- Policja Nysa
998 lub 77 409 08 03
-Straż Pożarna Nysa
999 lub 77 408 79 70
- Pogotowie ratunkowe Nysa
986 (z tel. kom.) lub 77 408 05 86
- Straż Miejska Nysa
991 - Pogotowie energetyczne
992 - Pogotowie gazowe
994 - Pogotowie wodociągowe

w razie potrzeby dzwoń
703 20 20 20
 - Informacja o rozkładzie jazdy PKP
77 433 90 99 - PKS
77 433 27 62 - Dyspozytor MZK
77 435 88 88 - pomoc drogowa
77 433 30 80 - Ok! Radio Taxi Nysa
792 09 09 09 - Radio Taxi Nysa
88 90 80 700 - Halo Taxi Nysa
606 785 887
- Awaryjne otwieranie aut i mieszkań
77 435 25 53 - sanepid

nocna i świąteczna 
opieka zdrowotna 

Nysa - 77 887 21 26
Głuchołazy - 77 439 14 05

Prudnik - 77 436 26 66

aptekiapteki

Informator

może być ojcem 
uka!!!

***
Dyrektor wchodzi 
riatu i widzi jak 
pracowników całuj
– Czy ja za to pani p
czy oburzony. – Al
dyrektorze, ja to ro
dla przyjemności

DowcipyUśmiechnij się...
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